
 نهایت احترام اعضای شورا 
به گزارش شورایاری ها
 صندلی های خالی؛ موبایل های روشن 
و گپ های دوستانه!

 اسماعیل دوستی:

 شهرداری علاءالدین 
را تخریب کند در غیر 
اینصورت طرح سوال 

خواهم کرد

 احمد دنیا مالی: 

 استیضاح شهردار 
در لایحه مدیریت شهری 

باید اصلاح شود

مرتضی طلایی: 

 شورایاران سربازان 
 خط مقدم جبهه برخورد

 با جنگ نرم هستند

 هزینه ۱۰۰ میلیارد تومانی 
هر روز تعطیلی بر اثر 

آلودگی هوا 
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بر اساس مدل   brown   برند شهروند می تواند  بین   
2000 تا 10000میلیارد تومان ارزش داشته باشد. و بر 
اساس مدل 5 عاملی »اکر« برند شهروند می تواند بین 
5000 میلیارد تومان تا 10000 میلیارد تومان ارزش 

داشته باشد. 
ولی اگر بخواهیم از مدل CBBC که چندین فروشگاه 
زنجیره ای بزرگ دنیا مانند تارگت و کی مارکت از آن 
استفاده می کنند برای ارزشگذاری برند شهروند استفاده 
کنیم احتمالا بین 2000 میلیارد تومان تا 15000 میلیارد 

تومان ارزشگذاری گردد.
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 مسئولیت قانونی و اخلاقی
  شورای شهر تهران در قبال واگذاری

» فروشگاه شهروند«
در بی��ن عامه م��ردم اینگونه مطرح اس��ت که 
هیچ فردی زمین و ملک خود را در دوره رکود 
مس��کن نمی فروش��د،  مگر اینکه به نان شب 

محتاج باشد.... 
این تعبیر از قدیم  می��ان مردم  ما رایج و جاری 
بوده اس��ت و حتی این باور وجود دارد که پول 
نان ش��ب را هم باید ق��رض گرفت ت��ا رونقی 
حاصل شود! ش��ورای ش��هر تهران  با این استدلال که ش��هرداری برای 
س��اخت خطوط مترو از بانک شهر پول قرض گرفته اس��ت و باید بدهی 
خود را بپردازد،  با واگذاری 60 درصد س��هام فروشگاه شهروند موافقت 

کرد.
در سال 94 اکثریت شورای ش��هر تهران با واگذاری ش��هروند به بخش 
خصوصی مخال��ف کردند،  ام��ا لابی های ص��ورت گرفته در یکس��ال 
گذشته باعث شد که شورا با مس��اله ی واگذاری موافقت کند. در همین 
ابتدای کار، ش��ورا واگذاری را در جلس��ه غیرعلنی و به دور از انظار افکار 

عمومی پیگیری کرده است. 
 این مس��اله، به هم��راه تغییر موضع برخی از اعضاء از س��ال گذش��ته تا 
کنون و برخی تعبیرات  اعض��اء  ی مخالف  واگذاری و ط��رح این عنوان 
که »واگذاری شهروند خیانت محسوب می شود« ، باعث  شده است که 
قضاوت افکار عموم��ی از کلیت این فرایند، در مجموع مثبت نیس��ت. از 
این رو به نظر می رس��د اگر این روندی که تاکنون توسط شورا پیگیری 

شده، ادامه یابد  به سختی می توان افکار عمومی را قانع کرد. 
اکنون که بنا بر این شده است که فروشگاه شهروند قیمت گذاری گردد،  
شورای شهر تهران باید از آزمون دفاع از حقوق مردم و شهر با سربلندی 
بیرون آید. برای نیل به این هدف ش��ورا باید الزامات زیر را بپذیرد وگرنه 

ابهامات ذهنی افکار عمومی بر سر جای خود باقی خواهد ماند.
مس��اله اصلی در کش��ف قیمت ، به دس��ت آوردن قیمت واقعی آن می 
باشد. این مهم زمانی اتفاق می افتد که کارشناسانی » قیمت «  را تعیین 
کنند که از استقلال کافی برخوردار باش��ند. به دلیل اینکه بانک شهر  و 
شهرداری به نوعی اش��تراکاتی دارند، کارآمدترین  فرمول این است که 

مساله قیمت گذاری  توسط کارشناسان مستقل صورت پذیرد. 
از این رو به ش��ورا پیش��نهاد می ش��ود که طی یک درخواست رسمی از 
»کانون کارشناس��ان رس��می کش��ور« بخواهد که  چندین کارشناس 
متبحر و دارای صلاحیت های حداکثری حرف��ه ای و اخلاقی  برای این 
فرایند معرفی نماید. بنابراین مهم ترین مس��اله این است که چه کسانی 

امر قیمت گذاری را انجام دهند.
در بخشی از مصوبه مذکور  5 نفر از اعضاء ش��ورا به عنوان ناظر  بر فرایند 
قیمت گ��ذاری انتخاب ش��دند. به نظر می رس��د عاقلانه تری��ن کار در 
انتخاب این 5 نفر این اس��ت که اعض��ای این کمیته افرادی باش��ند که 
مخالف با واگذاری  فروشگاه شهروند هستند . اگر این اعضاء کار  نظارت 
را انجام انج��ام دهند، امکان باورمن��دی افکار عموم��ی در واقعی بودن 

قیمت برآورد شده، بالاتر خواهد رفت.
شورا در بخش��ی از مصوبه خود علاوه بر »بانک شهر« س��ایر خریداران 
احتمالی را نیز آورده اس��ت . از این رو شورا باید بر بخش دوم مصوبه خود 
نیز تاکید زیادی نماید،یعنی برای جلوگیری از انحصار خرید به گونه ای 
عمل نماید که اگر س��ایر فعالان اقتصادی  )چه خصوصی، چه عمومی( 
تمایل به خرید فروش��گاه شهروند داش��تند، بتوانند به صورت عادلانه و 

رقابتی در این فرایند شرکت نمایند .
شورا باید توسط حسابرس مس��تقل خود از مجموعه فروشگاه شهروند 
حسابرس��ی دقیق کرده  و نتایج آنرا  به صورت ش��فاف  به افکار عمومی 
اعلام نماید. چرا که حسابرسی دقیق  می تواند در محاسبه  اعداد و ارقام 

مربوط به کشف  »ارزش برند«  فروشگاه شهروند کمک شایانی نماید.
ش��ورا اگر میخواهد در این آزمون نمره قبولی از اف��کار عمومی دریافت  
کند، باید تمامی فرایندهای قیمت گذاری  و .... را در منظر افکار عمومی 
و مخصوصا نماین��دگان آنها یعنی رس��انه ها به صورت علنی و ش��فاف 
برگزار نماید . بدیهی اس��ت هر گون��ه تلاش  برای پیگی��ری موضوع در 

جلسات غیر علنی نافی اصل شفافیت و پاسخگویی می باشد.
و در اخر اینکه، اگر شورای  شهر به این نتیجه رسید  که فروشگاه شهروند  
را نفروشد، خیلی بهتر از این اس��ت که آنرا با قیمت پایین بفروشد  . چرا 
که در دوران رونق اقتصادی می تواند با قیمت مناسب تری آنرا بفروشد .

در این شماره تلاش کردیم  تا با تحقیقی میدانی بخشی از صورت مساله 
قیمت گذاری فروش��گاه ش��هروند را روش��ن کرده و بر ای��ن باوریم این 
چارچوب می تواند کمک شایانی به اعضاء شورا در جهت تصمیم گیری  
مناس��ب تر ارائه کند . تلاش می کنیم در شماره های بعدی در خصوص 
قیمت گذاری مجموعه ش��هر آفتاب نیز بر اساس مدل فوق عمل کرده و 

ابعاد آن را روشن کنیم .

متخصصان  برند بررسی کردند:

برند فروشگاه 
 »شهروند«
 چقدر می ارزد؟

هفته نامه »پدیده شهر« آینده مبهم شهر جدید پرند را بررسی می کند:

پرند؛ کابوسی در میان بیابان
گزارشی از فعالیت های خیریه موسسه نیکوکاری مهرآفرین

 تنهایی، سیاهی است 
آغوشت مهرآفرین باشد

عابدین سالاری اِسکر
سردبیر

سرمقاله

آگهی خود را  به ما بسپارید  8832۰654

صـدای محـله های تهـران است  سیاسی
          اجتماعی

                   فرهنگی

هفته نامه

  بر اساس برآورد های تقریبی هفته نامه 
»پدیده شهر« از » املاک، دارایی ها، تجهیزات، 

 دستگاهها ،ماشین آلات و ارزش برند 
 فروشگاه شهروند«در شرایط رونق اقتصادی:

 ده هزار 
 میلیارد  تومان

 ارزش  فروشگاه 
»شهروند«

مهم تری��ن و اساس��ي ترین مزیت یک برند اینس��ت ک��ه کس��ب و کار و محصولات ش��ما را به مردم 
مي شناساند و نام آن را در ذهنشان جاي گیر مي کند. لوگو، نماد، تصویر و نام خوب و تأثیرگذار، وجود 
شما را در ذهن مخاطباني که مي توانند مشتریان احتمالي باشند، ثبت مي کند. دیگر نکته اینست که 
وقتي مشتري از کالا یا خدمات شما راضي باش��د، همواره به یاد خواهد داشت که تحت این نام و برند، 
کالا و خدماتي ارائه مي شوند که کیفیتي خوب داش��ته و نیازهایش را برآورده مي کنند. به این ترتیب 

به برند و نام و نشان شما وفادار خواهد ماند.
 ویژگي دوم یک برند خوب اینست که قدرت و عظمت یک کسب و کار را به مخاطبان مي رساند. مردم 
این طور در ذهن دارند که وقتي شرکتي یک برند خاص براي خودش انتخاب مي کند، شرکت بزرگ و 
قدرتمندیس��ت و به همین علت اگر یک برند خوب و تأثیرگذار داشته باشید، مي توانید شرکت خود را 

نیرومندتر از آنچه که هست، معرفي کنید.
دکتر علی خویه ، 
  مدرس دانشگاه، متخصص و کارشناس ارشد برند، مولف و مترجم کتاب مدیریت و مهندسی برند،
 18 سال تجربه حرفه ای در حوزه برندسازی و مدیریت برند
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پرونده

  شهرداری علاءالدین را تخریب کند در غیر اینصورت طرح سوال خواهم کرد
نایب رییس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورا ،گفت : شهرداری تهران باید رای دادستانی را درخصوص تخریب طبقه هفتم علاءالدین حجت بداند و سریعا ان را تخریب کند .
اسماعیل دوستی در دویست و نود و هشتمین جلسه شورا با اشاره به عدم تخریب طبقه هفتم علاءالدین، گفت : نامه مجهول الهویه ای از فرمانداری صادر شده که تخریب طبقه هفتم پاساژ علاءالدین را که یکسال 
پیش رای کمیسیون ماده 100 مبنی بر تخریب داشته را تا حصول نتیجه از شورای تامین متوقف کند و متاسفانه شهرداری نیز این طبقه را به طور کامل تخریب نکرده است . 
وی ادامه داد : این نمی شود که ما هر تصمیمی می گیریم باید از فرمانداری یا شورای تامین اجازه بگیریم، لذا خواسته من این است که فرمانداری هر چه سریعتر نامه خود را پس گیرد و شهرداری سریعا نسبت به 
تخریب طبقه هفتم اقدام کند و اگر این اتفاق نیافتد طرح سوال از شهردار را عملی خواهم کرد . 

روایت رییس کمیته محیط زیست شوراي شهر از دخل و خرج پایتخت؛
هر خانواده تهرانی سالی 30 میلیون تومان به شهرداری 

حق شارژ می دهد
رییس کمیته محیط زیست شوراي اسلامي شهر 
تهران در دیدار مردمی با جمعي از اهالي ش��هرك 
بوعلي در محله س��عادت آباد تهران ک��ه با حضور 
مسئولان ش��هرداري منطقه دو برگزار شد، گفت: 
مسائل و مشکلات س��اکنان این مجتمع 10 هزار 
نفري را به ش��خص آقاي دکتر قالیباف ش��هردار 
تهران منتق��ل مي کنم و اطمینان دارم با دس��تور 
ایش��ان و پیگیري مدیران این منطقه، بخش قابل 
توجهي از موضوعات مطروحه رفع خواهد ش��د، ضمن این که اینجانب به عنوان 
نماینده مردم در ش��وراي شهر نیز ش��خصاً پیگیر حل و فصل مسائل و مشکلات 

شهرك بوعلی خواهم بود.
مهندس محمد حقّاني افزود: ش��هروندان باید مطالبه گر باش��ند و از مس��ئولان 
بخواهند پیگیر حل و فصل مسائل و مشکلاتي که هر روز با آنها دست و پنجه نرم 
مي  کنند، باشند و این توقع زیادي نیست و در مقابل، مسئولان نیز براي خدمت به 
مردم و جواب دادن به آنها تعیین شده اند و پاسخگو نبودن به انتظارات و مطالبات 

مردم، نشان دهنده بي توجهي مسئولان به خواسته هاي مردم است.
وي با تأکید بر این که قبل از هر چیز باید این موضوع تعیین تکلیف شود که بوعلي، 
شهرك است یا نه و اگر شهرك نیست و مجتمعی متشکل از چند بلوك مسکوني 
و چند واحد تجاری اس��ت، باید تمامي امکانات و خدماتي که به همه شهروندان 
تهران ارائه مي شود، به اهالي این شهرك نیز ارائه شود و در غیر این صورت، تکلیف 
آن را روش��ن کنیم و اجازه بدهیم خودش��ان براي خودش��ان و زمین هایي که در 

محوطه مجتمع مسکونی شان وجود دارد، تصمیم گیری نمایند.

تک تک شهروندان نسبت به کل شهر مسئول اند
رییس کمیته محیط زیس��ت شوراي اس��لامي ش��هر تهران در بخش دیگري از 
سخنان خود در جمع مردم با اشاره به این که در تهران، هر شهروند به طور متوسط 
سالي 6 میلیون تومان به ش��هرداري پرداخت مي کند و به عبارتي، یک خانواده 5 
نفره به طور متوسط س��الانه 30 میلیون تومان به شهرداری حق شارژ مي پردازد، 
اظهار کرد: بر این اساس، اس��تفاده از امکانات و خدماتي همچون متروي مجهز، 
آسفالت مناسب، پارك  و فضاي سبز مطبوع و در مجموع، شهري آراسته و منظم 
حق بدیهی و طبیعي هر شهروندي است.  مهندس حقّاني با بیان این که البته مردم 
نیز در مقابل، نباید تنها به منافع شخصي خود فکر کنند و در ملاحظات خویش، 
باید مصالح عمومي جامعه را نیز مورد توجه قرار دهند، تصریح کرد: در ایام قدیم، 
خانه ها را که رُفت و روب مي کردند، خاکروبه آن را از دَمِ دَرِ خانه به داخل کوچه مي 
ریختند اما امروز، شرایط با آن روزگار تفاوت بسیاری نموده و تک تک شهروندان، 
باید به کل شهرشان مانند خانه خود نگاه کنند و نسبت به آن احساس مسئولیت 
داشته باشند. وي با تأکید بر این که هنگامي مي توانیم به فرهنگ با شکوه و عظیم 
کشور اسلامي مان ببالیم که بخش��ي از آن شکوه و عظمت فرهنگي گذشته مان، 
امروز در اخلاق اجتماعي و رفتار ش��هروندي مبتلور و متجلي باشد، خاطرنشان 
کرد: ما تا زمانی که به نظافت ش��هرمان توجه نمي کنیم و زباله هاي خود را در هر 
زمان و هر مکاني رها مي کنیم و تا وقتی که هنگام رانندگي، ذره اي گذشت نداریم و 
اجازه نمي دهیم حتي یک میلي متر کسي از ما جلو بزنند، نمي توانیم چندان دَم از 

فرهنگ و پیشینه تاریخی مان بزنیم.

مسئولان فقط نگویند »انشاءالله«، بگویند مشکل کِی حل می شود؟!
رییس کمیته محیط زیست شوراي اسلامي شهر تهران با اشاره به این که شهرك 
بوعلی، فاقد امکاناتی همچون مسجد، مدرسه و درمانگاه است، اظهار کرد: شورای 
شهر در راستاي اشاعه و گسترش آداب و شعائر مذهبي، نسبت به تصویب احداث 
400 باب مس��جد جدید در تهران اقدام نمود و جای سوأل دارد که چرا یکي از این 
مساجد نباید در ش��هرکي که با وجود 10 هزار نفر جمعیت، امکان برپایي فریضه 

نماز جماعت را ندارد، ساخته شود؟
مهندس حقّاني با بیان این که شهرداري یک نهاد پاسخگوست و مسئولان آن باید 
جوابگوي مردم باشند و به این منظور، باید به ش��هرداران مناطق و نواحي اختیار 
بدهیم و به همان نسبت، از آنها مس��ئولیت بخواهیم تا 22 شهردار منطقه و 123 
شهردار ناحیه، پاسخگوي شهروندان مناطق، نواحي و محلات خود باشند، تصریح 
کرد: اگر روزي شهرداري، شهرکي را به نام بوعلي ساخته، امروز باید این شهرك را 
که بسیاري از زیرساخت هایش به مرور زمان تخریب شده، تقویب نماییم نه این که 

آن را به حال خود رها کنیم.

 نظارت ستادی به دنبال تحقق سرانه های ایده آل
 در مناطق است

معاون خدمات شهری شهرداری تهران مهمترین 
هدف اجرای نظارت ستادی در این حوزه را افزایش 
س��رانه ها در حوزه خدمات ش��هری و رسیدن به 
نقطه ایده آل در سطح مناطق عنوان کرد. مجتبی 
یزدانی  درباره مهمترین دغدغه ه��ای موجود در 
حوزه خدمات ش��هری طی بررس��ی های نظارت 
ستادی گفت: بررس��ی موضوعاتی همچون سرانه 
فضای سبز و وضعیت پارك ها درسطح مناطق در 
دستور کار قرار دارد به طوری که تلاش می کنیم در جریان این نظارت به مباحث 
مهمی همچون ایمنی بوس��تان ها توجه ویژه ای ش��ود. وی خاطرنشان کرد: به 
صورت جدی در نظارت ستادی مناطق پیگیر اجرای دقیق و کامل دستورالعمل 
سیستم مدیریتی بهداش��ت، ایمنی و محیط زیس��ت )HSE(هستیم، به طوری 
که در تمامی بوستان ها توسط س��ازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی با همکاری 
سازمان بوستان ها و فضای سبز در حال تلاش هستیم تا ایرادی در این حوزه وجود 

نداشته باشد.
یزدانی افزود :علاوه بر این افزایش جایگاه های میادین میوه و تره بار متناسب با نیاز 
هر منطقه ، بررسی وضعیت ارائه خدمات شهری در سطح مناطق به ویژه موضوع 

رفت و روب شهر که مورد تاکید شهردار تهران است، مورد بررسی قرار می گیرد.
به گفته معاون خدمات شهری ش��هرداری تهران، بررس��ی ایجاد فروشگاه های 
ش��هروند در مناطقی که امکان احداث فروش��گاه در آن مناطق هست و توجه به 
موضوع زیباسازی در س��طح مناطق ، احداث س��رویس های بهداشتی در سطح 
محلات و مناطق مختلف شهر، وضعیت مبلمان شهری و میزان روشنایی در سطح 

معابراز دیگر موضوعات مهم نظارت ستادی در سطح مناطق است.

مهم ترین و اساسي ترین 
مزیت یك برند اینست که 
کسب و کار و محصولات 

شما را به مردم مي شناساند 
و نام آن را در ذهنشان 
جاي گیر مي کند. لوگو، 
نماد، تصویر و نام خوب 
و تأثیرگذار، وجود شما 
را در ذهن مخاطباني 
که مي توانند مشتریان 
احتمالي باشند، ثبت 

مي کند. دیگر نكته اینست 
که وقتي مشتري از کالا 
یا خدمات شما راضي 

باشد، همواره به یاد خواهد 
داشت که تحت این نام 
و برند، کالا و خدماتي 

ارائه مي شوند که کیفیتي 
خوب داشته و نیازهایش 
را برآورده مي کنند. به 

این ترتیب به برند و نام و 
نشان شما وفادار خواهد 

ماند

ویژگي دوم یك برند 
خوب اینست که قدرت 

و عظمت یك کسب 
و کار را به مخاطبان 

مي رساند. مردم این طور 
در ذهن دارند که وقتي 
شرکتي یك برند خاص 
براي خودش انتخاب 

مي کند، شرکت بزرگ و 
قدرتمندیست و به همین 
علت اگر یك برند خوب 
و تأثیرگذار داشته باشید، 

مي توانید شرکت خود 
را نیرومندتر از آنچه که 

هست، معرفي کنید

متخصصان  برند بررسی کردند:

برند فروشگاه »شهروند« چقدر می ارزد؟
دکت��ر عل��ی خوی��ه : کودکی متولد ش��د، 
پدر و م��ادر کودک ب��ه او نگاه��ی کردند 
و می خواس��تند صدایش کنند. نام او را چه 
بگذارند؟ چ��ه صدای��ش کنند؟ چ��ه نامی 
برازنده او اس��ت؟ ن��ام او برگرفت��ه از چه 
چیزها و چه ح��روف و کلمه هایی باش��د؟ 
چه نامی باید انتخاب ش��ود تا در آینده نیز 

برازنده او باشد؟ و.....
 نام کودک اولی��ن و مهم تری��ن نکته برای 
ش��روع زندگی کودک اس��ت. گاهی پدر 
، مادر و بس��تگان از ماه ها و س��ال ها قبل از 
تولد کودک، به فکر انتخاب نامی هس��تند 
که گذش��ته، آینده و تمام��ی ویژگی های 
اصل و نس��بی کودک را دربر بگی��رد. آنها 
می خواهند نامی به شایس��تگی آن کودک 
انتخاب کنن��د، نامی که ت��ا پایان عم��ر با او 
باقی خواه��د مان��د. ای��ن انتخ��اب یکی از 

حساس ترین انتخاب ها است. 
در دنیای تجارت نیز تقریباً تمامي کس��ب 
و کارها اس��مي دارند. یك س��وپر مارکت 
نه چندان بزرگ و یك ش��رکت بین المللي 
بزرگ هر دو نام و نش��اني براي خودشان 
از آن  معام��ات  ک��ه در  برگزیده ان��د 
اس��تفاده مي کنند و مردم آنها را با این نام 

مي شناسند. 
از کالای کوچك ارزان قیم��ت گرفته تا یك 
کالای گران قیمت ب��زرگ نامی برای خود 
دارند، ولي تعداد اندکي از این کاسبان نام 
و نشاني را انتخاب کرده اند که ویژگي هاي 
صحیح یك »برند« را داش��ته باش��د. برند 
یا همان نام و نش��ان تج��اري، خصوصیاتي 
دارد ک��ه تمامي عناوی��ن کس��ب و کارها 
دارا نیس��تند. معمولاً بازاریابان و مجریان 
تبلیغ��ات به ط��ور عموم��ي از لغ��ت برند 
اس��تفاده مي کنند ول��ي »برن��د« کلمه اي 
تخصصي اس��ت. حالا ببینیم که برند به واقع 

چیست؟  
تعاریف گوناگوني براي این مفهوم وج��ود دارد ولي 
جامع ترین آنها برند را کلمه یا نمادي معرفي مي کند 
که یک شرکت و محصولاتش را معرفي کرده و آن را از 

بقیه رقبایش متمایز نماید.
یک برند خ��وب، مردم را به یاد آن ش��رکت مي اندازد 
و اگر خیل��ي تأثیرگذار باش��د، ممکن اس��ت حتي 
افرادي ک��ه درباره چیس��تي و چگونگي محصولات 
ش��رکت آگاهي ندارند را هم متوجه کند. این اسامي 
معمولاً نام شرکت یا نام محصول و خدمات هستند. 
علاوه بر این نام یک ویژگي و مش��خصه بارز شرکت 
هم مي تواند به عنوان برند اس��تفاده ش��ود. برند یک 
شرکت یا محصول مي تواند در قالب یک لوگو یا یک 
نماد هم ظاهر ش��ود. مثلاً رنگ ها یا شکل یک لوگو 
منحصر به فرد و جالب توجه بوده، از تمامي لوگوهاي 
رقیب متمایز و سرآمد است و مشتریان آن را به خاطر 
مي سپارند. مثلاً ش��رکت تولیدکننده لوازم ورزشي 
»آدیداس« در برند خود و روي تمامي محصولاتش 
خطوطي کوتاه را کنار هم رس��م مي کند که علامت 
ش��اخصه کالاي آدیداس اس��ت و تمامي مردم آن را 
مي شناس��ند. اکنون حتي اگر کلمه Adidas هم 
روي کالا نیاید، همین خطوط کافیس��ت تا شخص 
دریابد که کالاي س��اخت این ش��رکت را در دس��ت 
دارد. این نکته در مورد ش��رکت Nike هم به خوبي 
صدق مي کند. کلم��ه Nike و علامت تیک در کنار 
آن مکمل هم هستند و وجود همان علامت تیک به 
تنهایي هم نام این تولیدکننده معروف لوازم ورزشي 

را به ذهن ها مي رساند. 
ولي در کل تکنیک برندسازی، خصلت هاي صوري 
و س��اختاري متمای��ز در یک اث��ر یا گروه��ي از آثار 
هنري است، که لازم اس��ت این ویژگي ها از یک نوع 
پیوند دروني برخوردار باش��ند یا نش��انههایي از یک 
واحد کام��ل را عرضه کنند. تکنیکها ممکن اس��ت؛ 
ویژگي هاي بیاني، زماني، مکاني، موضوعي، مضموني 

و اسلوبي داشته باشند.
تکنیک برندسازی، معیاري اس��ت که بتوان هدف، 
محتوا، تکیهگاه، آهنگ، پیام، رسانه و اس�تراتژي یا 
برنامه برندس��ازي را در چارچوب نگرشي معین ارائه 
کرد. تاکنون تکنیک هاي خاصي را که مختص برند 
باشد و همه بر آن اتفاق نظر داشته باشند، طبقه بندي 

و ابداع نکردهاند.

مزیت برند
مهم ترین و اساسي ترین مزیت یک برند اینست که 
کسب و کار و محصولات شما را به مردم مي شناساند 
و نام آن را در ذهنش��ان جاي گیر مي کند. لوگو، نماد، 
تصویر و نام خوب و تأثیرگذار، وجود ش��ما را در ذهن 

مخاطباني که مي توانند مشتریان احتمالي باشند، 
ثبت مي کند. دیگر نکته اینست که وقتي مشتري از 
کالا یا خدمات شما راضي باشد، همواره به یاد خواهد 
داش��ت که تحت این نام و برن��د، کالا و خدماتي ارائه 
مي ش��وند که کیفیتي خوب داش��ته و نیازهایش را 
برآورده مي کنند. به این ترتیب به برند و نام و نش��ان 

شما وفادار خواهد ماند.
ویژگي دوم یک برند خوب اینست که قدرت و عظمت 
یک کس��ب و کار را ب��ه مخاطبان مي رس��اند. مردم 
این طور در ذه��ن دارند که وقتي ش��رکتي یک برند 
خاص براي خودش انتخاب مي کند، ش��رکت بزرگ 
و قدرتمندیست و به همین علت اگر یک برند خوب 
و تأثیرگذار داشته باش��ید، مي توانید شرکت خود را 

نیرومندتر از آنچه که هست، معرفي کنید.
همین نکته درباره کیفیت کالاها و خدمات شما هم 
صدق مي کند. یک برند خوب، به یاد ماندني و جالب 
توجه در لابه لاي خط��وط و رنگ هایش مي گوید که 
کالاها و خدماتي خ��وب و رضایت بخش، این چنین 

نشاني را ساخته اند. 
گفته مي ش��ود ک��ه اگ��ر دو کالاي مش��ابه که یکي 
برندي معمولي و دیگري برن��دي جالب توجه دارد را 
به شخصي نش��ان داده و درباره کیفیتشان از او سؤال 
کنیم، مي گوید کالایي که نام و نشان چشمگیرتري 
دارد، بهتر اس��ت. برعکس این حالت هم وجود دارد. 
یک کیفیت بد و مشتریان ناراضي که تصویر بدي از 
شرکت را در جامعه مي س��ازند، مي توانند به راحتي 
زیبایي یک برند قابل توجه را به زش��تي تبدیل کرده 

آن را به حاشیه برانند و کمرنگ و کمرنگ تر کنند.
باید گفت ک��ه خلق یک لوگ��و بی��ش از وجود یک 
نوشته تأثیرگزار خواهد بود. یک تصویر به یادماندني 
و منحصر به فرد که حروفي نیز در آن گنجانده ش��ده 
باشد، به مراتب بیش از یک متن براي کسب و کار شما 

فایده خواهد داشت.
نکته دیگر اینست که هرچه قدر هم یک برند به درد 
بخور باش��د، تا زماني که به وفور در مع��رض دید قرار 
نگیرد، هیچ سودي به حال شما نخواهد داشت. تمامي 
لوازم التحریر شرکت ش��ما باید این برند را روي خود 

داشته باشند. 
کارت هاي ویزیت، س��ربرگ ها، تقویم، خ��ودکار و 
هدایاي تبلیغاتي، کیف هاي حمل اس��ناد و لپ تاپ 
و هر آنچه که به ش��رکت و محصولات یا خدمات آن 
مرتبط اس��ت. باز هم تکرار مي کنیم که مش��تریان 
احتمال��ي بای��د باره��ا و بارها ای��ن ن��ام را ببینند تا 
به خاطرش��ان بس��پرند. راه هاي چندي براي عرضه 

برندها به مشتریان بالقوه وجود دارد.

روشهای ارزشگذاری برند - لوگو - نام تجاری
همانگونه که می دانیم، امروزه برند بخشی از سرمایه 
و ثروت یک بنگاه اقتصادی به  شمار می آید و کنترل 
آن جزء فعالیتهای استراتژیک س��ازمانی می باشد. 
ارزیابی راهکارهای اجرا شده در مقوله مدیریت برند 
و محاسبه بازگشت سرمایه گذاری در این حوزه بسیار 

حائز اهمیت می باش��د.حال باید دانس��ت که مقوله 
ارزش  گذاری برند در دنیا تا س��ال 2010 به روشهای 
مختلفی انجام  می شد، با توجه به تنوع و بعضا تضاد 
یا عدم هم پوشانی این روش��ها، نتایج غیر قابل اتکاء 
و متفاوت بود. کمیته تخصص��ی ارزش گذاری برند 
در موسس��ه ISO تحقیقات جامعی انجام داد که در 
سپتامبر 2010 منجر به انتشار استاندارد بین المللی 
 Brand Valuation-  2010:  ISO10668

)استاندارد ایزو 10668( گردید.
ب��ه ط��ور کل روش ها و م��دل های مختلف��ی برای 
ارزشگذاری برند وجود دارد که به برخی از آنها اشاره 

می شود.

1-  هرم پویایی های برند
این روش به عنوان یک��ی از کاربردی ترین مدلها در 
سنجش ارزش سهم نام تجاری شناخته شده است. 
 MillWard Brown این روش توسط مؤسس��ه
توسعه یافته است. براساس این هرم،  هر نام تجاری،  
به صورت میانگین در هر سطح تنها از 8درصد »سهم 
از مشتری« برخوردار اس��ت. محققان این مؤسسه 
میزان س��هم از دارایی مشتری )پولی که هر مشتری 
هر بار صرف خری��د برند می کند( را برای هر س��طح 
بررسی کرده اند و دریافته اند که ارزش کسب شده از 
درآمد مشتری در سطوح بالاتر افزایش می یابد. این 

سطوح عبارتند از:
Bonding تعلق •

Advantage برتری •
Performance عملکرد •

Relevance رابطه •
Presence آگاهی از حضور •

هرچه از س��طوح پائین تر به س��مت س��طوح بالاتر 
می رویم،  میزان وفاداری مش��تریان به برند بیش��تر 

می شود. 

2- مدل 5 عاملی دیوید آکر
دیوید آکر 5 عامل کلی را مطرح می کند که این پنج 
 عامل هریک ش��امل زیر مجموعه هایی می ش��وند:

 )Loyalty( وفاداری -
 Perceived( رهب��ری کیفی��ت م��ورد انتظ��ار -

)Quality Leadership
 Association( تداع��ی  در  تمای��ز   -

)Differentiation
)Brand Awareness( آگاهی برند -

)Market Behavior( رفتار بازار -

) Inter brand( 3-  روش اینتربرند
دراین روش  ارزش برند با ض��رب درآمدهای متفرقه 
)differential earnings( در ی��ک ن��رخ تنزیل 
)discount rate( محاسبه می شود. این نرخ تنزیل 
از کمی کردن فاکتورهایی،  که طبق روش اینتربرند،  
قدرت برن��د را محاس��به می کند،  بدس��ت می آید. 
ریس��کی بودن نرخ تنزیل از طریق مقیاس ترکیبی 

قدرت برند که از معیارها و وزنهای نس��بی تش��کیل 
شده،  تعیین می گردد.

Segmentation بخش بندی
Financial Analysis تحلیل مالی
Demand Analysis تحلیل تقاضا

Brand Strength Analysis تحلیل قدرت برند
 Net Present محاس��به ارزش خال��ص فعل��ی

Value Calculation

BAV  ۴-تکنیک
 BAV ی��ک تکنی��ک گس��ترده جهان��ی در مورد 
ح��دود 35000 برند اس��ت ک��ه با نظرس��نجی از 
بی��ش از 500000 مصرف کنن��ده مختل��ف در 44 
کشور بدست آمده اس��ت. تکنیک BAV یک ابزار 
تحقیقاتی برای ارزش برن��د فراهم می کند. برخلاف 
بیشتر نظرسنجی های س��نتی درباره تصویر برند، 
پاس��خ دهندگان برندها را از خیلی طبقات مختلف 
ارزیاب��ی می کنن��د. بنابرای��ن، BAV می توان��د با 
رونده��ای برندهای جهانی پیش ب��رود )همچنین 

برندهای محلی(. 
- ش��رکت مارکت فکت��ز )Market Facts( واقع 
در ش��یکاگو روش جدیدی را ارائ��ه داد و آن را “مدل 
تبدیلی” نامی��د. این مدل ب��ه دنب��ال اندازهگیری 
میزان توانایی انجام تعه��دات روانی بین نام تجاری و 
مشتریان اس��ت. مطابق با روش این شرکت مشاور، 
منطق این مدل بر پایه مطالعات اعتقادی شکل گرفته 

است.
ای��ن روش، کارب��ران یک نام تج��اری را بر اس��اس 
توانایی انجام تعهدش��ان به چهار گروه طبفه بندی 

می نمایند: ثابت، میانه رو، سطحی و تغییرپذیر.
این روش همچنین غیر کاربران یک نام تجاری را بر 
اس��اس تمایل به امتحان کردن اس��تفاده از یک نام 
تجاری به ش��رح زیر طبقه بندی مینماید: نزدیک، 

دوسوگرا، کمی دور و به شدت دور.
مارکت فکتز اظهار میدارد که تفاوت بین میزان تغییر 
پذیری و میزان تمایل نسبت به یک نام تجاری یکی 

از شاخصهای مهم سلامت آتی یک نام تجاری است.
 Young &( روبی��کام  ان��د  یان��گ  ش��رکت 
Rubicam( از نرم اف��زار ارزش گذاری نام تجاری یا 
BAV   )Brand Asset Valuation( استفاده 
میکند که ارتباط بین نام تجاری و مصرف کننده را به 
دو حوزه “س��رزندگی” و “قد و قامت” تقسیم نموده 
است. به همین ترتیب سر زندگی نام تجاری را میتوان 
به میزان ارتباط برقرار کردن و متمایز بودن تقس��یم 
نمود و قدوقامت یک نام تجاری را میتوان به شهرت 

و اعتبار تقسیم کرد. 
مطابق با نظر ش��رکت یانگ اند روبیکام، واقعیت این 
است که مصرف کنندگان لزوماً مایل به خرید یک نام 
تجاری متمایز نیستند، بلکه بایستی بتوانند با آن نام 

تجاری ارتباط برقرار کنند.
یک نام تجاری هنگامی با اعتب��ار تلقی میگردد که 
مصرف کننده از کیفیت آن راضی باش��د. ش��هرت 
نیز برای زمانی است که مصرف کننده ، نام تجاری را 
بشناسد. وجود هر دو این عوامل موجب افزایش قدو 
قامت نام تجاری میگردد. لازم به ذکر است این روش 

تنها میتواند به ارزیابی کیفی نام تجاری بپردازد.
این تکنیک توسط مؤسس��ه Y&R ابداع شده است 
و برای سنجش ارزش )غیرمالی( برندهای معتبری 
همچون آمازون، یاهو، اس��نپل، اس��تارباکس به کار 
رفته اس��ت. ای��ن روش، 4 عامل را به عنوان اس��اس 

سنجش ارزش برند،  در نظر می گیرد.
)Differentiation( تمایز
)Relevance( مربوط بودن

)Esteem( اعتبار
)Knowledge( دانش

ادامه در صفحه 3



 بر اساس برآورد های تقریبی هفته نامه »پدیده شهر« از » املاک،دارایی ها،تجهیزات،دستگاهها ،ماشین آلات و ارزش برند فروشگاه شهروند«در شرایط رونق اقتصادی:

ده هزار میلیارد تومان ارزش  فروشگاه »شهروند« 

3
 الهه    راستگو:

دغدغه نابینایان نه ندیدن که دیده نشدن است
به گزارش فارس، الهه راس��تگو عضوکمیس��یون 
اجتماعی و فرهنگی ش��ورای اسلامی شهر تهران 
همزمان ب��ا روز جهان��ی عصای س��فید در بازدید 
از مجتم��ع آموزش��ی نابینای��ان دکت��ر خزائلی 
مش��کلات مطرح درخصوص نابینایان را بیش از 
هرچیز مرتبط ب��ا برنامه ریزی نادرس��ت خواند و 
اظهارداش��ت: آینده مبهم معلولین و نابینایان به 
دلیل نبود سیاس��تگذاری و تعیین استرتژی های 

لازم امروز برای این افراد و خانواده هایش��ان مهممترین معضل و دغدغه است که 
باید مورد توجه جدی مسئولین قرار گیرد.

وی مشکلات معلولین و نابینایان را به دلیل عدم فراهم سازی زیرساخت های لازم 
بسیار جدی تر از سایر اقشار جامعه عنوان کرد و افزود: آنچه که امروز برای نابینایان 
به دغدغه تبدیل شده  نه ضعف و ناتوانی در دیدن که دیده نشدن است و گواه این 

امر افزایش روز افزون مشکلات این قشر به دلیل عدم توجه به مشکلات آنهاست.
رییس ستاد توان افزایی و حمایت از فعالیت س��ازمانهای مردم نهاد شهر تهران  با 
انتقاد از عدم اجرای قانون جامع حمایت از حقوق معلولین تاکید کرد: مطابق این 
قانون 60 درصد از ردیف های استخدامی اپراتور ها و تلفن خانه ها باید به نابینایان 
تخصیص یابد که این امر نیز همچون صدها قانون دیگر  برزمین مانده و هیچ عزمی 

جهت اجرا ی آن دیده نمی شود.
راستگو با بیان اینکه شرایط برای زندگی بی دغدغه برای معلولین و نابینایان فراهم 
نیس��ت اظهارداش��ت: معضلات اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی  به دلیل  فقدان 
اقدام اجرایی در  فراهم سازی شرایط اشتغال، ازدواج و مسکن این گروه از جامعه 

موضوعی نیست که بتوان آن را نادیده گرفت.
وی به ضعف اقتصادی و معیش��تی غالب خانواده های معلول و نابینا  اشاره کرد و 
افزود:  مس��تمری پرداختی بهزیستی هیچگاه متناس��ب با هزینه ی بالای  تهیه 
وس��ایل کمک آموزش��ی و رفاهی این افراد نب��وده و  باتوجه به توزیع نامناس��ب 
امکانات آموزشی و رفاهی در شهر ها می توان این وضعیت را درخصوص نواحی کم 

برخوردار بسیار وخیم تر دانست.

50هزار تومانی که اقشار کم توان  و محروم جامعه از آن محروم اند
رییس کمیته مشارکتهای مردمی شورای اسلامی ش��هر تهران تصریح کرد: در 
گزارش ها و بررسی های صورت گرفته مستمری پرداختی بهزیستی به نابینایان 
50 هزار تومان عنوان ش��ده که البته در پرداخت گزینش��ی این میزان، اقش��ار و 

طبقات کم توان و محروم جایی ندارند .
راس��تگو پایان دوره تحصیلی دانش آم��وزان نابینا را آغ��از دوران دغدغه ی آنان 
دانس��ت و تصریح کرد: علی رغم برخورداری این افراد از هوش سرشار و  استعداد 
های بالقوه و برخورداری از مهارتهای فنی حرفه ای لازم  متاسفانه آنچنان که باید 
به آنان توجهی نشده است. وی با بیان اینکه نبود اشتغال و مستمری مناسب و از 
سویی ضغف اقتصادی غالب خانواده های نابینا  فراهم سازی هزینه تحصیل را برای 
آنان به چالش جدی  مبدل ساخته تصریح کرد: فراهم سازی رایگان تحصیل  در 
دانشگاهها  برای تمامی نابینایان امروز یک ضرورت است  و عدم توجه به این مهم  

هدر رفت استعداد های  این قشر را به دنبال خواهئد داشت.
عضو چهارمین دوره ی شورای اس��لامی ش��هر تهران  در ادامه به اقدام ستودنی 
شهرداری تهران در جهت فراهم سازی رایگان  س��رویس مدارس دانش آموزان 
استثنایی اشاره کرد و افزود:  متاسفانه مربیان و معلمین شاغل در این مدارس نه 
تنها از  هیچ خدمات س��رویس دهی برخوردار نبوده که تس��هیلاتی نیز برای آنها 
درنظر گرفته نشده اس��ت و امیدوارم تمامی این مش��کلات در کوتاهترین زمان 

مرتفع شود.

مترو چقدر مقصر است؟
به گزارش پایگاه خبری شورا آنلاین اقبال شاکری با اشاره به فرونشست های اخیر 
زمین در شهر تهران و شائبه نقش مترو در این حوادث گفت: خاك تهران به دلیل 
نوع و جنس بسیار پرریسک است. همچنین به دلیل تاسیسات زیرسطحی زیاد از 

جمله شبکه آب، گاز و... احتمال بروز حوادث دوچندان است.
وی با بیان اینکه وجود حفره، قنات و چاه های خالی در زیر زمین، ریسک فعالیت 
را افزایش می دهند، گفت: اگر قرار باشد در زیر سطح زمین فعالیت عمرانی بزرگی 
همچون ایجاد مترو انجام شود، باید دس��تورالعمل های متناسب با جنس خاك 

ارائه شود و مطالعات زمین شناسی به روش ژئوفیزیک انجام شود.
رییس کمیته عمران شورای ش��هر تهران با بیان اینکه متاسفانه در ساخت مترو 
نباید از روش های س��نتی، غیرموثر و بدون تحقیق لازم از لحاظ ش��ناخت خاك 
استفاده شود، گفت: باید مطالعات زمین شناسی منطبق بر روش های ژئوفیزیک 
و نه ژئو تکنیک باش��د، چراکه روش های ژئوتکنیک که در حال حاضر در متروی 
تهران به کار می رود، مش��کلات زیرسطحی را نش��ان نداده و فقط باعث مکانیک 

خاك و نه شناخت خاك می شود.
شاکری با بیان اینکه متاسفانه قرارداد منعقد ش��ده با پیمانکار متناسب با شکل 
فعالیت ها نیست و مشاور طرح مطالعات کافی را انجام نداده، گفت: به علت شکل 
قرارداد و عدم درخواست کارفرما، مطالعات ژئوفیزیک و لرزه نگاری صورت نگرفته 

است.
وی با بیان اینکه این مطالعات با فرستادن امواج نفوذی در خاك به طور پیوسته و 
نه مقطعی باعث شناسایی خاك می شود افزود: انجام این مطالعات جزو خدمات 

مشاور طرح نبوده و در این زمینه کوتاهی صورت گرفته است.
رییس کمیته عمران شورای شهر تهران با بیان اینکه مجری طرح خط 6 و 7  مترو 
یکی از بزرگترین پیمانکاران عمرانی کشور است، در پاس��خ به این سوال که چرا 
چنین شرکتی از انجام مطالعات ضروری خودداری کرده است؟ گفت: عدم انجام 
مطالعات کافی، جزو خطاهای پیمانکار و مشاور است و باید این کوتاهی در سوابق 

پیمانکار درج شود تا همگان از کارنامه این پیمانکار باخبر شوند.
شاکری با بیان اینکه پس از اتفاقات اخیر مشخص شد که باید نوع قرارداد اصلاح 
ش��ده و انجام مطالعات ژئو فیزیک و لرزه نگاری در مس��یرهای زیرسطحی انجام 
گیرد، تاکید کرد: بی توجهی به شناخت خاك، مشکلات عمده ای را ایجاد می کند 
هرچند احتمال دارد در پی ساخت و ساز اتفاقی نیفتد اما آثار فرونشست نقطه ای 
زمین حتی پس از پایان پروژه نیز ممکن است رخ دهد، هرچند حادثه فرونشست 
پیوسته در میدان قیام خیلی به مترو ربطی ندارد اما باید با انجام مطالعات، شناخت 
درستی از فضای زیرسطحی به دست می آوردیم تا منطبق با جنس خاك، عملیات 

عمرانی صورت می گرفت.

پرونده
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طبق مدل کلر)Customer-Based Brand Equity(، ارزش 
ویژه برند  تأثیری اس��ت که دانش برند بر پاسخ مش��تری می گذارد،  
همچنین تاثیر دانش برند بر ایج��اد تداعیات قوی، مطلوب و منحصر 
به فرد در ذهن مش��تری می باش��د. م��دل کلر،  چه��ار گام را معرفی 
می کند. در هر گام یک سوال از جانب مشتری مطرح می شود. به این 
ترتیب یک نردبان برند ساخته می شود. موفقیت هر گام به پشت سر 

گذاشتن موفق مرحله قبل بس��تگی دارد. در هریک از این چهار گام، 
سؤالاتی پاسخ داده می شود:

شخصیت: شما چه کسی هستید؟
مفهوم: شما چه چیزی هستید؟

پاسخ: شما چطور )شما چه هستید(؟ )منظور مشتری است(
ارتباطات: ما و شما چطور؟

)Financial World( ۶- روش ارزشگذاری فاینشال ورد
یکی از بهترین و شناخته شده ترین رتبه بندی های نام تجاری توسط 
فاینشال ورد )FW( انجام شده اس��ت. به منظور ارزشگذاری و رتبه 
بندی نامهای تجاری، FW از یک نس��خه ساده شده روش اینتر برند 
اس��تفاده نمود که عبارت است از تفاوت س��ودهای یک نام تجاری و 

سودهایی که در صورت ارائه محصول بدون نام تجاری حاصل میشد.
این تف��اوت “س��ود خال��ص خاص ن��ام تج��اری” نامیده میش��ود. 
FW  همچنین ضریبی را با توجه به توانایی نام تجاری محاسبه نمود 
که حاصل ضرب آنها، ارزش نام تجاری را تعیی��ن مینمایند. توانایی 
نام تجاری حاصل تجزیه و تحلیل پنج عامل : رهبری، ثبات)وفاداری 
مش��تری(، بین المللی بودن، تداوم اعتبار نام تج��اری در آن صنعت 
و امنیت مالکیت نام تجاری میباش��د. محدودیته��ای این روش نیز 

همانند اینتربرند است.

برای ارزشگذاری برند شهروند باید چه کرد؟
معمولا فروش��گاه های زنجیره ای ب��زرگ دنیا بر اس��اس مدل های 
مختلفی نس��بت به ارزش��گذاری برند اقدام می کنند مثلا وال مارت 
از مدل brown  برای ارزش��گذاری خود اس��تفاده کرده است برای 

ارزش��گذاری برند ش��هروند بای��د ابت��دا تحقیقاتی در م��ورد مدل 
ارزشگذاری انجام دهیم و پس از انتخاب مدل بتوان یک ارزشگذاری 
دقیقی در ارتباط با آن انجام داد ولی طبق تحقیقاتی که تاکنون انجام 
 brown   گرفته به طور متوسط برند شهروند می تواند بر اساس مدل
که در بخش قبل توضیح داده ش��ده  بی��ن   2000 تا 10000میلیارد 
تومان ارزش داش��ته باش��د. که باید ابت��دا مدل ارزیابی مش��خص و 

سسپس ارزش واقعی برند آن مشخص شود.
اما مدلی که فروش��گاه های زنجیره ای کارفور یا مترو از آن اس��تفاده 
کرده اند مدل 5 عاملی اکر است که بر اس��اس این مدل برند شهروند 
می تواند بین 5000 میلیارد تومان ت��ا 10000 میلیارد تومان ارزش 
داشته باشد. که باید بر اساس تحقیقات و آنالیز های مختلف این عدد 

دقیقات مشخص گردد.
ولی اگر بخواهیم از مدل CBBC که چندین فروش��گاه زنجیره ای 
بزرگ دنیا مانند تارگ��ت و کی مارکت از آن اس��تفاده می کنند برای 
ارزشگذاری برند شهروند استفاده کنیم احتمالا بین 2000 میلیارد 

تومان تا 00150 میلیارد تومان ارزشگذاری گردد.
البته تمامی این موارد به ش��کل فرض اولیه اس��ت و ممکن است در 

تحقیقات و آنالیز ها این مبالغ کم یا زیاد گردد.
تی��م تحقیقاتی ما ابت��دا با مطالع��ات تطبیقی و بررس��ی مدل های 
مشابه فروشگاه های زنجیره ای بزرگ دنیا سعی دارد تا روش و مدل 
ارزشیابی مشخص شده و سپس به ارزش��گذاری دقیق آن اقدام می 

گردد.
* مدرس دانشگاه، متخصص و کارشناس ارشد برند، مولف و مترجم 
کتاب مدیریت و مهندسی برند، 18 سال تجربه حرفه ای در حوزه 
برندسازی و مدیریت برند

شورای اس��لامی شهر تهران به ش��هرداری اجازه 
داده اس��ت تا در خصوص واگ��ذاری 60 درصد از 
سهام فروش��گاه »ش��هروند«  به بانک شهر وارد 
مذاکره و قیم��ت گ��ذاری کند .در ح��ال حاضر 
مساله  اساسی قیمت گذاری این مجموعه بزرگ 

و ارزشمند می باشد .
فراین��د کش��ف قیم��ت در چنین کی��س هایی 
پیچیدگی ه��ا  و حساس��یت های خاص��ی دارد 
و نیازمند کارشناس��ی های دقی��ق  و همین طور 
دسترس��ی به اطلاعات مالی و اسنادی مجموعه 
می باش��د، اما از آنجائیکه  ش��ورا در یک جلس��ه 
غیر علنی ای��ن تصمیم را گرفت و احتمالا س��ایر 
مراحل بعدی آن یعنی فراین��د قیمت گذاری نیز 
به دور از انظار افکار عموم��ی صورت می گیرد ،بر 
آن شدیم با یک تحقیق گس��ترده و میدانی دامنه 
ای از قیم��ت را بر اس��اس تکنیک ه��ای علمی و 
کارشناس��ی اس��تخراج نمایی��م و آنرا ب��ه افکار 

عمومی ارائه دهیم.
در یک عب��ارت ریاضی س��اده، ارزش فروش��گاه 
ش��هروند مس��اوی اس��ت ب��ا ارزش دارایی های 
مش��هود  به علاوه ارزش دارایی های نامش��هود. 
دارای��ی های مش��هود ش��هروند عبارتس��ت از : 
،تاسیسات،ماش��ین  ،س��اختمانها  ام��لاك   «
آلات،موجودی انبار و س��پرده های بانک��ی و ... و 
دارایی های نامش��هود آن میتواند: ش��امل ارزش 
برند شهروند و نیروی انس��انی با تجربه و آموزش 

دیده باشد.

تکنیک محاسبه و روش جمع آوری اطلاعات :
مهمترین و با ارزش ترین متغیر در بخش دارایی 
های مش��هود املاك آن می باش��د .کشف قیمت 

این املاك به دلیل ش��رایط خاص اسناد مالکیت 
برخی از ش��عب ش��هروند قدری پیچیده و توأم با 
سختی می باشد. برای کاهش ضریب خطای این 

بخش املاك را به سه گروه تقسیم بندی کردیم .
دس�ته اول : املاك با وضعیت ملکی  مالکیت  یا 

اعیان 
دس�ته دوم : املاك با وضعیت ملکی به صورت 

اجاره 
دسته سوم: سایر املاك 

ارزش هر گ��روه از املاك ب��الا را باید بر اس��اس 
فرم��ول خاص خود محاس��به کرد .بررس��ی ها و 
مش��ورت های حقوقی و قضایی نشان می دهد با 
کس��ر درصدی از قیمت واقعی املاك گروه دوم 
و س��وم می توان به یک قیمت نسبی در خصوص 

آنها رسید.
از میان 34 شعبه فروشگاه ش��هروند 9 تای آن را 
می توان در گروه املاك دس��ته اول دسته بندی 
کرد.مت��راژ خالص تج��اری این 9 ش��عبه حدود 

29881 متر مربع می باشد.
8 ش��عبه را با مجموع 5419 مت��ر فضای خالص 
تجاری می ت��وان در گ��روه دوم ج��ای داد و 15 
فروشگاه با مس��احت 13111متر مربع در دسته 

سوم قابل دسته بندی می باشد.
برای به دس��ت آوردن قیمت به بنگاههای املاك 
واقع در نزدیکی هر ش��عبه مراجع��ه و از چندین 
بنگاه در خصوص قیم��ت در دو وضعیت ) دوران 
فعلی و دوران رونق اقتصادی ( پرس و جو کردیم 
و س��پس میانگین قیم��ت را ب��رای آن به صورت 
جداگان��ه محاس��به کردیم . در محاس��به قیمت 
هر ش��عبه تلاش کردیم ش��رایط ملکی حاکم بر 
آن نیز لحاظ کنیم . در ادامه ی��ک برآورد تقریبی 

از س��ایر اج��زا  دارایی های  مش��هود که ش��امل 
پاکینگ،س��اختمان ه��ای موجود،یخچ��ال ها 
و س��رخانه ها و ..... ب��ه دس��ت آورده  و نهایتا عدد 
مربوط به بخش اول معادل��ه ) ارزش دارایی های 

مشهود( را محاسبه کردیم. 
البته در این محاسبات دو فروشگاه » ایران زمین 
« و » جن��ت آباد « لحاظ نکردیم چ��ون که ظاهرا 

این دو بازار به صورت مشارکتی اداره می شود. 
محاسبات عددی ما نش��ان می دهد که در دوران 
رون��ق اقتص��ادی ارزش دارای��ی های مش��هود 
فروشگاه ش��هروند بین 1800 تا 2000 میلیارد 

تومان می باشد .
در ادامه فرایند محاس��به از یکی از اساتید مشهور 
در حوزه ارزش گ��ذاری برند خواس��تیم که برند 
ش��هروند را قیمت گ��ذاری نماید.) مت��ن کامل 

یادداشت وی در همین شماره چاپ شده است(. 
محاسبات وی نش��ان می دهد که بر اساس مدل   
brown   برند ش��هروند می تواند  بی��ن   2000 تا 
10000میلی��ارد تومان ارزش داش��ته باش��د. و 
بر اس��اس مدل 5 عامل��ی »اکر« برند ش��هروند 
می تواند بی��ن 5000 میلیارد توم��ان تا 10000 

میلیارد تومان ارزش داشته باشد. 
ولی اگ��ر بخواهی��م از مدل CBBC ک��ه چندین 
فروشگاه زنجیره ای بزرگ دنیا مانند تارگت و کی 
مارکت از آن استفاده می کنند برای ارزشگذاری 
برند شهروند اس��تفاده کنیم احتمالا بین 2000 
میلی��ارد توم��ان ت��ا 15000 میلی��ارد توم��ان 
ارزش��گذاری گردد. ب��ه نظر می رس��د میانگین 
ارزش برند می تواند حدود 8000 میلیارد تومان 

بر آورد گردد. 
بنابراین جمع جبری دو متغیر فوق ) دارایی های 

مش��هود و غیر مش��هود ( حدود ده هزار میلیارد 
تومان می شود.  البته ذکر این نکته ضرورت دارد 
که شهرداری باید  و می تواند وضعیت پایان کار و 
.... این املاك را در بسیاری از موارد شسته و رفته 
نماید.)اسامی این شعب و مساحت آنها در جدول 

بالا آمده است (.

برند فروشگاه »شهروند« چقدر می ارزد؟

استیضاح شهردار در لایحه مدیریت شهری باید اصلاح شود
احمد دنیا مالی در دویست و نود و هشتمین جلسه شورا ،گفت: در حال حاضر که لایحه مدیریت شهری مراحل نهایی تدوین خود را می گذراند بهترین فرصت است تا موارد مورد ابهام بازبینی شوند .  وی ادامه داد : نحوه 
عملکرد اعضا یکی از این موارد است ، به نظر می رسد ما هیچ قاعده و قانونی در این زمینه نداریم و فقدان یک برنامه و آیین نامه در عملکرد اعضای شورا حتی در مسائل مالی و یا رفتاری به چشم می اید.   دنیا مالی افزود: 
اینکه فردی هر تهمتی خواست به افراد دیگر بزند این رفتار پوپولیستی است و متاسفانه ما در 17 سال گذشته از شورا آیین نامه ای نداشتیم تا حد و حدود یک عضو را متذکر شود .  رییس کمیسیون عمران و حمل و نقل 

شورا همچنین متذکر شد : موضوع دیگر بحث استیضاح شهردار است ،شما ببینید در همین دوره سوالی از شهردار مطرح شد که اساسا مربوط به شهرداری نبود،در مورد موضوعی که هنوز به قانون تبدیل نشده بود.  
این مشکلی است که در بسیاری از شوراهای شهر های کشور هم وجود دارد . لذا بازنگری نحوه استیضاح شهردار که از اختیارات شورای اسلامی شهر است را در این فرصت باید مغتنم شمرد.

   brown   بر اساس مدل
برند شهروند می 

تواند  بین   2000 تا 
10000میلیارد تومان 
ارزش داشته باشد. و 

بر اساس مدل 5 عاملی 
»اکر« برند شهروند می 
تواند بین 5000 میلیارد 
تومان تا 10000 میلیارد 
تومان ارزش داشته باشد. 
ولی اگر بخواهیم از مدل 

CBBC که چندین 
فروشگاه زنجیره ای 

بزرگ دنیا مانند تارگت 
و کی مارکت از آن 

استفاده می کنند برای 
ارزشگذاری برند شهروند 
استفاده کنیم احتمالا بین 
2000 میلیارد تومان تا 
15000 میلیارد تومان 

ارزشگذاری گردد

ارزش فروشگاه شهروند 
مساوی است با ارزش 
دارایی های مشهود  به 

علاوه ارزش دارایی های 
نامشهود. دارایی های 

مشهود شهروند عبارتست 
از : » املاک ،ساختمانها 

،تاسیسات،ماشین 
آلات،موجودی انبار و 
سپرده های بانكی و ... 
و دارایی های نامشهود 

آن میتواند: شامل ارزش 
برند شهروند و نیروی 

انسانی با تجربه و آموزش 
دیده باشد
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 انتقاد از تصمیم عجولانه برای واگذاری شهروند و شهرآفتاب
محمد سالاری از عدم قیمت گذاری شهروند و شهرآفتاب توسط کارشناسان مربوطه قبل از واگذاری قطعی انتقاد کرد. به گزارش اداره کل ارتباطات و بین الملل شورای اسلامی شهر تهران رییس کمیسیون شهرسازی و 
معماری شورای شهر تهران در جلسه روز سه شنبه شورای شهر در انتقاد به نحوه تصمیم گیری در مورد فروش شهروند و شهرآقتاب اظهارداشت: با توجه به بالا بودن قیمت شهروند و شهر آفتاب نسبت به مطالبات بانک 
شهر می بایست کارگروه تعیین شده ای با استفاده از نخبگان و کارشناسان حوزه املاک قبل از واگذاری قطعی ، گزارش مربوطه را به صحن شورا ارائه می داد و سپس تصمیم گیری صورت می گرفت.
وی اضافه کرد : در اصل درست این بود که شهرداری تهران و هیات رییسه شورا قبل از در دستور جلسه قراردادن و تصمیم گیری در این خصوص برآورد قیمت میداشتند چراکه برآوردها نشان از این دارد که قیمت 
نمایشگاه شهرآفتاب و شهروند بسیار بیشتر از مطالبات بانک شهر می باشد . 

4
شـورا
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در گزارش دبیر دبیران شورایاری منطقه 5 مطرح شد:

مخازن نفت در منطقه 5  امنیت شهروندان را تهدید می کند
 برگزاری مراسم سوگواری 

سرور و سالار شهیدان در منطقه چهار
به گزارش خبرنگار ما مراسم روضه خوانی و 
سالارشهیدان  و  سید  هفتم  شب  سوگواری 
حضرت ابا عبداله الحسین )ع( و یاران با وفایش 
با حضور روحانیت معظم حضرت آیت اله حاج 
آقاجلالی خمینی رییس محترم جامعه روحانیت 
شرق تهران, حضرت حجت السلام والمسلمین 
حاج آقای حسنی قائم مقام محترم بنیاد شهید 
انقلاب اسلامی، حجت السلام والمسلین حاج 
آقاي زنگنه رئیس محترم موسسه تبلیغ و انفاق امام زمان )عج( وجمعي از 
مقامات نظامي، انتظامي ،سیاسي و کشوري ؛سردار طلایی عضو محترم شورای 
شهر و رییس ستادشورایاری های شهر تهران, سردار روز بهانی  رئیس محترم 
بنیاد جانبازان، سردارگرمابدری رئیس محترم بنیاد مستضعفان،سردار عرب 
سرخي فرماندهي محترم یگان ویژه تهران بزرگ, سرهنگ نادری سرکلانتر 
محترم شرق تهران , سرهنگ امیری فرمانده محترم کلانتری 126, سرهنگ 
اسلامی مقام محترم نیروی انتظامی ,جمعی از فرماندهان و پیشکستوان 
نیروی انتظامی, جمعی از ورزشکاران و قهرمانان ملی شهر تهران, رؤسای 
هیات مذهبی ,معتمدین , سوگواران و عزادران و اعضاء شورایاری و هیات امناء 
مدیریت محله مجید آباد ناحیه9منطقه4 در محل )هیات جوانان متوسلین به 

حضرت ابا عبداله الحسین )ع( (محله مجید آباد برگزار گردید. 
در این مراسم حجج اسلام حضرت آیت اله جلالی خمینی و حجت السلام 
زنگنه در خصوص اهداف و فلسفه قیام ابا عبدالله)ع( واثرات جاودانه این قیام 
دراحیای دین اسلام وامر به معروف ونهی از منکر وزنده ماندن تعلیمات رسول 
اکرم حضرت محمد )ص( و نقش آحاد مسلمین در زنده نگهداشتن این قیام 
بیاناتی ارایه داشتند و ذاکرین اهل بیت به ذکر مصیبت پردا ختندومراسم سینه 
زنی سوگواران درفضا یی معنوی و پورشور برگزار گردیدو عزادارن مورد پذیرایی 
و اطعام خادم اهل بیت وبانی هیات "جوانان متوسلین به حصرت ابا عبداله 
الحسین )ع( جناب آقای سردار روزبهانی قرارگرفته و از جانبازگرانقدرجنگ 

تحمیلی برادر"محسن صفری" نیز تقدیر به عمل آمد.

 راه اندازی کانون محیط زیست
 در نخستین دانشکده سبز خاورمیانه

مدیرعامل س��ازمان مدیریت پس��ماند پیرو عقد 
تفاهم نامه همکاری میان این س��ازمان و دانشکده 
فنی و حرفه ای دکتر ش��ریعتی به منظور استقرار 
نظام مدیریت زیست محیطی، از راه اندازی کانون 
محیط زیست در این مرکز به عنوان اولین دانشکده 

سبز کشور و خاورمیانه خبر داد.
 پی��رو عقد تفاهم نام��ه همکاری میان س��ازمان و 
دانش��کده فنی و حرفه ای دخترانه دکتر شریعتی 
به منظور استقرار نظام مدیریت زیست محیطی در مراکز آموزشی و به کارگیری 
اندیشه های خلاق دانش��جویان در این حوزه، دکتر جعفری مدیرعامل سازمان با 
همراهی حجت الاسلام والمسلمین جوادی مسوول نهاد نمایندگی مقام معظم 
رهبری در دانشکده های استان تهران، مهندس ملازم شهردار ناحیه1منطقه19 
و دکتر مهاجرانی رییس دانشکده شریعتی در مراسم استقبال از ترم اولی های این 

دانشکده حاضر شد.
دکتر جعفری طی س��خنرانی خود در این مراس��م که در س��الن میلاد دانشکده 
شریعتی برگزار شد، با اشاره به مقام والای دانش��جویان و شیرزنان ایرانی تصریح 
کرد: عملکرد بانوان در مدیریت بهینه پسماند شهر تهران بسیار تاثیرگذار است؛ 
مشارکت عمومی و استفاده از ظرفیت های بانوان به ویژه دانشجویان، نقش موثری 
در تحقق این امر ایفا می نمای��د. وی با بیان این مطلب که در ای��ران به طور روزانه 
50هزار تن زباله تولید می ش��ود، افزود: ته��ران با تولید روزان��ه 7500تن زباله، 
تولیدکننده یک ششم زباله های کشور است. پسماند ش��هر تهران می تواند یک 

خیابان 110 کیلومتری را به عرض 10و ارتفاع 1 متر تحت پوشش قرار دهد.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند با طرح مثالی، سخنان خود را این گونه ادامه 
داد: سه مجموعه ورزشی با تمام متعلقات آن برای انباشت زباله های تولیدی روزانه 
شهر تهران مورد نیاز است، همین موارد نشان می دهد که کاهش تولید پسماند و 

تفکیک آن تا چه میزان در حفاظت از محیط زیست پایتخت نقش حیاتی دارد.
وی با تاکید بر ضرورت رطوبت گیری پسماندها و بیان عوارض شیرابه در آلودگی 
طبیعت و به خطر انداختن سلامتی افراد، اظهار داشت: اگر هر خانواده تهرانی تنها 
50 سی سی از مقدار آبی که داخل سطل زباله وارد می شود را کاهش دهد، روزانه 

120هزار لیتر از حجم شیرابه  پایتخت کم خواهد شد.
دکتر جعفری از اجرای طرح نذر مهربانی در دانش��کده ش��ریعتی به عنوان اولین 
دانشکده سبز کشور و خاورمیانه خبر داد و اظهار امیدواری کرد: این مرکز به عنوان 
پایلوت طرح دانشکده سبزدرتهران انتخاب شده است؛ اما تلاش می شود با بررسی 

نقاط ضعف وقوت آن درسایردانشگاه هاي پایتخت نیز به اجرا درآید.
وي ساخت آلاچیق با اس��تفاده از وس��ایل بازیافتی، تامین مخازن پسماند برای 
جداسازي زباله هاي تر وخش��ک و برگزاري تورهاي تهران گردي علمی و زیست 
محیطی را از جمله مواردی دانس��ت که س��ازمان مدیریت پسماند در تفاهم نامه 

همکاری با دانشکده دکتر شریعتی متعهد شده است.
مدیرعامل سازمان مدیریت پس��ماند با اش��اره به لزوم همکاری دانشجویان در 
ارائه ایده های زیس��ت محیط��ی و اطلاع رس��انی به اطرافیان خ��ود درخصوص 
اهمیت تفکیک پس��ماند، به دانش��جویان فعال در این حوزه وعده داد: یک طرح 
برتر درهرفصل انتخاب می شود و دانش��جوی ارائه دهنده آن به همراه خانواده با 
میزبانی این س��ازمان به مش��هد مقدس اعزام خواهد ش��د. وي ضم��ن دعوت از 
دانشجویان برای پیوستن به کمپین نذر مهربانی و جمع آوری درب های بطری، 
افزود: دانش��جویان می توانند جزوه هاي ترمهاي قبلي خودرا ب��ه طوررایگان یا با 
قیمتی پایین تردراختیار سایر دانشجویان قراردهند؛ با این عمل به جاي تولید زباله 

می توان علاوه بر استفاده بهینه ازجزوه ها به اقتصاد کشور نیز کمک کرد.
دکتر جعفري با بیان این که جم��ع آوري درب های بطري ک��ودکان کار را راهي 
مدرسه مي کند،گفت: باجمع آوري500 عدد درب بطري یا پنج بطري نوشابه پر 

از آن ها، یک وعده غذا برای فرد نیازمندی تامین مي شود.
وي ادامه داد: ما توانس��تیم ب��ا همین درب  بطري ه��ا لوازم تحریر ش��مار زیادي 
ازکودکان کار برای ورود به مدرس��ه راتامین کنیم. ه��م چنین از همین طریق به 

تعدادی از معلولان نیازمند، ویلچر اهدا کرده ایم.

لزوم انتق��ال مخازن نفت از ش��هران مش��کلات 
ترافیکی ناش��ی از مجتمع ک��وروش، موضوعات 
بوستان کوهس��ار از جمله موضوعاتی بود که در 
گزارش شورایاری و مباحث اعضای شورای شهر 

تهران به آنها پرداخته شد.
به گ��زارش اداره کل ارتباطات و ام��ور بین الملل 
شورای اس��لامی ش��هر تهران ارائه گزارش دبیر 
دبی��ران ش��ورایاری منطقه 5 ش��هرداری تهران 
نخستین دس��تور جلس��ه امروز سه ش��نبه 27 
مهرماه سال 95 بود که به استماع اعضای شورای 

شهر تهران رسید.
دبی��ر دبیران ش��ورایاری این منطقه در تش��ریح 
مشکلات منطقه 5 به موضوع مخازن نفت و تردد 
نفت کش ها در ش��هران اش��اره کرد و خواس��تار 
پیگیری های لازم برای تغیی��ر مکان این مخازن 
ش��د.وی همچنین مجتمع کوروش اشاره کرد و 
اظهار داش��ت: در حالی این مجتمع می توانست 
فرصتی برای منطقه باش��د که به دلیل عدم توجه 
به موضوعات ترافیکی در زمان ساخت آن منطقه 
را ب��ا معضل ترافیکی مواجه کرده اس��ت و اس��ن 

معضل برای سالیان ادامه می یابد.
دبیر دبیران ش��ورایاری منطقه در ادامه نسبت به 
اش��کالات موجود در طرح تفصیلی و یا تخطی از 
آن در برخ��ی از نقاط منطقه تذک��ر داد و در ادامه 
اظه��ار داش��ت: برخی از ط��رح ه��ای منطقه به 
درس��تی جانمایی نش��ده اس��ت و یا کارشناسی 
مناس��بی برای آن صورت نگرفته اس��ت که باید 

مورد توجه قرار گیرد.
وی در ادامه به کمبود س��رانه ه��ا در این منطقه 
اش��اره و تصریح کرد: هم اکن��ون 12 محله فاقد 
میدان می��وه و تره بار، 3 محله فاقد س��رای محله 
هس��تند که باید این نواق��ص در منطقه بر طرف 

شود.
دبی��ر دبی��ران ش��ورایاری منطق��ه همچنین به 
موضوع مس��اجد محلی اش��اره کرد و گفت: هم 
اکنون 3 محله فاقد مسجد هستند؛ هرچند زمین 
لازم برای این موضوع توس��ط مدیریت ش��هری 
اختصاص داده شده اس��ت ولی لزوم توجه جدی 

تر برای ساخت سریعتر آن احساس می شود.
توسعه دانشگاه آزاد و لزوم نظارت بر آن، پیگیری 
اجرایی ش��دن طرح تفصیلی محله ک��ن، ایجاد 
توقفگاههای ش��رکت واحد اتوبوس��رانی، ایجاد 
دوربرگردان غرب به ش��رق در خیابان ش��هران، 
ایجاد دسترس��ی به تقاطع خیابان سردار جنگل 
و بزرگراه نیایش، نصب دیواره صوتی، جلوگیری 
از رشد بی رویه سفره خانه ها ، تعیین تکلیف دره 
فرحزاد و توزیع مناسب امکانات در سطح مناطق 
و محلات از جمله خواس��ته ه��ای دیگری بود که 
دبیر دبیران ش��ورایاری منطقه 5 به تش��ریح آنها 

پرداخت.
احمد دنیامالی رئیس کمیس��یون عمران و حمل 
و نقل شورای اس��لامی شهر تهران پس از شنیدن 
این گزارش با بیان اینکه منطقه 5 در مقایس��ه با 
بسیتری از مناطق به عنوان منطقه ای برخوردار 
و خوب برای زیس��تن و سکونت شناخته می شود 
اظهار داش��ت: همچن��ان ایمنی ای��ن منطقه به 
لحاظ مخ��ازن نفت و نفت کش ه��ا نگران کننده 
اس��ت این در حالی اس��ت که نه تنها در ش��ورای 
چهارم بلک��ه در ش��وراهای پی��ش از آن نیز این 
موضوع مورد پیگیری اعضای شورای شهر تهران 

بوده است.
وی در پای��ان اع��لام آمادگ��ی ک��رد ت��ا تمامی 
مشکلات ترافیکی مطرح شده توسط کمیسیون 
عم��ران و حمل و نقل م��ورد بررس��ی و پیگیری 

قرارگیرد.

اسماعیل دوس��تی، عضو ش��ورای اسلامی شهر 
تهران در خصوص این منطقه به موضوع ساخت و 
ساز عیر مجاز در پارك کوهسار تذکر داد و گفت: 
در حالی این ساختمان ها بدون مجوز شهرداری 
ساخته ش��ده و امکانات دیگر را دریافت می کنند 
که به دلیل خاك سست این نقطه احتمال ایجاد 
فاجعه در صورت رخ دادن زلزله ساکنان را تهدید 

می کند.
وی به پ��ارك کوهس��تان اش��اره ک��رد و گفت: 
این پارك فرصتی اس��ت که می توان��د به جاذبه 
گردش��گری فرامنطقه ای تبدیل ش��ود که باید 

برنامه ریزی لازم در خصوص آن انجام شود.
دوستی در ادامه به دره فرحزاد اشاره کرد و گفت: 
با توجه به کمتر بودن ام��لاك ریزدانه در منطقه 
دو این کار راحت تر در این منطقه انجام می گیرد 
ضمن اینک��ه بودج��ه کنونی برای س��اماندی به 
موضوع کافی نیس��ت و باید بودجه ویژه ای برای 

آن دیده شود.
محسن سرخو، رئیس کمیته حمل و نقل شورای 
اس��لامی ش��هر تهران با اع��لام اینکه خواس��ته 
ش��هروندان در خص��وص تقاطع س��ردار جنگل 
و بزرگ��راه نیای��ش و دوربرگردان غرب به ش��رق 
ش��هران در برنامه 5 ساله ش��هرداری دیده شده 
اس��ت از پیگیری س��ایر موضوعات ترافیکی این 

منطقه در کمیته حمل نقل خبر داد.
ابوالفضل قناعتی عضو ش��ورای اس��لامی ش��هر 
تهران با اش��اه به حضور خود و تصمیمات گرفته 
شده در این منطقه اش��اره کرد و گفت: در بازدید 
از پونک ش��مالی مقرر ش��ده بود تره باری در آن 
محدوده ایجاد ش��ود و امیدواریم ک��ه این اتفاق 

صورت بگیرد.
وی درب��اره طرح تفصیل��ی منطقه 5 نی��ز اظهار 
داشت: در یکی از س��راهای محله منطقه 5 تخلف 
ساخت و س��از صورت گرفته اس��ت که باید مورد 

بررسی قرار بگیرد.
قناعتی افزود: یکی از مش��کلات این منطقه نبود 
خط��وط اتوبوس رانی س��ریع الس��یر محورهای 
غربی شرقی همچون بزرگراه های حکیم و همت 
و نیایش است این در حالی اس��ت که شهروندان 
این منطقه اظهار می کنند که خواس��تار استفاده 

از وسیله نقلیه شخصی نیستند.
ولی اله ش��جاع پوریان، عضو شورای اسلامی شهر 
تهران در حاش��یه ارائه گزارش شورایاری منطقه 
5 اظهار داش��ت: در کوی حامد و رضوان واقع در 
منطقه 5 قرار بود پارك 6 هکتاری احداث ش��ود 
که 2هکت��ار آن تبدیل به پ��ارك و 4 هکتار دیگر 
را قوه قضاییه دیوار کش��یده است؛  لذا درخواست 
می شود نس��بت به این موضوع بررسی های لازم 

انجام شود.
احمد حکیمی پور عضو ش��ورای اس��لامی شهر 
تهران در ادامه این دس��تور جلسه گفت: در محله 
المهدی زمین هایی در حال فروش است که مردم 

از فروش این زمین ها نگران هستند.
وی یادآور ش��د: در منطقه 5 مجتمع های تجاری 
زیادی ساخته شده که پیوست ترافیکی نداشتند 

و تبدیل به یکی از معضلات منطقه شده است.
محمد س��الاری، رئی��س کمیس��یون معماری و 
شهرسازی شورای اسلامی شهر تهران در جریان 
این دستور جلسه به تش��ریح اقدامات کمیسیون 
معماری و شهرس��ازی پرداخت و گفت: موضوع 
دره فرح��زاد و محله کن در کمیس��یون معماری 
و شهرسازی در حال پیگیری اس��ت و هم اکنون 
پیش��رفت های خوبی در خصوص آنها به دس��ت 

آمده است.
وی در خصوص س��اماندهی کن تصریح کرد: هم 

اکن��ون مدل س��اماندهی کن در قالب بس��ته ای 
توسط مشاور تهیه و نهایی ش��ده و هم اکنون در 

مرحله تصویب قرار دارد.
رئی��س کمیس��یون معم��اری و شهرس��ازی در 
خصوص دره فرحزاد نیز به 3 قسمت این روددره 
اش��اره کرد و گفت: این موضوع در حال پیگیری 
اس��ت تا تغییرات آن در لایه ه��ای طرح تفصیلی 

قرارگیرد.
محمد سالاری در ادامه بر ضرورت برنامه محوری 
تاکید کرد و گفت: بخش��ی نگری موضوعی است 
که اگر بخواهیم بر اساس آن عمل کنیم در برنامه 
های سالانه و 5 ساله انحرافات جدی به وجود می 

آید.
وی اظهار داش��ت: این موضوع حت��ی در مجلس 
شورای اس��لامی نیز دیده می شود به گونه ای که 
نماینده که خ��ود برنامه کش��ور را تصویب کرده 
است خواس��تار اقدامات بخش��ی از مجری است 
و اگر مج��ری این کار را انج��ام ندهد حتی ممکن 

است وی را به استیضاح بکشاند.
س��الاری تاکید کرد: با چنین اقدامی قانون گذار 
خود باعث انحراف از قانون می شود و برای رهایی 
از این وضعیت بای��د در فرایند ه��ا، برنامه ها را به 

دقت دیده و بر اساس آن پیگیری ها انجام شود. 
وی در خص��وص تذک��ر دبیر دبیران ش��ورایاری 
منطقه 5 به اختصاص مس��اجد ب��ه قومیت ها در 
تهران گفت: اساسا بس��یاری از افراد به نمایندگی 
از قومیت ها در شهر تهران جمع شده اند و به این 
جهت این اقدام شهرداری اقدامی خوب به شمار 

می رود.
رئیس کمیس��یون معماری و شهرسازی شورای 
اس��لامی ش��هر تهران در ادامه به نامه فرمانداری 
تهران در خص��وص تخریب طبقه هفتم پاس��اژ 
علاءالدین اظهار داش��ت: بنده به نامه فرمانداری 
اعتراض دارم و با ارس��ال این نامه کارنامه  سیاهی 

را ثبت کرد. 
تخریب طبقه هفتم پاساژ علاءالدین نماد مبارزه 
با فس��اد اس��ت و تاکنون نیز پارتیش��ن های این 

طبقه تخریب شده و باید برچیده شود.
مرتضی طلائی که در جایگاه رئیس جلس��ه شورا 
حضور داش��ت پس از اعضای دیگر اظهار داشت: 
قول پیگیری کمیس��یون عمران و حمل و نقل و 
ارائه گزارش از پیگیری های کمیسیون معماری 
و شهرسازی در خصوص مش��کلات عنوان شده 

توسط شورایاری کار خوبی بود.
وی در ادام��ه به موضوع سیاس��ت ه��ای تدوین 
بودجه و بررسی آن در ش��ورای شهر تهران اشاره 
کرد و پیش��نهاد داد تا بندی در این سیاس��ت ها 
گنجانده ش��ود تا بر اساس آن ش��هرداری موظف 
شود تا بودجه خود را از محله به سمت بالا تدوین 

کند.
وی در پایان در پاس��خ ب��ه تذکر ولی اله ش��جاع 
پوریان عضو شورای ش��هر تهران در خصوص رد 
صلاحیت اعضای شورایاری پس از انتخاب آنها و 
پاسخ پرویز سروری مبنی بر اقدام بر اساس آئین 
نامه شورای شهر تهران تاکید کرد: در شورایاری 
ها هیچ اقدام و تصمیمی در خصوص افراد صورت 
نمی گیرد مگ��ر اینکه ای��ن فرد مراح��ل هیئت 

انضباطی را طی کرده باشد.
سید محسن اسدی ، ش��هردار منطقه 5 در پایان 
این دستور جلس��ه در توضیح موضوعات مطرح 
ش��ده گفت: موضوع مخ��ازن نفت ش��هران و از 
موضوعات جدی اس��ت که نیازمن��د پیگیری در 
سطح عالی تری از ش��هرداری منطقه است ضمن 
اینکه مطالع��ات ترافیکی در خص��وص آن انجام 
شده است که نش��ان می دهد 250 سفر تانکر در 

شبانه روز در این منطقه انجام می شود. 
اس��دی گفت: با حضور این مخازن نفت پتانسیل 
خطر در منطقه وجود دارد و باید هر چه س��ریعتر 

تصمیم های لازم در خصوص آن گرفته شود.
ش��هردار منطق��ه 5 گف��ت: درخص��وص حادثه 
شهران و انجار رخ داده به دس��تور شهردار تهران 
در روز اول حادث��ه ب��ه دلیلی ضایع نش��دن حق 
شهروندان برآوردهای لازم انجام شد و به محض 
اعلام رای قوه قضائیه و مش��خص شدن سهم هر 
یک از بخش ها در این حادثه اقدامات بعدی انجام 

می شود.
اسدی در ادامه به موضوع مجتمع کوروش اشاره 
کرده و گفت: مش��کلات ب��ه وجود آمده ناش��ی 
از عدم رعایت الت��زام ترافیکی اس��ت و بر همین 
اساس زمینی برای ایجاد پارکینگ در نظر گرفته 
ش��ده اس��ت تا مراجعه کنندگان با پارك کردن 
مش��این خود در ای��ن پارکینگ با وس��یله نقلیه 

اختصاصی به مجتمع انتقال داده شوند.
وی ادام��ه داد: اختصاص تاکس��ی نیز ب��رای این 
موضوع در نظر گرفته ش��ده اس��ت و تمامی این 
اقدامات با نظرهای پلیس راه��ور در حال اصلاح 

برای اجرایی شدن است.
ش��هردار منطقه 5 درباره زمین واقع در محدوده 
المهدی با تاکید بر اینکه ش��هرداری قصد فروش 
این زمین را ندارد تصریح کرد: این زمین متعلق به 
شهرداری نیست و اداره املاك شهرداری منطقه 
در حال پیگیری موضوع اس��ت در ح��ال حاضر با 
ادعای مالکیت توس��ط ش��خصی پیگیری ها در 
حال انجام است البته شهرداری قصد فروش این 

زمین را ندارد.
اس��دی درباره قطعه زمینی در مح��دوده ناحیه 
یک افزود: این زمین یک بح��ث قدیمی بین قوه 
قضائیه و مردم است و اخیرا نیز قوه قضائیه سندی 
درباره مالکی��ت آن زمین مطرح کرده اس��ت که 
جهت هماهنگ��ی لازم با قوه قضائیه اقدام ش��ده 
اس��ت و امید اس��ت که به عنوان نماینده مردم با 
قوه قضائیه به توافق برسیم تا این زمین به عنوان 

فضای سبز برای شهروندان باقی بماند. 
وی همچنی��ن از اختص��اص زمین ب��رای ایجاد 
چندین میدان میوه و تره بار در منطقه خبر داد و 
گفت: موضوع سرای محلات نیز در حال پیگیری 
است و دو س��رای محله در تکمیل شن است و به 
زودی به بهره برداری می رسد و و محله شهرزیبا 
و مراد آباد نیز با انتقال س��وله ای ک��ه هم اکنون 
س��اخت آن متوقف شده اس��ت هم دارای سرای 

محله و هم دارای فضای ورزشی می شود.
ش��هردار منطقه 5 در خصوص پارك کوهسار نیز 
اظهار داش��ت: این پارك فرصتی تکرار نش��دنی 
برای تهران است و دلیل عدم اجرای برنامه ها این 
بود که این پارك از مناب��ع طبیعی تحویل گرفته 
نش��ده بود که هم اکنون طرحی برای انتقال 30 
ساله این محدوده به شهرداری تهران برای مدت 

30 سال در حال تنظیم است.
اس��دی اعلام کرد: ه��م زمان با ای��ن موضوع تیم 
فرصت های س��رمایه گذاری برای تدوین برنامه 
ای جامع در خصوص این بوس��تان در حال انجام 

فعالیت است.
وی در خص��وص مس��اجد منطقه 5 نی��ز اظهار 
داش��ت: این منطقه بیش��ترین تعداد مساجد در 
حال ساخت در ش��هر تهران را با 21 مسجد دارد و 
اعتبارات آن نیز دیده شده و مشکلی در خصوص 

آن و جود ندارد. 
ش��هردار منطقه 5 ادامه داد: علت عدم س��اخت 
مسجد در 3 محله دیگر این است که این محلات 

برای سال 95 اعتبار مصوب ندارند.

توسعه دانشگاه آزاد 
و لزوم نظارت بر آن، 
پیگیری اجرایی شدن 

طرح تفصیلی محله کن، 
ایجاد توقفگاههای شرکت 
واحد اتوبوسرانی، ایجاد 
دوربرگردان غرب به 

شرق در خیابان شهران، 
ایجاد دسترسی به تقاطع 
خیابان سردار جنگل و 
بزرگراه نیایش، نصب 

دیواره صوتی، جلوگیری 
از رشد بی رویه سفره 

خانه ها ، تعیین تكلیف دره 
فرحزاد و توزیع مناسب 
امكانات در سطح مناطق 
و محلات از جمله خواسته 
های دیگری بود که دبیر 

دبیران شورایاری منطقه 5 
به تشریح آنها پرداخت

مشكلات به وجود آمده 
در مجاورت مجتمع 

تجاری کوروش ناشی 
از عدم رعایت التزام 

ترافیكی است و بر همین 
اساس زمینی برای ایجاد 
پارکینگ در نظر گرفته 
شده است تا مراجعه 

کنندگان با پارک کردن 
مشاین خود در این 

پارکینگ با وسیله نقلیه 
اختصاصی به مجتمع انتقال 

داده شوند



هفته نامه »پدیده شهر« میزان تاثیرگذاری گزارش های دبیران شورایاری را در صحن علنی شورای شهر تهران بررسی می کند:

نهایت احترام اعضای شورا به گزارش شورایاری ها
صندلی های خالی؛ موبایل های روشن و گپ های دوستانه!
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 افس��انه قانع : زمان��ی که پارلم��ان محلی ب��رای اداره پایتخت ش��کل 
گرفت؛ قراربود تا ش��ورایاریها بازوهای اجرایی این نهاد فرادستی در 
قانون گذاری حوزه ش��هری باشند. اگر از ش��ورای اول و دوم اسامی 
ش��هر تهران به عنوان اولین تجربه های خرد جمعی در اداره کانشهر 
تهران بگذریم اما در شورای س��وم پایتخت بود که با  تشکیاتی شدن 
ستاد شورایاری ها مقرر شد تا دبیر دبیران شورایاری مناطق 22گانه 
ش��هر تهران به ارائ��ه گزارش��ی از وضعیت محله ه��ا در صحن علنی 
شورای ش��هر بپردازند. یکی از دلایل اتخاذ این تصمیم درگیر کردن 
ش��ورایاری محله ها و مناطق در تصمیم گیری های حوزه ش��هری و 
رفع مشکات ریز محله ها بود. به همین خاطر اولین سری از گزارش 

ش��ورایاری مناطق در شورای سوم ش��هر تهران قرائت شد. هر چند 
این کار برای ش��ورایاری ها تمرینی بود تا بیش��تر با مسائل و مشکات 
منطقه و محله های خود به عنوان نوک پیکان حکومت های محلی آشنا 
شوند؛ اما بی توجهی برخی از اعضای شورای شهر به گزارش دبیران 
ش��ورایاری مناطق نش��ان داد که گاهی می ش��ود که اعضای پارلمان 
محلی؛ بازوان اجرایی خود را قبول نداش��ته باش��ند. در شورای سوم 
آخر وقت ش��ورا به ارائه گزارش دبیران اختصاص داده ش��ده بود و 
در این زمینه تعداد کمی از اعضا روی صندلی های خود در حال گوش 
دادن به گزارش مشکات محله های ش��هر تهران بودند. در شورای 
چهارم با ت��اش های انجام ش��ده زمان ارائ��ه گزارش دبی��ر دبیران 

ش��ورایاری مناطق به ابتدای صبح افتاد. اما این تغییر ساعت نیز عامل 
نش��د تا تمامی اعضای ش��ورا در زمان ارائه گزارش خ��ود را ملزم به 
حضور  در صحن علنی شورا کنند. تمامی این مسائل و مشکات باعث 
شد تا هفته نامه »پدیده شهر« با طرح سه سوال؛ نحوی تهیه گزارش 
و میزان مداخات شهرداری منطقه و یا ستاد ش��ورایاری ها، تعامل و 
برخورد اعضای شورای شهر در زمان ارائه گزارش و در نهایت میزان 
اثربخش��ی گزارش های ارائه شده در جهت رفع مش��کات از ۹ نفر از 
دبیر دبیران ش��ورایاری های ۹ منطقه ای که تا کنون گزارش های هم 
اندیشی آنها با هفته نامه به چاپ رسیده اس��ت؛ پرسیده شود که در 

ذیل جواب دبیران مناطق 22و1،2،4،6،17،18،1۹،20 را می خوانید: 

موسی سهرابی، دبیر دبیران شورایاری منطقه 19:

 گزارش دبیران شورایاری مناطق 
در صحن خالی از اعضا

 1-گزارش��ی که در صحن علنی شورای ش��هر تهران در سال گذشته ارائه 
دادیم، محصول تلاش ش��ورایاری محله های منطقه در جمع آوری مسائل و 
مشکلات منطقه بود. به این گونه  نیست که بخواهیم خط و مشی خودمان را 

از ستاد شورایاریي ها و یا شهرداری منطقه بگیریم.
 2-یکی از گلایه هایی که ما  از اعضای ش��ورای ش��هر تهران در زمان ارائه 
گ��زارش در صحن علنی داریم، این اس��ت ک��ه اکثریت اعضا ب��ه گزارش ما 
توجهی ندارند و در زمانی که برای ارائه گزارش به ما اختصاص داده می شود؛ 
این افراد در صحن حض��ور ندارند. تمامی دبیران ش��ورایاری از این برخورد  

اعضا ناراضی هستند.
 3-بعد از ارائه گزارش ش��اید یک درصد از مس��ائل و مشکلاتی که مطرح 
می کنیم؛ رفع می ش��ود. ب��ه عنوان مثال ی��ک بحث امنیتی ک��ه در منطقه 
داشتیم این مشکل حل ش��ده است و مابقی مش��کلاتی که در گزارش سال 

گذشته مطرح کردیم؛ سر جای خود باقیست.

 نیروی انسانی ناکارآمد شهرداری ها 
پنج برابر حد مجاز است

رئیس سازمان ش��هردار ها و دهیاری های کشور 
در جمع ش��هرداران استان سیستان و بلوچستان 
گفت:  نیروه��ای انس��انی ناکارآمد مش��غول در 

شهرداریها پنج برابر حد مجاز هستند.
به گزارش ایس��نا، هوش��نگ خن��دان دل که در 
زاهدان س��خن می گفت  با بیان مطلب بالا اظهار 
کرد: اگر نیروهای انس��انی ش��اغل درشهرداری 
با تجربه و تعدادش��ان درست باش��د، قطعا کارها 

بهتر پیش می رود. وی در ادامه با اشاره براینکه ش��هرداری ها نهادهای عمومی 
غیردولتی هستند که به وس��یله مردم اداره می ش��وند، افزود: مردم نهادی را به 
عنوان شورای ش��هر را خودش��ان انتخاب می کنند که نباید این نهاد غیر دولتی 

مورد بی توجهی قرار گیرد.
او تصریح کرد: کسانی که در ش��ورای اسلامی شهر ها خدمت می کنند و به جای 
مردم تصمیم می گیرند باید بدانند مسئولیت خطیری را برعهده گرفته اند و باید به 

بهترین شکل از پس آن بر بیایند.
معاون وزیرکشور با اشاره براینکه عملکرد بودجه ش��هر زاهدان در سال گذشته 
120 میلیارد تومان بوده است خاطر نشان کرد: با توجه به جمعیت این شهرستان 
به ازای هر زاهدانی تنها 200 هزار تومان س��رانه توزیع شده بود که این یک ایراد 

بزرگ به شمار می آید. 
خندان دل ادامه داد: این شرایط در حالی است که سرانه یک شهروند در تهران 2 
میلیون تومان است و در شهرهای کوچک مثل زاهدان 200 هزار تومان می شود 
که منصفانه نیست. این مسئول گفت: پیامد این کار این است که مردم شهرهای 
کوچک برای رفع حداقل نیازهای روزمره خود به حاشیه شهرهای بزرگ بروند و 

جمعیت حاشیه نشین را به وجود بیاورند.
خندان دل در خصوص اینکه قانون مالیات بر ارزش افزوده به گونه ای شکل گرفته 
که حدود بیش از 50 درصد از بودجه در اختیار اندکی از شهرهای کشور و کمتر از 
50 درصد به شهرهای کوچک برسد بیان کرد: این قانون در 2 کمیسیون مجلس 
به تصویب رسیده که سهم اندك تری در اختیار شهرهای بزرگ و سهم بیشتری به 

شهرهای کوچک برسد.
وی ادامه داد: با اصلاح مواد قانون��ی زمینه اختصاص بخش بزرگتر منابع حاصل 
بر ارزش افزوده به ش��هرهای کوچک تعلق خواهد گرفت که توان مالی این شهر 
ها افزایش پیدا خواهد کرد. این مس��ئول اضافه کرد: همانطور که انتظار می رود 
این سرانه باید مانند کلان شهرها توزیع ش��ود و از آن به درستی مراقبت کرد که 

ماموریت این امر برعهده شورای شهر خواهد بود.
معاون عمرانی وزیر کشور در ادامه از تدوین لایحه مدیریت شهری در دولت تدبیر 
و امید خبر داد و اذعان کرد: رویکرد غالب در لایحه مدیریت شهری پست دادن و 

وظایف محوله به شهر داری ها است.
این مسئول افزود: در این لایحه وظایف خطیری بر عهده شهرداری ها قرار گرفته 
که باید به آنها عمل کنند.وی همچنی��ن از ارائه لایحه ای برای حل مش��کلات 
استخدامی و اداری شهرداری به دولت خبر داد و گفت: این لایحه به صورت طرح 

نیز مطرح شده و در حال حاضر در دست بررسی است.
وی عنوان کرد: اگر می خواهیم مش��کلات شهرداری ها کم ش��ود باید به زمان 
تغییرات دقت داشته باشیم و ش��هر داری را به ارگانی تبدیل کنیم که نظام آن به 

گونه ای باشد که شائبه ای برای مراجعان به وجود نیاید.
خندان دل تصریح کرد: امسال لایحه مدیریت شهرداریها، لایحه درآمد پایدار و 

لایحه انتخاب شهرداری ها نیز تقدیم مجلس خواهد شد.

شـورایـاری

حذف کمیسیون تخصصی از کمیته نظارت بر فروش شهروند
رحمت اله حافظی در تذکر پیش از دستور دویست و نودو هشتمین جلسه  شورای شهر تهران، در خصوص ترکیب کمیته پنج نفره برای نظارت بر فروش شهروند، گفت: در جلسه فروش سهام شرکت شهروند ابتدا 

پیشنهاد شد کمیته سه جانبه ای متشکل از نمایندگان سه کمیسیون )برنامه و بودجه، معماری و شهرسازی و نظارت( برای نظارت بر فروش شهروند تشکیل شود که با درخواست رئیس کمیته محیط زیست، ترکیب این 
کمیته به پنج نفر افزایش یافت. وی ادامه داد: بر این اساس یک نفر از کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری شورای شهر و یک نفر از هیات رئیسه نیز به این کمیته راه یافتند اما در صورت جلسه ارسالی مشاهده 
شد که نماینده کمیسیون سلامت حذف شده و به جای آن دو نفر از هیات رئیسه در این کمیته جایگزین شدند. رئیس کمیسیون سلامت، محیط زیست و خدمات شهری شورای شهر تهران، با اشاره به اینکه بر اساس فایل 

های صوتی و تصویری موجود از آن جلسه، کمیسیون سلامت باید عضو این کمیته باشد، تصریح کرد: درخواست دارم متن صورت جلسه مذکور اصلاح شده و متعاقبا به فرمانداری ارسال شود.

اعرابی: اگر اعضای شورای 
شهر به حرف هایمان 

توجهی نكنند و مشغول 
گفت و گو با یكدیگر 
باشند؛ این نشان از 

بی توجهی خودشان است 
و بعضا  این رفتارها نیز 

در زمان ارائه گزارش از 
سوی شورایاری ها دیده 
شده و همیشه دبیران از 
این بی توجهی ها گلایه 

داشتند

شربیانی: در مجموع 
برخورد کل اعضای 

شورای شهر به گزارشاتی 
که دبیران شورایاری ها در 
صحن عنلی ارائه می دهند؛ 

مهربانانه نیست. علت 
و ریشه یابی این مشكل 
از نگاه من این است که 
شاید این گزارشات در 
اصل در گیر و دار مسائل 

سیاسی قرار گررفته است. 
به عبارت ساده تر یك 
جناحی امكان دارد که 

عنوان کند جناح مخالفش 
از شورایاری ها استفاده 
ابزاری می کند و یك 

گروهی نیز عنوان می کند 
که ما به این گزارش ها 
گوش نمی دهیم به خاطر 

اینكه شورایاری ها منتصب 
به گروه و جناح خودمان 

هستند

مبارکی: نحوی تعامل 
اعضای شورای شهر 
در مقابل گزارش 

شورایاری ها خوب نیست.  
این تنها گلایه ما نیست 
بلكه تمامی شورایاری ها 
به نحوی برخورد اعضا 
در زمان ارائه گزارش 

انتقاد دارند. اعتقاد داریم 
شورایاری ها بازوهای 
اجرایی شورای شهر 
در محله ها هستند،اما 

متاسفانه برخورد 
خوبیرادرزمان ارائه 

گزارش شاهد نیستیم. 
انتظار داریم زمانی که 

وقتی را برای ارائه گزارش 
و مسائل و مشكلات 

مناطق در صحن علنی 
شورا تعیین می کنند و 

شورایاری ها به ارائه آن 
می پردازند؛ به وقتی که 
ما برای بیان معضلات 

منطقه گذاشته ایم احترام 
بگذارند

October 22 , 2016    www. padidehshahr.com   telegram:@padideshahr   instageram:padidehshahrweekly 13۹5 12صفحه   سال سوم  دوره جدید، شماره: 12   شنبه اول آبان

سید مهدی اعرابی دبیردبیران شورایاری منطقه یک:

گزارش شورایاری ها از جایی دیکته نمی شود
 1-در طول ادوار گذش��ته امسال برای سومین 
بار بود که ش��ورایاری منطقه یک در صحن علنی 
ش��ورای ش��هر گزارش��ی از وضعیت و مشکلات 
منطقه ارائه کرد. به همین دلیل ما دو تجربه قبلی 
نسبت به نحوی ارائه مسائل و مشکلات موجود در 

منطقه را در صحن علنی شورای شهر داشتیم. 
جمع آوری گزارش در منطق��ه یک به این صورت 
بود که به تمامی دبی��ران فراخوان دادیم و تمامی 
مش��کلاتی که در منطق��ه جنب��ه عمومیت دارد 
و در عین حال لازم اس��ت که علاوه ب��ر منطقه و 
شهرداری؛ ش��ورای ش��هر نیز بر روی آن نظارت 

داشته باشد؛ را جمع آوری کردیم. 
نظرات  شورایاری های محله های27 گانه منطقه 
یک تهران از دبیران هر محله که جنبه عام دارد و 
لاینحل است، جمع آوری  شد و بعد از دسته بندی 
در قالب یک گزارش مکتوب به صحن علنی برده 

شد.  
در مورد مش��کلات و جمع بندی آن نی��ز باید به 
این مساله اش��اره کنم که مش��کلاتی که در تمام 
محله های منطقه وج��ود دارد از نظر ما مش��کل  
عام نامیده می ش��ود. البته در این میان مشکلات 
خاصی نیز وجود دارد که اگر این مشکل حاد باشد 
در گزارش ارائه می ش��ود. به  عن��وان مثال امکان 
دارد که در کنار ی��ک محل��ه، بزرگراهی در حال 
ساخت  بوده  و مش��کلاتی را به وجود آورده است 
این معضل را در گزارش ش��ورایاری به عنوان یک 

مشکل و مساله محلی   مطرح می کنیم.
آخرین گزارش منطقه یک سال گذشته در صحن 
علنی شورا مطرح ش��د علاوه بر اینکه مختصات 
منطقه را بیان کردیم مسائل و مشکلات منطقه را 
نیز مطرح  و در ادامه نیز راه حل هایی که برای حل 
این مضل وجود دارد را ارائه و در نهایت یکس��ری 
پیش��نهادات نیز به ص��ورت فرامنطقه ای مطرح 
کردیم. این کار نش��ان می دهد که ش��ورایاری ها 
تنها به حل مشکلات  منطقه ای خود توجه ندارند، 
بلکه به حل مشکلات تهران نیز فکر می کنند. باید 
به این مس��اله نیز تاکید کنم ش��هرداری در ارائه 
مشکلات منطقه مساله ای را به ما دیکته نمی کند. 
ام��کان دارد که مش��اوره ای در مورد گ��زارش از 
ش��هردار منطقه بگیریم اما در تنظیم گزارش ها 
هیچ دخالتی ندارند. چه بس��ا مطالب��ی که ما در 
گزارش خود مطرح کرده ایم؛ نقد شهردار منطقه 

و یا شهرداری تهران نیز باشد. در گزارش هایی که 
از منطقه یک در صحن علنی ش��ورا مطرح شده، 
منافع مردمی اهمیت زیادی داش��ته است. البته 
زبانی که برای نوش��تن و ارائه این گزارش در نظر 
گرفتیم زبان س��اده ای بود و صرفا انتقادی نبوده 
اس��ت. نباید به افرادی که به م��ا و منطقه خدمت 
می کنند همیش��ه انتقاد ک��رد و در جاهایی نیز از 
اقداماتی که انجام ش��ده است؛ تش��کر کرد. متن 
کلی گزارش روح استقلال نظریات شورایاری ها 

و حرف مردم است. 
یک مس��اله دیگری که بای��د ب��ه آن تاکید کنم؛ 
این اس��ت که به عنوان مثال زمانی ک��ه ما درباره 
مش��کلات حمل و نقل عمومی در منطقه یک در 
صحن علنی ش��ورا مطالبی را مطرح می کنیم به 
غیر از بیان این مشکل راه حل های مردم را نسبت 
به برطرف ک��ردن این مش��کل را نیز پیش��نهاد 
می دهیم. یا زمانی که در م��ورد اعتبارات منطقه 
صحبت می کنیم از ش��هرداری دفاع می کنیم تا 
به قول خود در خصوص تخصیص اعتبارات عمل 

کند و یا زمانی که عنوان می کنیم شهرداری یک 
س��ازمان خدماتی اس��ت که می خواهد سازمانی 
اجتماعی ش��ود؛ به این دلیل بوده که این راهبرد 
و راهکار تفکرات ش��ورایی ن��دارد و  قائل به نیت 
خیرخواهانه ش��هردار تهران اس��ت باید این نیت 

باید به مصوبه شورا تبدیل شود. 
در مجم��وع  دبی��ر ش��ورایارای های مناط��ق در 
گزارش های خ��ود در صح��ن علنی ش��ورا باید 
مطالبی را مطرح کند که  اعضای ش��ورای ش��هر 

نمی دانند و یا کمتر می دانند.
  2 - در ابتدا که شورای ش��هر تصمیم گرفت تا 
دبیران شورایاری مناطق ش��هر تهران در صحن 
علنی ش��ورا گزارش ارائه کنند؛ بین اعضای شورا 
اختلاف نظر بود تا اینکه به صورت مصوبه درآمد. 

در دوره قب��ل اس��تقبال زی��ادی از گ��زارش 
شورایاری ها در صحن علنی ش��ورا از سوی اعضا 
نمی ش��د. اما زمانی که به  ش��ورایاری ها بیش��تر 
اهمیت داده شد؛ این گزارش ها بیشتر مورد توجه 

اعضای شورای شهر قرار گرفت.

 اهمیت یافتن ش��ورایاری ها در ش��ورای چهارم 
بیشتر وجود داشت. 

در این دوره گزارش ش��ورایاری ها هدفمند ش��د 
و به ج��ای اینکه این گ��زارش در انتهای جلس��ه 
گزارش ارائه شود به اولین س��اعات روز سه شنبه 
منتقل ش��د. اما مس��اله ای که در این میان وجود 
دارد؛ این است که اعضای ش��ورای شهر به دلیل 
مش��غله ای که دارند دیرتر وارد صحن علنی شورا 
می شوند و معمولا به صورت کامل حضور ندارند. 
اما در مجموع وقتی گزارش ارائه می کنیم، گوش 
ک��رده و یادداش��ت  برمی دارن��د و در انتها بحث 
می کنند. تا الان با ما به عنوان منطقه یک برخورد 

خوبی شده است.
 اگر اعضای شورای شهر به حرف هایمان توجهی 
نکنند و مش��غول گفت و گ��و با یکدیگر باش��ند؛ 
این نش��ان از بی توجهی خودشان اس��ت و بعضا  
ای��ن رفتارها نیز در زم��ان ارائه گزارش از س��وی 
شورایاری ها دیده شده و همیش��ه دبیران از این 

بی توجهی ها گلایه داشتند. 
 3- در دوره های گذشته نتیجه ارائه گزارش مان 
را در صحن علنی ش��ورا دیده ایم. اما ب��ا توجه به 
مش��کلات محدودیت مالی حل این مشکلات  به 

راحتی امکانپذیر نیست. 
زمانی که عنوان می کنیم در منطقه ش��میرانات 
مترو وجود ندارد؛ به این صورت نیست که خیلی 
س��ریع این اتفاق بیفتد. به عنوان مثال ما در مورد 
ادامه خط 7 مترو  از میدان کت��اب در منطقه 2 تا 
میدان دانشگاه شهید بهش��تی در جهت غربی- 
شرقی یکی از مس��ائلی بود که ما در گزارش خود 
به آن تاکید داش��تیم تا در نتیج��ه ادامه این خط 
مترو غرب منطقه ش��میرانات دارای حمل و نقل 

پاك خواهد  شد. 
با طرح این مساله شورای ش��هر تهران نیز امتداد 
این خط را مصوب ک��رد و در انتظار تکمیل خط 7 
مترو هس��تیم. زمانی که ما در جهت حفظ فضای  
سبز صحبت کردیم و شورای شهر مصوب کرد تا 
منابع مالی برای تملک باغ های منطقه یک تعلق 
گیرد و در طول این سال ها 10 باغ از باغ های 110 
گانه منطقه ش��میرانات که در مع��رض تخریب 
هستند؛ توسط ش��هرداری تهران خریداری شد. 
این پیش��نهاد در گزارش ش��ورایاری منطقه یک 

مطرح شد. 
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 اثر بخشی از ارائه گزارش
 در شورا ندیدیم

 1-در زمانی که  قرار بود گزارش��ی را صحن علنی ش��ورا ارائه دهیم؛ ابتدا 
جلس��ه ای را با حضور دبیران ش��ورایاری محله برگزار کردیم و در این جلسه 
به یک جمع بندی مشترك در مورد اهمیت مسائل و مشکلاتی که در منطقه 
قرار دارد؛ رس��یدیم. صددرصد مطالب گزارش از طریق تعامل شورایاری ها 

تهیه می شود.
 2-در زمان��ی که ما در صحن علنی ش��ورا گ��زارش منطق��ه را ارائه دادیم 
خوشبختانه هم هیات رئیسه و هم اعضای شورای شهر تهران توجه کافی به 
مطالب ارائه شده داشتند و حتی بحث هایی نیز این افراد در خصوص منطقه 
مطرح کردند که جا دارد هم از آقای چمران و هم آقای طلایی و سایراعضای 

شورای شهر تشکر و قدردانی کنم. 
 3-البته تا کن��ون در مورد مباحث مطرح ش��ده در صحن علنی ش��ورا در 
خصوص منطق��ه دو اثرگذاری خاصی را ش��اهد نبودیم. هرچن��د اقداماتی 
از سوی شورای ش��هر در خصوص س��ند  محله های ش��مالی مانند بوعلی، 
پاسارگاد و کیهان در حال پیگیری اس��ت اما در مورد مسائل دیگر ترتیب اثر 

خاصی از شورای شهر تهران در خصوص رفع مشکلات ندیدیم. 

رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای شهر:

مسئولان باید تغییر انقلابی را از خودشان آغاز کنند 
رئیس کمیس��یون نظارت و حقوقی ش��ورای 
ش��هر گفت: مس��ئولان باید تغییر انقلابی را از 

خودشان آغاز کنند.
به گزارش خبرنگار مهر، پرویز سروری در نطق 
پیش از دستور دویست و نود و هشتمین جلسه 
علنی ش��ورای ش��هر تهران گفت: س��ؤال این 
است که در شرایط کنونی ما چقدر به ارزش ها 
می پردازیم. در حال حاضر عامه مردم از طبقه 

محروم از خدمات ویژه برخوردارند یا مسئولان، مدیران و صاحب منصبان.
وی افزود: س��هم توده مردم ک��ه در عرصه ه��ای مختل��ف و در بزنگاه های 
خطرناك، کش��ور و انق��لاب را از خطرهای س��همگین نج��ات داده اند، از 
تس��هیلات و امتیازات حداقلی ب��رای کاهش آلام و رنج های زندگی ش��ان 

چقدر است؟
رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای شهر تصریح کرد: آن مردمی که 
در 9 دی 88 به فرموده رهبر معظم انقلاب، آتش فتنه را خاموش کردند که 

مهار آن از عهده دستگاه های مختلف امنیتی و انتظامی کشور برنمی آمد.
س��روری گفت: آیا اکنون مدیران کش��ور از حقوق پایه بالات��ر، کارانه، حق 
مدیریت، پاداش آخر س��ال و ... برخوردار نیس��تند؟ اعطای این همه امتیاز 
ویژه برای چیست؟ چه کسی پاسخگوی این همه فاصله میان طبقه مدیران 

و مسئولان با عامه مردم و طبقه محروم و مستضعف است؟
وی ادام��ه داد: رهبر معظم انق��لاب در س��ال های اخیر بارها ب��ر ضرورت 
تقویت انقلابی گری و بازگش��ت به ارزش ه��ای اولیه انق��لاب از جمله نفی 
اش��رافی گری، ویژه خواری و پرهیز از تخصیص امتیازات ویژه به آنها تأکید 
کردند. پس معلوم اس��ت که برخ��ی از امتی��ازات ویژه از فس��اد اقتصادی 

جداست و ظاهراً رنگ و بوی قانونی هم دارد.
رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای ش��هر اظهار کرد: این گونه است 
که در ماجرای فیش های نجومی، برخی مس��ئولان دولتی گفته اند دریافت 

برخی مبالغ حقوق ها و پاداش ها کاملًا قانونی بوده است.
س��روری افزود: برخی از آن دریافت ها که متأس��فانه همچن��ان ادامه دارد، 
مصوبه هیئت مدیره ها، هیئت امناها و مجامع عمومی شرکت ها را به عنوان 
پشتوانه دارد و ظاهراً راهکار قانونی دور زدن قوانین به خوبی ملاحظه شده 

است.
وی تصریح کرد: چرا در دوره س��وم شورای ش��هر تهران اعطای کارت های 
طلایی و نقره ای خدمات تفریحی شهرداری به مدیران ارشد و میانه تصویب 
شد و کسی اعتراض نکرد. بحث بر غیرقانونی بودن نیست؟ وقتی مصوبه شد 

طبعاً قانونی می شود.
رئیس کمیسیون نظارت و حقوقی شورای شهر تأکید کرد: نکته اینجاست 
که چ��را باید چنی��ن قوانین تبعیض آمی��زی باید تصویب ش��ود، وظیفه ما 

نمایندگان مردم در شورای شهر چیست؟
س��روری، رئیس کمیس��یون نظ��ارت و حقوقی ش��ورای ش��هر در پایان 
گفت: خلاصه کلام بنده این اس��ت که ما مس��ئولان باید تغییر انقلابی را از 
خودمان آغاز کنیم و علاوه بر مبارزه با فس��اد و مفسده اقتصادی، بسترهای 
ویژه خواری و امتیازطلبی را برچینیم و اگر امتی��از ویژه ای می توان تعریف 

کرد، برای مردم تعریف و عادلانه توزیع کنیم.

  1-در تهی��ه  گ��زارش منطق��ه که قرار اس��ت 
در صحن علن��ی ش��ورا قرائت ش��ود؛ نه س��تاد 
شورایاری ها و نه شهرداری تهران دخالتی ندارد.  
بلکه در نشس��ت هایی که دبیران شورایاری های 
محله ه��ا در منطق��ه دارن��د تمام��ی مس��ائل و 
مشکلات جمع آوری می شود و بعد از طبقه بندی 
ای��ن موضوع��ات در م��ورد ارائ��ه آن در گزارش 
نتیجه گیری خواهد ش��د. یکی از موضوعاتی که  
ما در تهیه گزارش از منطقه مد نظر قرار می دهیم 
در کنار بی��ان موضوعات، ارائه چش��م انداز آینده 
منطقه و راه حل هایی پیش��نهادی است که از نظر 
ما می توان��د در حل معضلات منطق��ه تاثیرگذار 
باش��د. البته  لازم به توضیح اس��ت ک��ه حتی در 
جمع آوری مس��ائل منطقه به س��راغ شهروندان، 
ائمه جماع��ات و س��ایر گروه ه��ای تاثیرگذار در 
منطقه نیز می رویم ت��ا ارائه موضوعات در گزارش 
منطقه واقعی تر باش��د. جمع بن��دی تمامی این 
موضوعات  توسط دبیر دبیران شورایاری مناطق 
اس��ت. تنها مس��اله ای که س��تاد ش��ورایاری ها 
همیش��ه به ما گوش��زد ک��رده، این اس��ت که به 
جای تعریف و تمجید از همه گ��زارش انتقادی و 

رویکردی باشد. 
  2- اولین گله و شکایتی که ما از اعضای شورای 
شهر تهران در زمان ارائه گزارش داریم؛ این است 
که اعضا دیر به جلس��ه می آیند. گاهی اوقات نیز 
تمایلی ندارند تا در س��اعات  اولیه حضور داش��ته 
باشند. این گلایه تمامی دبیران شورایاری مناطق 
اس��ت در صورتی که اعتق��اد داریم اگ��ر اعضای 

ش��ورای ش��هر تهران  برای گزارش های��ی که از 
س��وی دبیران ش��ورایاری مناطق 22گانه شهر 
تهران ارائه می ش��ود؛ وقت بگذارند و اهمیت قائل 
شوند؛ بسیاری از مس��ائل و مشکلات شهر تهران 
حل خواهد ش��د. گ��وش دادن ب��ه گزارش های 

شورایاری ها به نفع اعضا نیز هست به جای اینکه 
خودش��ان وقت بگذارند و به دنبال این مس��ائل 
باشند؛ ما تمامی این معضلات را در قالب گزارش 
به آنه��ا ارائه می دهی��م. به هر حال ه��م اعضایی 
ش��ورای ش��هر تهران نماینده مردم هستند و هم 

ما. ش��ورایاری ها از زبان مردم صحبت می کنند و 
مناسب است که اعضای پارلمان محلی به عنوان 
یک نهاد بالادس��تی به این مس��ائل و مش��کلات 
گوش دهند ودر صورتی ک��ه می توانند مصوبه ای 
در خصوص رف��ع معضل تصویب کنن��د؛ این کار 
را انجام دهند. البته هس��تند اعضای��ی که واقعا با 
جان و دل به مس��ائل و مش��کلات محله ها گوش 
می دهند و راهکارهای خ��ود را برای حل آن بیان 
می کنند ک��ه از این افراد کمال تش��کر و قدردانی 

را داریم. 
  3- خوشبختانه در گزارشی که ما از منطقه ارائه 
دادیم؛ اثر بخش��ی آن را نیز بعد از مدتی مش��اهد 
کردیم. به عنوان مثال یکی از مسائل مطرح شده 
در گزارش ش��ورایاری منطق��ه 22 وضعیت آب 
ش��رب این منطقه بود که الان ترتی��ب اثر دادند. 
ش��هروندان منطق��ه 22 از آب تهران اس��تفاده 
نمی کردند و بعد از بیان این مشکل در صحن شورا 
قرار است که تا یک سال و نیم دیگر این منطقه به 
آب شرب تهران متصل شود. موضوع  دیگری که 
بنده در گزارش خود  به آن اشاره کردم؛ مترو بود. 
قرار شد که این مس��اله را بررسی کنند و قرار شده 
تا خط 6 مترو از شهران به سوی منطقه 22 امتداد 
یاید.نبود مراکز علمی و آموزش و پرورش نیز یکی 
از مس��ائلی بود که در گزارش مطرح شد کیفیت 
آموزش در مدارس این منطقه بس��یار پایین بود 
و معلم های درجه دو و س��ه را راه��ی مدارس این 
منطقه می کردند که مقرر شد تا این مشکل نیز با 

وساطت شورای شهر تهران حل شود. 

شـورایـاری

"سیگار و قلیان” از عوامل بروز “سل”
محمدرضا مسجدی در همایش روز جهانی سل که در وزارت بهداشت برگزار شد، گفت: امروز یک سوم جمعیت دنیا به میکروب سل آلوده هستند، اما تا زمانی که سیستم ایمنی فرد ضعیف نشده باشد تا ۹۵ درصد 
بروز امکان بیماری وجود ندارد. وی افزود: ۸۵ درصد موارد سل در دستگاه تنفسی ظهور می کند. این بیماری هنوز در بین بیماری های عفونی مهم ترین عامل مرگ و میر به حساب می آید. همزمانی گسترش مجدد 
سل و بیماری HIV در کشورهایی که سل در آنها ریشه کن شده بود، موج جدیدی از این بیماری را ایجاد کرد. دبیرکل جمعیت مبارزه با دخانیات با تاکید بر اینکه موج ایدز در کشور نیاز به توجه جدی دارد، تاکید 
کرد: پدیده سل مقاوم به درمان که هزینه و شیوع بالایی دارد، می تواند بحران ایجاد کند. سیگار و قلیان نیز می توانند از عوامل ایجاد کننده سل باشند. امروز مشکل اصلی ما هدف قرار گرفتن نوجوانان و بانوان برای 
استفاده از دخانیات از سوی کمپانی های دخانیاتی است.  مردم باید توجه داشته باشند که هر سرفه ای همراه با خلط اگر بیش از دو هفته به طول انجامد، ممکن است یکی از علائم ابتلای فرد به بیماری سل باشد.

قدیمی: اولین گله و 
شكایتی که ما از اعضای 
شورای شهر تهران در 

زمان ارائه گزارش داریم؛ 
این است که اعضا دیر 
به جلسه می آیند. گاهی 
اوقات نیز تمایلی ندارند 
تا در ساعات  اولیه حضور 
داشته باشند. این گلایه 
تمامی دبیران شورایاری 
مناطق است در صورتی 
که اعتقاد داریم اگر 

اعضای شورای شهر تهران  
برای گزارش هایی که از 
سوی دبیران شورایاری 

مناطق 22گانه شهر 
تهران ارائه می شود؛ وقت 
بگذارند و اهمیت قائل 

شوند؛ بسیاری از مسائل و 
مشكلات شهر تهران حل 
خواهد شد. گوش دادن به 
گزارش های شورایاری ها 
به نفع اعضا نیز هست به 

جای اینكه خودشان وقت 
بگذارند و به دنبال این 
مسائل باشند؛ ما تمامی 
این معضلات را در قالب 

گزارش به آنها ارائه 
می دهیم

رحمانی پناه: از تعامل 
اعضای شورای شهر تهران 
در آخرین گزارشی که 
از وضعیت منطقه در 

صحن علنی شورا ارائه 
داده ایم بسیار راضی 

هستیم. حدود 17 نفر از 
اعضای شورایشهر تهران 
روی مطالبی که خواسته 
شهروندان منطقه 6 بود 

بحث و تبادل نظر کردند و 
این نشان دهنده این است 
که مشكلات شهروندان 
منطقه 6 دغدغه اعضلی 

شورای شهر تهران بوده اند. 
رئیس شورای شهر تهران 
نیز برلی حل مشكلات 

نامه ای ارسال کردند و اگر 
ترتیب اثر داده نشد؛ این 
مشكل اعضلی  شورا نیست

پورعباسی: در جلساتی که 
با دبیران شورایاری های 
محله ها داریم به یك 
جمع بندی در مورد 

مشكلات منطقه می رسیم 
و همین جمع بندی 

شاکله اصلی گزارشی 
که می خواهیم در صحن 
علنی شورا مطرح کنیم 
را تشكیل می دهد. حتی 
در نشست هایی که با 
ستاد شورایاری ها و یا 
شهردار تهران داریم 

بدون هیج واهمه ای برای 
از دست دادن موقعیت 
خود مشكلات را بدون 

پرده بیان می کنیم. 
چون ما ترس از دست 
دادن صندلی نداریم 

که بخواهیم برای حفظ 
ان منافع مردم را زیرپا 

بگذاریم

  1-گزارش ها براساس اطلاعاتی است که دبیران شورایاری 
مناطق از مسائل و مشکلاتی که در منطقه وجود دارد در جلساتی 
که با دبیران شورایاری محله ها می گذارند؛ استخراج و تهیه می شود. 
البته هرچند بعضا شنیده می شود که برخی از دبیران شورایاری 
مناطق به جای بیان مشکلات به تعریف و تمجید از اعضای شورای 
شهر و یا شهرداران مناطق می پردازند؛ اما در منطقه 18 اولویت اول 
برای بیان مسائل و مشکلات شهروندان است. سال گذشته که بنده 
گزارشی در صحن علنی شورا ارائه کردم؛ آن چیزی بود که مردم و 

شهروندان منطقه با آن روبه رو بودند. 
  2-مساله دیگری که در این میان وجود دارد این است که برخورد 
خوبی با گزارشی که دبیران شورایاری ها ارائه میشود؛ ندارند. 
اعضای شورای شهر نسبت به مسائل مناطق بی تفاوت هستند. 
هرچند برخی ازاعضای شورای شهر نسبت به منطقه آشنایی 
دارند. زمانی که ما از اعضای شورا دعوت می کنیم و از منطقه بازدید 
میدانی می کنند؛ نشان می دهد که می خواهند مشکلات حل شود 
اما اینکه همه اعضای شورا نسبت به حل مشکلات منطقه دغدغه 
داشته باشند؛ اینطور نیست. به عنوان مثال آیا ورزشکارانی که 
الان به عنوان عضو شورای شهر هستند چقدر بند و تبصره و قانون 
شورای شهر را می شناسند که بخواهند مشکلات منطقه را حل 
کنند. هیچ کدام از این آقایان اطلاعات شهری ندارند و قاعده و قانون 
شهر را نمی دانند. مردم  باید اگاه باشند که به جای رای دادن به اسم 

افراد به تخصص آنها توجه کنند. 
  3-اگر بخواهم به صورت مصداقی صحبت کنم معادن شن و 
ماسه واقع در منطقه 18 آنقدر که مطرح شده شهرت جهانی پیدا 
کرده است. یک نشستی اواخر هفته گذشته با آقایان مهندس 

حقانی و سرخو داشتیم منجر به این شد که به صورت مطلق این 
معادن تعطیل شد. علت  تعطیلی کامل این معادن نیز پیگیری های 
شورایاری ها، مردم، شهرداری و تعدادی از اعضای شورای شهر 
تهران بود. اما ای کاش همه اعضای شورای شهر تهران به جای اینکه 
دغدغه خودشان  را داشته باشند؛ دغدغه مردم را داشتند. بعضی از 

این اعضا این دغدغه را دارند و بیشتر اعضا این دغدغه را ندارند. به 
اعضای  شورای شهر تهران نیز یک توصیه ای دارم اینکه » آقایان 
اعضای شورای شهر که شهردار تهران را انتخاب می کنید؛ حتما 
برعملکرد شهردار نیزنظارت داشته باشید. اما به نظر می رسد که این 

افراد جرات نظارت بر عملکرد شهردار را ندارند.«

 1-گزارش مس��ائل و مشکلات  منطقه شش نتیجه 
مطالع��ات و تحقیقات  دبیران ش��ورایاری محله های 
منطقه  بود که بع��د از احصاء آن جمع بندی ش��د. نه 
ستاد شورایاری و نه ش��هرداری به ما تحمیل نکردند. 
ش��هروندان منطقه با مسائل و مش��کلات موجود در 
منطقه شش دست به گریبان هس��تند. همانطور که 
می دانید در منطقه ش��ش مراکز علمی و دانش��گاهی 
زیادی از جمله دانش��گاه تهران و سازمان انرژی اتمی 
قرار دارد و وج��ود این دو مرکز علمی و طرح توس��عه 
آن مشکلاتی را برای شهروندان ساکن در این  منطقه 
ایجاد ک��رده اس��ت. در گزارش هایی که ت��ا کنون از 
وضعیت منطقه ش��ش در صحن علنی شورا ارائه شده 
اس��ت؛ بارها به این مشکل اشاره ش��ده و هر دوره نیز 
شورای شهر تهران با این س��ازمان ها نامه نگاری هایی 
کرده اند اما متاسفانه به نتیجه ای نرسیده است. به این 
خاطر که تعامل با این سازمان ها کمی مشکل است و 

باید دولت وارد کار شود. 
 2-از تعامل اعضای شورای ش��هر تهران در آخرین 

گزارش��ی که از وضعیت منطقه در صحن علنی شورا 
ارائه داده ایم بس��یار راضی هس��تیم. حدود 17 نفر از 
اعضای شورای ش��هر تهران روی مطالبی که خواسته 
شهروندان منطقه شش بود بحث و تبادل نظر کردند 
و این نش��ان دهنده این است که مشکلات شهروندان 
منطقه ش��ش دغدغه اعضای ش��ورای ش��هر تهران 
بوده اند. رئیس ش��ورای ش��هر تهران نی��ز برای حل 
مشکلات نامه ای ارس��ال کردند و اگر ترتیب اثر داده 

نشد؛ این مشکل اعضای  شورا نیست.
 3-در مورد فریز شدن املاك توسط دانشگاه تهران 
و سازمان انرژی اتمی هنوز به نتیجه ای نرسیده ایم. در 
مورد سایر خواس��ته های منطقه نیز باید به این مساله 
اش��اره کنم که آن دس��ته از موضوعاتی که حل و رفع 
آن در توان شورای شهر تهران بوده در کمیسیون های 
مربوطه به بحث و بررسی رس��یده است و موضوعات 
دیگر که نیاز ب��ه تعامل یک نهاد بالا دس��تی ای مانند 
مجلس و ی��ا دولت بوده همچنان ب��دون نتیجه مانده 

است. 

عبدالله لطفی، دبیر دبیران شورایاری منطقه 18:

اولویت اول؛ بیان مشکلات مردم است نه تعریف و تمجید

جمشیدرحمانی پناه، دبیر دبیران شورایاری منطقه 6:

در حل بزرگترین مشکل منطقه شش شورای شهر توان نداشت
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رئیس ستاد هماهنگی شورایاری های شهر تهران:

 شورایاران سربازان خط مقدم جبهه برخورد
 با جنگ نرم هستند

 مرتضی طلایی در اولین گردهمایی تخصصی 
شورایاران شهر تهران تحت عنوان هم اندیشی 
ش��ورایاران منطقه 9 گفت: شورایاران سربازان 

خط مقدم جبهه برخورد با جنگ نرم هستند.
به گزارش خبرگزاری مهر، در این نشس��ت که 
با حضور ش��ورایاری های محله ه��ای مختلف 
منطقه 9 و دبیران هئیت رئیس��ه مناطق دیگر 
مناط��ق برگزار ش��د، رئیس س��تاد هماهنگی 

شورایاری های شهر تهران در س��خنانی به تشریح ابعاد جنگ نرم دشمن در 
نظام جمهوری اسلامی ایران پرداخت و گفت: دش��منان قسم خورده نظام 
جمهوری اس��لامی ایران بعد از شکس��ت در جبهه نظامی امروز عزم خود را 
جزم کرده اند تا با اجرای سیاس��ت های خصمانه خ��ود در حوزه فرهنگی به 

مقاصد شوم خود دست یابند.

جنگ نرم قابل برخورد است
مرتضی طلایی با اشاره به تمرکز دش��منان به بنیان خانواده ها در جنگ نرم 
افزود: دشمن می کوشد با بهره گیری از شبکه های ماهواره ای طی برنامه ای 
مش��خص و از پیش تعیین ش��ده حرکت موریانه وار خود را در مس��یر از هم 
پاش��یدن خانواده های ایرانی در پیش بگیرند. حرکتی که متاسفانه در سایه 
بی توجهی مردم به ماهیت برنامه های ماهواره ای امروز توانس��ته مخاطبان 

زیادی را در ایران به خود جذب کند.
وی با اش��اره به آس��یب های اجتماعی ش��کل گرفته در جامعه ناشی از این 
مس��ئله تصریح کرد: جنگ نرم با همه ظرافت هایش قابلیت پیشگیری دارد 
اما به ش��رطی که همه عوامل موثر در این مهم بتوانند با درك این مهم گامی 

اساسی در راستای کاهش آسیب ها بردارند.
نائب رئیس شورای اس��لامی ش��هر تهران در ادامه با تاکید بر ضرورت بهره 
گیری از تمام ظرفیت ها و انرژی های موجود در مس��یر برخورد با این تهاجم 
گفت: ش��ورایاران به عنوان س��ربازان خط مقدم جبهه برخورد با جنگ نرم 
دشمن در محله های شهر تهران باید گام اساس��ی در راستای توجیه مردم و 

تجهیز آنها در برابر این تهاجم بردارند.

از سنگرهای محلی در جنگ نرم بهره مند شویم
طلایی حرف هایش را با اش��اره به ظرفیت فرهنگی موجود در محله ها ادامه 
داد و افزود: مس��اجد، م��دارس و مراکز فرهنگی هنری موج��ود در محله ها 
ظرفیت های خوبی برای تبلیغ فرهن��گ دینی و تجهیز جامعه هدف در برابر 

دسیسه های فرهنگی دشمنان است.
او معتقد است: ش��ورایاران باید با تمرکز بر برگزاری نشست های مشترك با 
اقشار مختلف در مدارس و مساجد محله بکوش��ند نسبت به تشریح اهداف 
دش��منان در جنگ نرم و ابزار بهره گیری آنها در این جنگ برای مردم اقدام 

کنند تا از این رهگذر بتوانند از آسیب وارده بر پیکره جامعه بکاهند.
رئیس ستاد هماهنگی شورایاری های شهر تهران در ادامه با انتقاد از تکراری 
ش��دن موضوعات مطروحه در جلس��ات هیات امنا محلات افزود: در حالی 
که ما برنامه های روی زمین مانده بس��یاری در حوزه فرهنگی پیش رو داریم 
تمرکز بر اجرای برنامه های تکراری و حرف های تکراری در جلس��ات هیات 
امنا مح��لات دردی را از م��ا درمان نمی کند. مس��ئله ای ک��ه تنها پیامدش 
افزایش روز افزون آمار اسیب های اجتماعی در جامعه است؛ از طلاق گرفته تا 
اعتیاد مسائلی که امروز دشمن با سرمایه گذاری هنگفت روی آن می کوشد 

تا به اهداف شوم خود در ایران دست یابد.
طلایی با انتق��اد از برخی اظهارنظره��ای فرهنگی در جامع��ه گفت: برخی 
نظریه پردازان داخلی متاس��فانه با حرکت در مس��یر اه��داف جنگ نرم در 
مقام عاملان نفوذی این جنگ در کشور ظاهر می شوند و می کوشند با طرح 
نظریه هایی چون نظریه »لج ملی« مس��یر دش��من را برای تحقق اهدافش 

هموار سازند.
او در این نشست زنگ خطر طلاق در جامعه را به صدا در آورد و افزود: تمرکز 
دش��من در جنگ نرم ب��ر روی جوانان 18 س��ال به بالا، رواج طلاق اس��ت؛ 
مسئله ای که خود مولود آس��یب های اجتماعی بزرگتر می ش��ود و بذر این 

آسیب را امروز در شبکه های مجازی می پاشند.

مراقب آفت سیاست زدگی باشیم
رئیس ستاد هماهنگی شورایاری های شهر تهران در ادامه با اشاره به شرایط 
خاص پیش روی کشور در این برهه از زمان گفت: امروز ما با توجه به در پیش 
داشتن انتخابات آتی شرایط حساس و ویژه ای را پیش روی کشور داریم که 
اگر مراقبت نکنیم و خ��ود را آلوده به بازی های سیاس��ی کنیم آینده خوبی 

انتظارمان را نمی کشد.
 طلایی خطاب به ش��وایاران گفت: تلاش در جهت  ترغیب و تشویق مردم به 
مشارکت سیاسی در انتخابات یک رسالت مهم ش��ورایاران است که باید در 
کنار تلاش در مسیر معرفی شاخصه های افراد صالح در دستور کار شورایاران 
قرار بگیرد اما ورود به بازی های سیاس��ی و سیاست زدگی خط قرمزی است 
که باید شورایاران مراقب آنها بوده و اجازه ندهند کسی روی دیوار شورایاری 

در هنگام انتخابات یادگاری بنویسد.
او افزود: ش��أن و جایگاه ش��ورایاری ها یک جایگاه ویژه اس��ت که باید همه 
شورایاران از آن مراقبت کرده و اجازه ندهند کسی این شأن و جایگاه را به نفع 

خود کاهش دهد.

ضرورت اتحاد شورایاران
در این هم اندیشی شهردار منطقه 9 نیز در سخنانی با اشاره به نقش و جایگاه 
شورایاران از این تشکل مردم نهاد به عنوان بازوی فکری و اجرایی شهرداری 
یاد کرد و گفت: شورایاران با همفکری و همراهی مردم می کوشند شهرداری 

را درانجام امور فنی مربوط به محله ها یاری رسانند.
خدابخش دبیر ش��ورایاری منطقه 9 نیز در سخنانی با اش��اره به اتحاد خوب 
ش��کل گرفته میان ش��ورایاران منطقه، از این اتحاد به عن��وان رمز موفقیت 
شورایاری در منطقه یاد کرد و افزود: این وحدت رویه باعث شده تا منطقه 9 

در اکثر آیتم های شهری رتبه نخست را از آن خود کند.
تشریح عملکرد محله های امامزاده عبدالله و دستغیب نیز از دیگر برنامه های 

اولین گردهمایی شورایاران شهر تهران بود.

داوود مبارکی دبیر دبیران شورایاری منطقه 4:

تعامل شورای شهر با شورایاری ها خوب نیست

  1- امسال گزارشی که در صحن علنی از منطقه 
4 ارائه شد، توسط یکی دیگر از دبیران شورایاریی 
منطقه ارائه ش��د.  اما در مجموع باید به این مساله 
اشاره کنم که جمع بندی مشکلاتی که در منطقه 
وجود دارد و قرار اس��ت در قالب ی��ک گزارش در 

صحن علنی ش��ورای ش��هر مطرح ش��ود؛ توسط 
ش��ورایاری های محله ه��ا تهیه می ش��ود. امکان 
دارد که در مورد برخی از مس��ائل و مشکلاتی که 
جنب��ه فرامنطق��ه ای دارد با ش��هردار منطقه نیز 
بحث و گفت و گو ش��ود. اما در گزارشی که دو سال 

قبل در خصوص این منطقه ارائه شد؛ خودم تهیه 
کردم. مش��ورتی نیز با ستاد ش��ورایاری ها در این 
خصوص داشتم تا بتوانم مسائل موجود در منطقه 
را طبقه بن��دی موضوعی کن��م.  ام��ا در مجموع 
دوستان شورایاری از گزارشی که امسال از منطقه 
4 ارائه شد؛ رضایت زیادی نداشتند. بیشتر تعریف 
و تمجید ب��ود و اولویت��ی که در گزارش امس��ال 
مدنظر قرار داده شده  بود؛ داشته های منطقه بود. 
در صورتی که شورایاری محله ها بر این باور بودند 
که باید نداش��ته های منطقه باید مطرح می  شد تا 
کمبودها مشخص ش��ود. در صورتی که برخی از 
مناطق گزارش های تند و تی��زی در صحن علنی 

شورا مطرح کرده بودند. 
  2-نح��وی تعام��ل اعضای ش��ورای ش��هر در 
مقابل گزارش ش��ورایاری ها خوب نیس��ت.  این 
تنه��ا گلایه ما نیس��ت بلکه تمامی ش��ورایاری ها 
به نح��وه ی برخورد اعض��ا در زم��ان ارائه گزارش 
انتقاد دارند. اعتقاد داریم ش��ورایاری ها بازوهای 
اجرای��ی ش��ورای ش��هر در محله ها هس��تند،اما 
متاس��فانه برخورد خوبی رادرزم��ان ارائه گزارش 
ش��اهد نیس��تیم. انتظار داریم زمانی که وقتی را 
برای ارائه گزارش و مس��ائل و مشکلات مناطق در 
صحن علنی ش��ورا تعیین می کنند و شورایاری ها 
به ارائ��ه آن می پردازند؛ به وقتی ک��ه ما برای بیان 
معضلات منطقه گذاش��ته ایم احت��رام بگذارند. 
این مش��کل هم در شورای س��وم و هم در شورای 
چهارم متاسفانه دیده می ش��ود. در شورای سوم 

دبیران محله ها بعد از جلسه ش��ورا زمانی را برای 
ارائه گزارش داش��تند. زمانی که بنده می خواستم 
گ��زارش خ��ودرا  ارائه ده��م؛ عن��وان کردند که 
10 دقیقه مانده به اذان ظهر و باید خیلی س��ریع 
گزارش را ارائه دهم. در این بی��ن خیلی از اعضای 
ش��ورا هم با ش��نیدن صدای اذان از صحن خارج 
شدند. آن زمان 15 نفر تعداد اعضای شورای شهر 
تهران بود به این شکل عمل می کردند. در شورای 
چهارم هم که تعداد اعضا دو برابر شد هم اهمیتی 
برای ارائه گزارش ازس��وی دبیران شورایاری های 
مناطق قائل نیس��تند. ب��ا این تفاوت ک��ه در این 
دوره  وقت ارائه گزارش دبیران شورایاری مناطق 
را ابتدای صبح ق��رار داده اند و جالب اس��ت که در 
زمان ارائه گزارش شورایاری منطقه 4؛ تنها 8 نفر 
از اعضا در صحن حضور داش��تند و در پایان تعداد 
اعضا به 15نفر رس��ید. این رفتار درست نیست و 
اگر قرار است که دبیران به بیان مسائل و مشکلات 
منطقه بپردازند؛ رس��م بر این  اس��ت که اعضای 
شورا احترام قائل ش��وند و در جلسه حضور داشته 

باشند تا با این مسائل از نزدیک آشنا شوند. 
  3-اگر بتوانیم خ��وب مطالب را ب��رای اعضای 
ش��ورا مطرح کنیم و معضلات به ش��کل مناسبی 
بیان ش��ود؛ حتما این گزارش ها تاثیرگذار خواهد 
بود. زمانی که بنده در شورای س��وم گزارش ارائه 
دادم؛ نتایج این گزارش را دیدم. در شورای چهارم 
نیز یک م��اه از ارائه گ��زارش ما می گ��ذرد و هنوز 

نتیجه ای در این خصوص ندیدیم. 

شـورایـاری

 مردودی قریب به 25درصد خودروها در آزمون معاینه فنی
سید نواب حسیني منش  با اشاره به اینکه در شش ماهه اول سال جاری در حدود 406هزار خودرو به مراکز معاینه فنی شهر تهران  مراجعه کرده اند، گفت: از این تعداد 101هزاردستگاه خودرو مردود و 
پس از رفع ایراد موفق به اخذ معاینه فنی شده اند.  مدیر عامل ستاد مرکزي معاینه فني خودروهاي تهران با اشاره به اینکه مرحله نخست طرح کاهش که از ابتداي مهر ماه به اجرا درآمد سبب شد، آن دسته 
از شهرونداني که خود را ملزم به دریافت معاینه فني نمي دانستند هم براي معاینه فني مراجعه کنند گفت: از ابتداي مهر ماه تا روز گذشته ) ٢7 مهر ماه ( بالغ بر 14۸ هزار و 640 خودرو براي دریافت معاینه 

فني مراجعه کرده اند . به گفته حسیني منش از این تعداد 40هزار خودرو مردود و پس از رفع مشکل مجاز به دریافت معاینه فني شده اند .  وي تاکید کرد: آلودگي هوا یکي از مهمترین معضلات زیست 
محیطي کلان شهر تهران محسوب مي  شود. این در حالی است که بسیاري از خودروهاي در حال تردد، فاقد مبدل کاتالیستي و یا غیرفعال براي فیلتر شدن گازهاي سمي خروجي از اگزوز هستند. 

صداقت پورعباسی، دبیر دبیران شورایاری منطقه 17:

 در گزارش ها حقایق را مطرح می کنیم؛ 
ترسی برای از دست دادن صندلی نداریم 

 1-شورایاری ها در تهیه گزارش های خود از مس��ائل و معضلات منطقه به این گونه عمل نمی کنند 
که تنها مسائلی که ستاد شورایاری ها و یا ش��هرداری منطقه به ا علام می کند را در گزارش های خود 
منعکس و در صحن علنی شورا همان ها را بازگو کنند.  در جلساتی که با دبیران شورایاری های محله ها 
داریم به یک جمع بندی در مورد مشکلات منطقه می رسیم و همین جمع بندی شاکله اصلی گزارشی 

که می خواهیم در صحن علنی شورا مطرح کنیم را تشکیل می دهد. 
حتی در نشست هایی که با ستاد ش��ورایاری ها و یا ش��هردار تهران داریم بدون هیچ واهمه ای برای از 
دس��ت دادن موقعیت خود مش��کلات را بدون پرده بیان می کنیم. چون ترس از دست دادن صندلی 
نداریم که بخواهیم برای حفظ ان منافع مردم را زیرپا بگذاریم. بر حس��ب تجربه کاری که داریم روی 
مشکلات منطقه مانند عبور خط راه آهن و یا بافت فرسوده حتما دیدگاه های خود را ارائه می دهیم و 

در مجموع آدم های توصیه پذیری نیستیم. 
  2-متاسفانه اعضای شورای شهر به گزارش دبیران ش��ورایاری های مناطق توجهی ندارند. ما هم 
تجربه ارائه گزارش در شورای سوم که 15 نفر عضو داشتند و هم شورای  چهارم که 31 نفر عضو دارند؛ 
را داریم. در دوره گذش��ته تنها 8 نفر از اعضا در زمان ارائه گزارش از وضعیت منطقه در صحن ماندند و 
در این دوره نیز تعداد اعضا نهایت به 11 نفر می رس��ید. در این زمینه تمامی دبیران شورایاری مناطق 
شهر تهران گلایه دارند. زمانی که قرار است ش��ورایاری ها گزارش های خود را در صحن علنی شورای 
شهر تهران قرائت کنند در دستور جلسه قرار می گیرد. حتی مدت زمانی که برای ارائه این گزارش در 
نظر گرفته می شود نیز عنوان می شود.  در آن زمان اعضای ش��ورای شهر روی صندلی خود نیستند و 
تعداد محدودی به این گزارش توجه می کنند. دو، سوم اعضای شورا جنس شورایاری را نمی شناسند 
و اهمیت به گزارش آنها نمی دهند. در گزارش آخری که در صحن علنی ش��ورای ش��هر ارائه کردیم 
بیشتر اعضا روی صندلی های خود مش��غول صحبت با هم بودند. در صورتی که شورایاری ها چکیده 

شهروندان هستند و احترام نمی گذارند.
  3-هنوز نتیجه ای در خصوص گزارش هایی که تا کنون در صحن علنی ش��ورای ش��هر تهران ارائه 
داده ایم؛ نگرفتیم. هر چند برخی از اعضای شورا بعد از ارائه گزارش وقت برای صحبت کردن می گیرند 
و نظرات خود را بیان می کنند و مش��کلاتی که در این گزارش عنوان  شده را تایید می کنند، اما اختیار 
حل مشکلات  منطقه ما را نداشتند به عنوان مثال راه آهن یکی از مشکلات بزرگ منطقه 17 است هر 
چند شورای شهر تهران وقتی را برای حل این مشکل به شهرداری داده است اما مشکل اینجاست که 
مالک راه آهن دولت اس��ت و در این زمینه اختیار کاملی برای حل این مشکل ندارند. در مجموع باید 

بیان کنم که نتیجه ملموسی از ارائه این گزارش نگرفتیم. 

جعفر شربیانی دبیر دبیران شورایاری منطقه 20 تهران:

برخورد اعضای شورای شهر به گزارش 
شورایاري ها نامهربانانه است

  1-گزارشی که منطقه 20 در صحن علنی شورای شهر تهران ارائه کرد؛ بر اساس مطالعات اعضای 
ش��ورایاری از مش��کلاتی که در محله ها احصا کرده بودند؛ تهیه ش��د. اگر ما بخواهیم زیربارگزارشی 
که ستاد و یا ش��هرداری تحمیل کند؛ برویم ، روح اس��تقلال ما به عنوان نمایندگان مردم خدشه دار 
می ش��ود. البته نحوه ی نگارش این گزارش ها یک فرمت مش��خصی دارد که  این قالب شکلی را ستاد 
به ما اعلام ک��رد و در تهیه محتوا هیچ دخالتی نداش��ت. در تهی��ه محتوا نیز بنا را بر این گذاش��تیم تا 
مشکلات مردم را به بخش هایی مانند فرامنطقه ای، منطقه ای و محلی تقسیم کنیم. مسائل منطقه ای 
و فرامنطقه ای که احس��اس می کردیم از توان اجرایی ش��هرداری منطقه خارج است و نیاز به کمک 

نهادهای بالادستی دارد را در گزارشی که در صحن علنی شورا ارائه کردیم؛ بیشتر به آن پرداختیم. 
  2-جواب این سوال  شمارا به دو بخش تقس��یم می کنم. اول اینکه زمانی که بنده به عنوان نماینده 
مردم ری در صحن علنی ش��ورا حاضر شدیم و گزارش��ی ازوضعیت منطقه ارائه دادیم؛ شهرری برای 
تمامی اعضای شورای شهر تهران مهم بود. در تمام جناح ها، احزاب و گروه ها »ری« از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است و برخورد و استقبال خوبی از گزارش ما کردند. اعضای شورا دغدغه مدارانه موضوعات 
»ری« را به تبادل نظرگذاشتند و تصمیم گرفتند یک بار  فرماندار ری را به صحن شورا دعوت کنند و 
همچنین تصمیم گرفته شد تا مسائل شهرری در کمیسیون ها تخصصی به شکل ویژه ای بررسی شود 
و روسای این کمیسیون ها جلسات تخصصی خود را برای بررسی مش��کل شهرری در منطقه برگزار 
کردند. در مجموع برخورد اعضا با ما خوب و در خور ش��ان بود. اما بخش دوم این اس��ت که در مجموع 
برخورد کل اعضای شورای شهر به گزارش��اتی که دبیران شورایاری ها در صحن عنلی ارائه می دهند؛ 
مهربانانه نیست. علت و ریشه یابی این مشکل از نگاه من این اس��ت که شاید این گزارشات در اصل در 
گیر و دار مسائل سیاس��ی قرار گرفته است. به عبارت س��اده تر یک جناحی امکان دارد که عنوان کند 
جناح مخالفش از شورایاری ها اس��تفاده ابزاری می کند و یک گروهی نیز عنوان می کند که ما به این 
گزارش ها گوش نمی دهیم به خاطر اینکه شورایاری ها منتسب به گروه و جناح خودمان هستند. این 

مساله  و گرایش ها باعث شده تا گزارش های در صحن از هدف اصلی خود دور شود.
  3- در گ��زارش منطق��ه 20 به صورت ش��اخص دو مس��اله عم��ده را مط��رح کرده بودی��م که با 
پیگیری هایی که انجام شد؛ اثربخشی آن را دیدیم. یکی تکمیل پل سه راه تقی آباد بود که یک موضوع 
فرامنطقه ای بین دو شهرس��تان ری و ورامین بود. دیگری نیز مس��اله طرح پروژه فرهنگی و تجاری 
طغرل بود که فاز اول آن بعد از 12 سال قرار  است افتتاح ش��ود. اما به مسائل دیگر توجه ویژه ای نشده 
است و لازم است برود در کمیسیون های مربوطه علمی تر شود. اما در مورد دو موردی که به آن اشاره 

کردم نتایج مطلوبی گرفتیم.

لطفی: اعضای شورای 
شهر نسبت به مسائل 

مناطق بی تفاوت هستند. 
هرچند برخی ازاعضای 
شورای شهر نسبت به 
منطقه آشنایی دارد. 

زمانی که ما از اعضای 
شورا دعوت می کنیم و 
از منطقه بازدید میدانی 
می کنند؛ نشان می دهد 
که می خواهند مشكلات 
حل شود اما اینكه همه 

اعضای شورا نسبت به حل 
مشكلات منطقه دغدغه 

داشته باشند؛ اینطور 
نیست. به عنوان مثال آیا 
ورزشكارانی که الان به 
عنوان عضو شورای شهر 
هستند چقدر بند و تبصره 
و قانون شورای شهر را 
می شناسند که بخواهند 
مشكلات منطقه را حل 
کنند. هیچ کدام از این 
آقایان اطلاعات شهری 
ندارند و قاعده و قانون 

شهر را نمی دانند. مردم  
باید اگاه باشند که به 
جای رای دادن به اسم 
افراد به تخصص آنها 

توجه کنند

سهرابی: یكی از 
گلایه هایی که ما  از 

اعضای شورای شهر تهران 
در زمان ارائه گزارش در 
صحن علنی داریم، این 

است که اکثریت اعضا به 
گزارش ما توجهی ندارند 
و در زمانی که برای ارائه 
گزارش به ما اختصاص 
داده می شود؛ این افراد 
در صحن حضور ندارند. 

تمامی دبیران شورایاری از 
این برخورد  اعضا ناراضی 

هستند

حسینی: تا کنون در 
مورد مباحث مطرح شده 

در صحن علتی شورا 
در خصوص منطقه 2 

اثرگذاری خاصی را شاهد 
نبودیم. هرچند اقداماتی 
از سوی شورای شهر در 
خصوص سند  محله های 

شمالی مانند بوعلی، 
پاسارگاد و کیهان در 

حال پیگیری است اما در 
مورد مسائل دیگر ترتیب 
اثر خاصی از شورای شهر 
تهران در خصوص رفع 

مشكلات ندیدیم
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هفته نامه »پدیده شهر« آینده مبهم شهر جدید پرند را بررسی می کند:

پرند؛ کابوسی در میان بیابان

8
گزارش

نابودی ۸۰ درصد منابع آبی تهران و کلان شهرها
  محمدمهدی گلمکانی درباره وضعیت لوله های فرسوده شبکه آب و فاضلاب تهران و هدررفت آب افزود: موقعیت منابع حیاتی و مخصوصا آب برای کشور ما بسیار حائز اهمیت است زیرا تا ٢0 سال 
آینده ۸0 درصد منابع آبی تهران و کلان شهرها از بین خواهد رفت. گلمکانی با اشاره به اینکه اگر تصمیم گیری صحیح برای مدیریت آب گرفته نشود ۸0 درصد منابع آب ما از دست خواهد رفت افزود: 
آن وقت با یک بحران بسیار شدید مواجه خواهیم شد که آن زمان حاکمیت باید یکی از مهم ترین اولویت های خود را حفاظت از منابع حیاتی از جمله آب قرار دهد.  رئیس ستاد محیط زیست و توسعه پایدار 
شهرداری تهران استفاده از ظرفیت سیستم بازچرخانی شبکه فاضلاب را یکی از روش های مثبت کنترل آب دانست و اظهار کرد: باید سیستم فاضلاب طوری مدیریت شود که باعث کاهش آب های زیر 
سطحی شهر نشود. باید آب فاضلاب تصفیه و بازچرخانی شود تا برای ارتقا و آبیاری فضای سبز شهری استفاده شود. 

افق جمعیتی شهر در 
برنامه مصوب سال 1377، 

80500 نفر و در طرح 
بازنگري توسعه و عمران 
شهر جدید پرند مصوب 
1384، 150000 نفر 
پیش بینی شده بود. اما 
تصمیم دولت نهم جهت 
اجرای سیاست مسكن 

مهر در شهر پرند، مستلزم 
تغییری دوباره در طرح 
جامع بود. هم اکنون و 

مطابق طرح جامع شهری 
مصوب سال 1387، افق 
جمعیت 700 هزار نفری 
برای شهر پرند پیش بینی 

شد

به رغم آنكه مترو پرند 
یكی از نیازهایی بود که 

کارشناسان از همان ابتدا 
به راه اندازی آن تاکید 
داشتند اما دولت نه خود 
توانست این پروژه را به 
اتمام برساند و نه زمانی 
که مترو شهر پرند به 

شهرداری تهران واگذار 
شد؛ با عدم پرداخت 

بودجه نتوانست در تكمیل 
مترو شهر جدید پرند را 
که قرار بود در سال 92 
به بهره برداری برساند؛ 
مشارکت کند. این در 
حالی است که یكی از 
مطالبات پرند نشینان 

راه اندازی مترو در جهت 
کاهش هزینه سفر به 

تهران است

پایین بودن قیمت 
آپارتمان در پرند یكی از 
دلایل هجوم زنان مجرد 
و سرپرست خانوار به این 
شهر جدید است. آنطورر 
که مدیرعامل شهر جدید 
پرند می گوید؛ چیزی در 
حدود 10 تا 15 درصد 

جمعیت شهر پرند را زنان 
سرپرست خانوار تشكیل 

دهند
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بیش از 20 سال از شکل گیری ش��هر جدید پرند می گذرد. روند رشد 
و توس��عه ی ش��هر تا قبل از اجرایی شدن سیاست مس��کن مهر، آرام و 
تدریجی و نرخ رش��د جمعیت نیز مایم بود. نگاهی به طرح های جامع 
شهر پرند نشان می دهد که افق جمعیتی شهر در برنامه مصوب سال 
1377، 80500 نفر و در طرح بازنگري توس��عه و عمران ش��هر جدید 
پرند مص��وب 1384، 150000 نفر پیش بینی ش��ده ب��ود. اما تصمیم 
دولت نهم جهت اجرای سیاس��ت مسکن مهر در ش��هر پرند، مستلزم 
تغییری دوب��اره در طرح جامع ب��ود. هم اکنون و مطاب��ق طرح جامع 
ش��هری مصوب س��ال 1387، افق جمعیت 700 هزار نفری برای شهر 
پرند پیش بینی شد به نظر می رسد این ش��هر با سرعت کنونی رشد 
و توس��عه ی فیزیکی، در آینده ای نه چندان دور به یکی از بزرگترین و 
پر جمعیت ترین شهرهای کشور تبدیل خواهد شد. بیش از 100 هزار 
واحد مسکن مهر در پرند در حال ساخت اس��ت ) که البته بخشی از آن 
تحویل داده شده اس��ت( که تحویل این واحدها به طور میانگین 300 
الی 400 هزار نفر به جمعیت 80 الی 100 هزار نفری فعلی شهر خواهد 

افزود.
مشکات شهر پرند با توجه به رشد تصاعدی و سریع جمعیت و مسکن 
در س��ال های اخیر بس��یار عمیق و پیچیده به نظر می رس��د. مشکات 
زیر س��اختی و عمرانی، فرهنگی و اجتماعی و هویتی در کنار دوگانگی 
حاکمیتی موجود )تقس��یم امورات ش��هر میان ش��هرداری و شرکت 
عمران( مس��ائل را بغرنج کرده اس��ت.  اما روی دیگر س��که مشکات 
شهر پرند سرریز شدن مازاد جمعیتی ش��هر تهران به این شهر جدید 
و  و از سوی دیگر افزایش مهاجرت از شهرهای دیگر به کشور به سمت 
پایتخت اس��ت. در حال حاضر از جمعیت 250 هزار نفری پرند روزانه 
100 هزار سفر به سمت تهران انجام می شود و همین رقم کافی است 
تا تهران برای پذیرایی و خدمات رسانی به ساکنان شهرپرند با مشکات 

زیادی روبه رو شود.
پرند با 3 هزار و 420 هکتار مساحت، دارای 180 تا 200 هزار نفر جمعیت 
اس��ت که افق جمعیتی برای آن 483 هزار نفر پیش بینی ش��ده اس��ت. 
همسایه جدید تهران اکنون 95 هزار مس��کن مهر دارد که حدود 50 هزار 
واحد آن در حال واگذاری اس��ت و قرار بود تا پایان سال گذشته نیز 8 هزار 
واحد دیگرتحویل متقاضیان  شود. این در حالی اس��ت که از مجموع این 
95 هزار واحد، حدود 7 هزار واحد نیز فاقد متقاضی مانده اس��ت. این شهر 
جدید 6 فاز دارد که از فاز 3 به بعد خانه های مس��کن مهر نمایان می شود. 
تعداد مدارس پرند به جز مدارس غیر دولتی به 37 مدرسه دولتی می رسد. 
پرند دارای یک دانش��گاه آزاد اسلامی با 16 هزار دانش��جو و یک دانشگاه 
پیام نور با 4 هزار دانشجو است. این ش��هر علاوه بر اتوبان های قم و ساوه با 
12 کیلومتر فاصله به فرودگاه بین المللی امام خمینی)ره( هم دسترسی 
دارد. بزرگترین )کارتینگ( پیست بین المللی اتومبیلرانی ایران در دروازه 
ورودی پرند قرار دارد. پرند هم اکنون 2 باشگاه بزرگ ورزشی و یک سالن 

ورزشی چند منظوره دارد .
عدم وجود خدمات شهری مانند وجود آرامستان باعث شده تا حتی مردم 
شهر پرند برای دفع متوفیان خود نیز راهی تهران شوند. این در حالی است 
که در صورت موافقت شهرداری و شورای شهر پرند، در حاشیه جنوبی آن 
زمینی به مس��احت 55 هکتار برای این کار در نظر گرفته شده است. هم 
اکنون قطار حومه ای از پرند به اسلامش��هر و از اسلامشهر به تهران با 5 بار 

رفت و برگشت در حال حرکت است. 
به رغم آنکه مترو پرند یکی از نیازهایی بود که کارشناسان از همان ابتدا به 
راه اندازی آن تاکید داشتند اما دولت نه خود توانست این پروژه را به اتمام 
برساند و نه زمانی که مترو شهر پرند به شهرداری تهران واگذار شد؛ با عدم 
پرداخت بودجه نتوانست در تکمیل مترو ش��هر جدید پرند را که قرار بود 
در سال 92 به بهره برداری برساند؛ مش��ارکت کند. این در حالی است که 
یکی از مطالبات پرند نشینان راه اندازی مترو در جهت کاهش هزینه سفر 

به تهران است.

فاصله طبقاتی اولین مشکل شهر پرند
در شهر پرند با دو نوع س��بک زندگی روبه رو می ش��وید؛ خانه هایی که به 
صورت ویلاهایی کوچک اما با امکانات س��اخته ش��ده اس��ت و برج های 
اجری ای که در قالب چندین طبقه س��اخته  ش��ده اند اما فاق��د امکانات 
هستند. اختلاف طبقاتی یکی از آسیب های اجتماعی ای است که اکنون 
در ش��هر پرند وجود دارد. س��ید علی اکبر طاهری، مدیر عامل ش��رکت 
عمران شهر جدید پرند درباره رفع شکاف طبقاتی عمیقی که بین فازهای 
شخصی س��از و فازهای مس��کن مهر وجود دارد، می گوید: در دولت قبل 
قرار بر این بود تا یک زمین 440 هکتاری در فاز 5 تبدیل به پایتخت اداری 
ش��ود، اما الان با تغییر کاربری که از سوی یک مش��اور انجام خواهد شد، 
برای آن قسمت یک باغ-ویلا طراحی ش��ده است تا این شکاف اقتصادی، 

فرهنگی و اجتماعی برطرف ش��ود. ما می خواهیم این قسمت شهر را هم 
رونق دهیم. از طرفی برای هویت بخشی به ش��هر، برای مدیران بلوك ها و 
ساکنان، کارگاه های آموزشی و فرهنگی در نظر گرفته ایم تا فرهنگسازی 
انجام شود. به هرحال ساکنان پرند از شهرها و قومیت های مختلف هستند 
و باید بین آنها و سرانه خدمات عمومی و تجاری موازنه و تناسب اجتماعی 
و فرهنگی برقرار ش��ود. به هرحال پرند یک شهر 25 ساله است و نمی توان 
آن را با یک شهر 200-300 ساله مقایسه کرد. اما ما می خواهیم به جایی 
برس��یم که اهالی پرند، خودش��ان را یک پرندی بدانند و این جز با هویت 

بخشی به شهر صورت نمی پذیرد.

شهر ساختمان های بدون امکانات
در فازهای جدید شهر پرند؛ تا چشم کار می کند س��اختمان است. اما  در 
کنار ساختمان هایی که از دل زمین مانند قارچ روئیده است؛ برخی از این 
مجتمع ها حداقل امکانات زندکی مانند گاز شهری را ندارد. مدیرعامل شهر 
جدیید پرند درباره عدم وجود امکانات در برخی از فازهای ش��هر پرند نیز 
توضیح می دهد:  مشکل نبود گاز در بعضی واحدهای فاز 6، در واقع مربوط 
به راه اندازی پکیج ها و نه گاز کشی است، چراکه ما در پرند، گازکشی انجام 
داده ایم و اصلًا اجازه نداریم واحدی را بدون تکمیل انشعاب فاضلاب، برق، 
آب و گاز تحویل متقاضیان بدهیم. اما وصل ش��دن گاز منوط به سکونت 
خانوارها و تأییدیه نظام مهندس��ی برای راه اندازی پکیج هاست، بنابراین 
در بلوك هایی که به طور کامل خانوارها مستقر نشده اند، باید این مشکل 
داخلی بین مدیر طرح و متقاضی حل و فصل شود و دیگر به ما ارتباطی پیدا 
نمی کند. در بحث فاضلاب، نیز اواخر سال گذشته تفاهمنامه ای با شرکت 
آبفای جنوب غرب��ی تهران امضا کرده ایم که از منابع داخلی ش��رکت، 60 
میلیارد تومان برای انشعاب های فاضلاب هزینه خواهیم کرد تا مشکلات 
کمتر شود. اما بیشتر این بوی بد ناشی از ترکیدگی لوله هاست، بنابراین ما 
از مردم می خواهیم که در صورت مواجهه با بوی بد، ما را در جریان بگذارند 

تا مشکل رفع شود.

شهری با چاله های عمیق 
یکی از دلایل عمده تصادف در ش��هر جدید پرند وجود چاله های عمیق و 
گودال هایی اس��ت که در خیابان ها وجود دارد.  به رغم آنکه دستگاه های 
خدمات رسان موظف بودند تا پس از پایان کارشان، این چاله ها و گودال ها 
را پر کرده و ترمیم کنند، اما متأسفانه این کار را انجام ندادند. از سوی دیگر 
در سال های گذشته برای شهرداری پرند مرمت آسفالت خیابان ها موضوع 
مهمی نبود و بیشتر از آنکه به بدیهی ترین وظایف خدمات شهری خود ماند 
مرمت معابر و توسعه فضاهای سبز بپردازد؛ با  فروش پهنه های فضای سبز 
به  بخش های تجاری در پرند فضای زندگی را بر شهروندان آن سخت کرده 

است. 

زنان سرپرست خانوار و مجرد بیشترین ساکنان پرند
پایین بودن قیمت آپارتم��ان در پرند یکی از دلایل هج��وم زنان مجرد و 
سرپرست خانوار به این شهر جدید است. آنطور که مدیرعامل شهر جدید 
پرند می گوید؛ چیزی در حدود 10 تا 15 درصد جمعیت شهر پرند را زنان 
سرپرست خانوار تشکیل دهند. عدم وجود امکانات بهداشتی آن هم برای 
شهری با متوسط جمعیت 250 هزار نفر یکی دیگر از مشکلاتی است که 
پرند نشینان با ان روبه رو هس��تند. در حال حاضر 4 درمانگاه خصوصی در 
سطح شهر پرند فعال اس��ت که 2 واحد آن در فازهای مسکن مهر مستقر 
شده است. سال گذششته نیز با جانمایی 3 نقطه این امکان را برای نماینده 
وزارت بهداشت در رباط کریم ایجاد ش��د تا کلینیک های درمانی ساخته 
شود. اما همچنان نبود مراکزدرمانی یکی از بزرگترین مشکلات شهر پرند 

محسوب می شود.

پرند؛ شهری با کابوس های بسیار
»دانش��گاه آزاد اس��لامی« مثل بیش��تر ش��هرهایی که با دانشجویانش 
رونق گرفته اند، نماد واضح ش��هری به نام پرند است. شهری که با »میدان 
بصیرت«، »خط ریلی مترو«، »خانه های ویلایی«، »رستوران های پر زرق 
و برق« و »پاساژ های بزرگ و لوکس«، در ابتدا تصویری نشانتان می دهد که 
خیلی وقت ها رؤیایش را از سر گذرانده اید، شهری اصیل، با وقار با آسمان 
پاکی که نیامده، پیش پایتان، نوای آرامش  سر می دهد. میدان »بصیرت« 
را که رد می کنید، بعد از گذر از میدان »آزادی« حتما در میدان »استقلال« 
روی دیگرزندگی پرند نشین ها مقابل چش��متان گشوده می شود، جایی 
شبیه خیابان نواب پایتخت. با این تفاوت که به جای ساختمان های بلند 
بالا، پاس��اژ می بینید و فروش��گاه های تو در توی لوازم خانگی و تجهیزات 
س��اختمانی و املاك... اینجا برای اهالی پرند، س��قف ایده آلها به حساب 
می آید، جایی که به قول محلی ها، آدم هایی که دستش��ان به دهانش��ان 

می رس��یده، توقف کرده اند! کمی جلوتر، در نزدیکی های پارك »فدك«، 
یکی از چند پارك  پرند، به ایستگاه تاکسی  هایی می رسید که درد دل های 

پرند نشین ها از همین نقطه آغاز می شود.
» ما حدود 5 سال پیش از دش��ت مغان برای پیدا کردن کار به پرند آمدیم، 
اما به خاطر مشکلاتی که وجود داش��ت، از آمدنمان پشیمان شدیم. البته 
ما در فاز 2 یعنی فاز شخصی سازها زندگی می کنیم که طبیعتاً مشکلات 

کمتری نسبت به دیگر فازها  دارد، با این حال باز هم دچار مشکل هستیم.«
اینها حرف های آقا رضای راننده است که در ایستگاه پارك فدك، در انتظار 
آمدن مسافر، ایستاده:» به هرحال ما راننده ایم و ابزار کارمان هم جاده است، 
اما شما اگر کمی جلوتر رفته و وارد فاز 5 بشوید می بینید که چه مشکلاتی 
وجود دارد. متأسفانه به خاطر گودال ها و چاله های عمیقی که روی آسفالت 
خیابان ایجاد شده، هر از گاهی در همین نقطه چند تصادف اتفاق می افتد، 
جدا از این، خرابی های خیابان، هزینه های سنگینی به تاکسی های ما وارد 
کرده که برای خیلی هایمان غیر قابل جبران است. همین چند وقت پیش 
در نزدیکی های فاز 5 یک خودرو به علت ندیدن یکی از همین گودالها دچار 
آتش سوزی ش��د که خوشبختانه فوتی نداش��ت، البته بلوار جمهوری در 
محدوده فاز 5، چهار بانده ش��ده، اما به علت همین ترکیدگی ها و گودالها، 

فقط 2 باند آن قابل استفاده است...«
»بیشتر به خاطر نشست زمین این اتفاق می افتد، الان فاز 4، 5 و 6  وضعیت 
خطرناکی دارند و ممکن اس��ت هر لحظه زمین دچار فرو نشس��ت شود، 
به هرحال خاك اینجا نرم اس��ت و احتمال هر خطری وجود دارد. البته ما 
چندین بار این موضوع را تذکر داده ایم، آنطور که اهالی شهر پرند اطلاعات 
می دهند؛  پرند دارای 3 ایس��تگاه »پایانه«، پارك »فدك« و »استقلال«  
دارد. مردم پرند برای آمدن به تهران از اتوبوس ها و تاکسی های این پایانه ها 
اس��تفاده می کنند؛ اما تعداد زیادی ازای��ن افراد با خودروهای فرس��وده 
شخصی خود به تهران می آیند. تاکس��ی و ون های مسافربری از ساعت 5 
صبح تا 10 شب وجود دارد. اما ش��اید کرایه ها برایشان کمی زیاد باشد، در 
حالل حاضر کرایه پرند به تهران حدود 4 تا  4 هزار و 500 تومان اس��ت که 
خب برای خیلی ها، هزینه بالایی محسوب می شود چرا که مردم اینجا جزو 

طبقه متوسط رو به پایین هستند.
محس��ن یکی دیگر از رانندگان تاکسی پایانه استقلال اس��ت. او نیز درباه 
مشکلات ش��هر پرند می گوید: »مش��کل مردم اینجا از بیکاری و بی پولی 
است، همین الان  شرکت سازنده پرند، به خاطر رکود بازار مسکن، نتوانسته 
از عهده حقوق خیلی از کارگرها بر بیاید. به هرحال کار ساختمان هر  یکی- 
دوسال رونق می گیرد و دوباره از رونق می افتد، باور کنید اینجا کارگرهایی 
را می شناسیم که حتی هزینه رفت و آمد داخل شهر را هم ندارند، خیلی ها 
هم وضعشان مثل همین کارگرهاست، جز پاساژدارها و مغازه دارها، بیشتر 
مردم پرند یا روی تاکسی کار می کنند و یا روی ساختمان که از وقتی بازار 
مسکن هم راکد شده، حقوقی دریافت نکرده اند. شما همین پاساژ را ببینید 
)اشاره می کند به پاس��اژ عریضی که در میدان اس��تقلال، لوازم خانگی و 
کابینت و فست فود می فروش��د( جزو دارایی های یک نفر است که در فاز 

صفر)بهترین فاز پرند( زندگی می کند و خب مشکل مالی هم ندارد.
وی ادامه می دهد: » اینجا قبرس��تان نداریم، برای همین برای دفن مرده 
هایمان یا به رباط کریم می رویم یا بهش��ت زهرای تهران که فاصله زیادی 
هم با پرند ندارد. اما اینها مشکلات ما نیست، مشکلات ما بیکاری و بی پولی 
است...خیلی ها، اینجا را شهر خودشان نمی دانند، به هرحال اغلب پرندی ها 
از ش��هرهای دیگر به اینج��ا آمده اند، مثلًا خود من ش��یرازی ام، بیش��تر 
همکارانم هم اهل جنوب یا غرب کشورند که طبیعتاً ترجیح می دهیم در 
جایی که متولد و بزرگ شده ایم، دفن شویم. البته نه اینکه پرند شهر خوبی 
نیست، نه ما اینجا آرامش و امنیت داریم که به نظر من ارزشمند است، اما 

خب ملاحظاتی هم وجود دارد که دست ما نیست.«

بلوک خوب می خواهید یا بد؟
وارد فاز کوزو )خانه هایی که ش��رکت ترکیه ای کوزو س��اخته و به همین 
نام مش��هور ش��ده( که می ش��وید حال و هوای پرند تغیی��ر می کند، جز 
فاز 5 که کمی بیش��تر از فازهای مس��کن مهر، پر رونق و دلباز است، بعد از 
این هرچه می بینید فقط ساختمان اس��ت و خاك...اصلًا کمی که جلوتر 
می روید، ساختمان های فاز 6 را که می بینید، دلتان بدجور می گیرد، آنجا 
که با بی سلیقگی تمام،  رنگ های س��بز و صورتی و آبی به ساختمان های 
بی روحی پاشیده شده، که به جای باز کردن دلتان، راه نفستان را می بندد...

وارد فاز 5 که می شوید همان جا که با بلوك های صورتی و کرم رنگ، شکل 
دیگری به خود گرفته، حرف های تازه ای می شنوید، حرف هایی که تاکنون 
جز درب��اره محلات ضعیف و پر خطر نش��نیده ای��د...در  آژانس معاملات 
مسکن )....( دو خانم جوان مسئول رس��یدگی به امور خریداران هستند. 
یکی از آنها بدون آنکه اجازه دهد، حرف من تمام شود، جوری که انگار کار 
هر روزه اش را از بر کرده است، شروع می کند به توضیح دادن درباره شرایط 
خانه...» ملک 78 متری، لوکس، با آسانس��ور و 30 میلیون تومان وام که 4 
سال آن پرداخت شده اس��ت، در یک بلوك خوب، با مدیریت عالی، بدون 
اذیت و آزار، بدون حرف و حدیث.... اینجا بلوك های بد خیلی زیاد است... 
ولی نگران نباشید، ما خودمان هم اینجا زندگی می کنیم، مطمئن باشید 
که یکی از بلوك های امن و بی دردسر را برایتان انتخاب می کنم تا خیالتان از 

هر نظر راحت باشد.«

من ش�رایطم ف�رق دارد و می خواهم تنه�ا زندگی کن�م، اینجا 
مشکلی برای خانم های مجرد به وجود نمی آید...؟

هنوز حرفم تمام نشده، بغل دستی او که یک دختر 24 - 25 به نظر می آید، 
اما با آرایش غلیظش درباره سنش، شما را به شک می اندازد، می گوید» نه 
اتفاقاً جای خوبی آمده اید، اینجا خیلی از خانم ها مثل ش��ما تنها زندگی 

می کنند و مشکلی هم ندارند...«

یعنی دانشجو هستند؟
»نه، بیش��تر آنها زنان سرپرس��ت خانوار هس��تند، اصلًا کوزو به فاز زنان 
سرپرس��ت خانوار معروف  اس��ت، البته دانش��جو کمتر دارد، چون اغلب 

دانشجویان دانشگاه آزاد، اهل تهران هستند و بعد از پایان کلاس هایشان 
به شهرش��ان بر می گردند. به هرحال اینجا قیمت خانه بسیار ارزان است و 
افرادی که بضاعت مالی کمتری دارند، مجبور می شوند که در اینجا زندگی 
کنند، مسأله مهم این است که کس��ی دچار مشکل نیست و همه با خیال 

راحت مشغول زندگی هستند.«

با این توصیف نباید انتظار دعوا و درگیری داشت؟
»نه، ببینی��د همه بلوك های فاز 5 دارای دوربین هس��تند و گش��ت های 
پلیس هم مرتب دورتا دور بلوك ها، درحال گش��ت زنی هس��تند، حتی 
ابتدای فازهم اگر دقت کرده باش��ید، کلانتری وج��ود دارد، پس خیالتان 
کاملًا راحت باشد و برویم س��راغ قیمت، به هرحال شما همین جایی هم 
که زندگی می کنید کسی نمی داند مجردید یا متأهل، اصلًا کسی با کسی 
کاری ندارد، خب اینجا هم مثل شهر شما، شاید تعداد زنانش کمی بیشتر 

باشد، همین....«
درهمین گپ و گفت هستیم که زنگ تلفن به صدا درمی آید، خانم بنگاهی 
انگار که بخواهد زهر چش��می بگیرد، صدایش را می برد بالا و بدون توجه 
به من، شروع می کند به بد و بیراه گفتن »................« بعد با حالت عصبانی 
گوشی را محکم می کوبد سرجایش و روبه من می گوید: » اگر تصمیم تان 
را گرفته اید، برویم یکی از واحدهای همین نزدیکی را نشانتان بدهم، آنقدر 

هم به دلتان بد راه ندهید، اینجا هیچ خبری نیست....«  
از در بنگاه که بیرون می آیم باد س��ردی می خورد به صورتم، اصلًا بادهای 
پرند، آدم را یاد بادهای منجیل می اندازد، بی خود هم نیس��ت که ورودی 
شهر درختان زیتون کاشته اند، اینجا جان می دهد برای پرورش زیتون...

در همین فکر و خیال ها هستم که سوار ماشین نش��ده، چند خانم جوان 
توجهم را جلب می کنند. نزدیکشان که می روم، کمی گارد می گیرند، اما 
همین که متوجه می شوند مثل خودشان مجردم و می خواهم خانه بگیرم، 

صورتشان داد می زند که ترسشان ریخته است...
»خب، همه چی��ز به خود ش��ما بس��تگی دارد، اما نباید بگذارید کس��ی 
متوجه تنها بودنتان ش��ود، به هرحال کار از محکم کاری عیب نمی کند. 
همیشه آدم های مریض همه جا هس��تند، همین چند وقت پیش یکی از 
مردهای بلوك..... با اصرار می خواست کاری برای من انجام دهد که اجازه 
ندادم، چون بش��دت اصرار می کرد و من به رفتارش مشکوك شده بودم، 
بعدها فهمیدم که آدم درستی نبوده و خیلی وقت است که کارش همین 
است....« از آنها خداحافظی کرده می روم سمت وانت های میوه ای سفید 
رنگی که دورتا دور بولوار امام رضا)ع( را قرق کرده اند، پرند با وجود داشتن 
چند میوه و تره بار مرکزی، پر اس��ت از وانت ها یی که سرخوش��انه میوه و 

نارگیل و سوغات فلان شهر را می فروشند...
»گران اس��ت خانم،گران، من نمی دانم چرا آنقدر قیمته��ا با بیرون توفیر 
دارد، چون هر کس که اینجا زندگی می کند، حال و روزش نشان می دهد 

که بی پول است....

خب چرا از میدان میوه و تره بار خرید نمی کنید؟
»فاصله اش با اینجا زیاد است، پیاده هم نمی توانیم برویم...«

یعنی تاکسی نیست؟
»نه هس��ت، ولی نمی ارزد که برای هر بار رفتن و آمدن هزار و 600 تومان 
بدهیم، چون تاکسی ها تا در خانه هم نمی آیند و دوباره باید این همه جنس 
را تا دم در بلوك حمل کنیم، داخل شهر اتوبوس هم نیست، وگرنه کارمان 
راحت تر بود، غیر از این ما هزار مشکل دیگر هم داریم، مثل همین بیکاری 
جوانها و علاف بودنشان، متأسفانه شب به ش��ب دورتادور بلوك ها جمع 
می شوند و سرو صدایشان آزاردهنده اس��ت، الان هم که می بینید کمتر 

شده به خاطر سردی هواست...«  

یعنی دعوا و درگیری می شود؟
»در گذشته بله، ولی الان کمتر شده،چون کلانتری سر فاز، مرتب گشت 
می زند، از طرفی این جوانها هم گناه دارند و باید یکجا جمع ش��وند وگرنه 
در خانه می پوسند، دانش��گاه هم که نمی توانند بروند، چون هزینه هایش 
بالاس��ت و اگر بروند هم کاری نیست، مثل بیش��تر مردهای ما که کاری 
ندارند، اگر هم پولی دستش��ان بیاید، یک وانت می خرند و جنس جابه جا 
می کنند، مثل میوه، ش��بیه همین وانت بارهایی که داخل فاز می بینید، 
اما اغلب ما کارگریم و از وقتی کار خوابیده، قس��ط خانه هایمان هم عقب 
افتاده، همین حالا ما خودمان حدود 750 هزار تومان بدهکاریم و کاری هم 

از دستمان بر نمی آید...«

اینکه می گویند در کوزو، زنان سرپرس�ت خانوار زیادی زندگی 
می کنند، حقیقت دارد؟

»بله، زیاد، تا دلتان بخواهد زن مجردی می بینید که به تنهایی بار زندگی 
را به دوش می کش��د، اما خب امنیت هم وجود دارد و کسی به کسی کاری 
ندارد، حتی در فاز 6 هم که  نیمه تمام رها شده و در بعضی بلوك ها فقط یک 
تا دو خانواده زندگی می کنند، نگهبان گذاشته اند و کسی نمی تواند مشکل 

ایجاد کند.
از فاز 5 که گذشتید به فاز 6 وارد می شوید. فازی که نیامده، خانه های نیمه 
تمام و مصالح و خیابانهای آسفالت نش��ده، حال و روزش را عیان می کند، 
اگر اهل اینجا نباشید، حتی از ذهنتان هم خطور نمی کند، کسی بتواند در 
بیابانی که با ساختمان های عریض و طویل محصور شده، دوام بیاورد، اما 
اینجا با وجود همه کم و کاستی های آشکار و پنهانی که دارد، جای زندگی 
خیلی هاست...خیلی هایی که اسمشان درآمده، مسکن مهر را پذیرفته اند، 
تا با اسم »چاردیواری اختیاری« کیلومترها دورتر از شهرشان، زندگی شان 
را در »اینجا« سرو سامان دهند...اینجایی که شما می توانید با پرداخت 30 
تا 40 میلیون تومان، پلاك یکی از این ساختمان های نیمه تمام و  بلاتکلیف 
را به نام خود بزنید... پیرمرد نگهبان دس��ت به عصا شده، حرفش را می زند 

و می رود پی دو سگ نگهبانی که در حال چرت زدن عصرگاهی هستند.
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ارزیابی وضعیت معبر بازشده برای 17 شهریور تا پایان سال

معاون معماری وشهرسازی شهرداری تهران درباره آخرین تصمیم گیری ها برای پیاده راه 17 شهریور گفت: باید وضعیت این معبر تا پایان سال مورد سنجش و ارزیابی قرار گیرد. پژمان پشمچی زاده اظهار 
کرد: باز شدن یک معبر در تقاطع صفا به سمت پایین اقدامی بوده که اگرچه شهرداری با آن مخالفت کرده اما این معبر تنها در فضای تعامل با شورا و بر اساس تصمیم گیری های جمعی ایجاد شده است. وی با 

اشاره به اینکه بخشی از مسیر پیاده راه 17 شهریور با ایجاد این معبر باز شده است، افزود: معبری که باز کرده ایم صرفا شکل یک دسترسی محلی را دارد که باید در مدت زمان شش ماه مورد سنجش قرار گیرد 
و سپس درباره چگونگی ادامه آن تصمیم گیری شود. معاون معماری وشهرسازی شهرداری تهران در پاسخ به این پرسش که چه زمانی ارزشیابی نهایی شهرداری در خصوص 17 شهریور مشخص می شود 

سمن ها،اعلام کرد: زمان مشخصی تعیین نشده اما باید اجازه بدهیم حداقل تا پایان امسال این فضا را با شکل جدید تجربه کنیم و مجددا با ارزیابی شرایط برای تتصمیم گیری قطعی در این رابطه داشته باشیم.
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گزارش هفته نامه »پدیده شهر« از فعالیت های خیریه موسسه نیکوکاری مهرآفرین

تنهایی، سیاهی است؛ آغوشت مهرآفرین باشد
ادامه از صفحه 8

پس چرا تا الان آنقدر بی رونق مانده؟
»چون پول ندارن��د، اگرمردم بدهی هایش��ان را بپردازند، هم��ه خانه های اینجا 
در یک سال آباد می ش��ود . الان درهمین س��اختمان های نیمه تمام هم خیلی از 
خانم های هم سن و سال شما در حال زندگی اند، فقط خط تلفن نکشیده اند که آن 

هم تا چند وقت دیگر درست می شود...«
از پیرمرد نگهبان که خداحافظی می کنم، نرس��یده به بولوار رس��ول اکرم)ص(، 
یعنی همان جا که س��اختمان های ترکیه ای جلویت قد و قامت صاف کرده اند، به 
چند خانم میانسال می رس��م که با پای پیاده، راهشان را به سمت ساختمان های 
بی رمق پش��ت بولوار کج کرده اند. اینج��ا، اما از وقتی به زنها نزدیک می ش��وی تا 

زمانیکه اعتمادشان را جلب کنی، حداقل 5 دقیقه زمان می برد.
» حدود 3 سال پیش به خاطر مش��کلات مالی مجبور شدیم به پرند بیاییم، چون 
اجاره خانه ها در تهران بالا رفته بود و از عهده ما بر نمی آمد، اما وضعیت اینجا را که 
می بینید نه آس��فالتی وجود دارد و نه درختی، دل آدم می گیرد، گاهی مجبوریم 
پیاده به سمت میدان استقلال برویم، البته خدا را ش��کر داخل خانه هایمان آب 
و گاز و برق وجود دارد، فقط بوی فاض��لاب اذیتمان می کند که نمی دانیم علتش 
چیست. بعضی اوقات هم  از بالای سقف دستشویی آب چکه می کند که وضعیت 
ناخوش��ایندی را به وجود آورده،  با وجود آنکه هنوز کسی طبقه بالا ساکن نشده 
اس��ت. وضعیت خیابانها را هم که می بینید خاکریزی ش��ده و همینطور ناتمام 
رهایش کرده و رفته اند، البته وضع ما بهتر از بلوك های پشتی است، چون آنها حتی 
گاز هم ندارند و باید هر هفته کپس��ول گاز پرکنند.« »ما از ش��هریار به پرند آمده 
ایم و هنوز اجاره نشین هستیم، البته 3 سالی می شود که وعده داده اند، واحدمان 
را تحویل دهند، اما هنوز خبری نیست، ما اینجا مش��کلات زیادی داریم، از نبود 
مدرسه داخل فاز 6 گرفته تا نبود درمانگاهی که  بتواند نیازهای درمانی مان را سر 
وقت پاسخ دهد، شوهران ما هم بیشتر کارگر هستند و هر روز صبح با اتوبوس برای 

کار به تهران می روند و نیمه های شب هم باز می گردند...«

اینجا به جز درمانگاه پرند داخل فاز 2، بیمارس�تان و زایش�گاه دیگری 
نیست؟

»همان درمانگاهم با یک اورژانس فعال اغلب وقتها، جایی برای س��وزن انداختن 
ندارد و خدا نکند که گذرت به آنجا بیفتد، باید س��اعتها در صف طولانی بیماران، 
معطل شوید، آنقدرها که از آمدنتان پشیمان می شوید، البته یک ساختمان نیمه 
تمام به نام  بیمارستان قرار است در فاز 6 ساخته بش��ود، ولی  هنوز هیچ خبری از 
آماده شدنش نیست...«زنها راس��ت می گویند، بولوار امام خمینی را که به سمت 
فاز 5 دور می زنیم، در نزدیکی های همان واحدهای لادن، چشم مان به ساختمان 
عریض 4 طبقه ای می افتد که با بنر بزرگی، معرف بیمارستان 96 تختخوابی مهر 
پرند است، اما آن طور که اهالی می گویند، چند سالی است به همین شکل رها شده 
و خبری هم از تکمیلش نیست...« کم کم که به زمان بازگشت نزدیک می شویم، 
پرده غروب به روی ساختمانهای رنگارنگ پرند می افتد، اما از این همه رنگ فقط 

خاکستری می ماند و یک غروب دلگیرنفس گیر جامانده از خاك و خس...

قائم مقام شهردار تهران در جلسه بررسی پیشرفت خطوط جدید متروی پایتخت:

خطوط 3گانه متروی تهران عظیم ترین پروژه 
عمرانی کشور است

قائم مقام ش��هردار تهران در جلس��ه بررسی پیشرفت خطوط س��ه گانه متروی 
پایتخت که ب��ا حضور معاون��ان حمل و نق��ل و ترافیک و مالی و اقتصاد ش��هری 
شهرداری تهران، مدیر عامل بانک شهر و جمعی از شهرداران مناطق پایتخت در 
محل دفتر پروژه خط 7 متروی تهران برگزار ش��د، گفت: خطوط سه گانه متروی 
پایتخت شامل خط 6، خط 7 و خط فرودگاه حضرت امام )ره( به عنوان عظیم ترین 

پروژه عمرانی کشور، از آثار و ابعاد فرا شهری و ملی برخوردار است.
دکتر عیسی شریفی افزود: پروژه  های ریلی و بزرگراهی ساخته شده در دهه اخیر، 
پایتخت را از بن بست خارج کرده و خطوط متروی در دست ساخت نیز  زمینه ساز 
گشایش های جدیدی در تهران است تا مردم بیشتری این امکان را داشته باشند تا 

از طریق مترو با آرامش و سهولت در شهر تردد کنند.
قائم مقام ش��هردار تهران با اشاره به بازدید خود از مس��یر در دست ساخت خط 7 
مترو، اظهار کرد: ایستگاه های این خط به مرحله نازك کاری رسیده و آماده بهره 
 برداری هستند، ضمن این که حدود 9 کیلومتر از خط 6 مترو نیز امسال مورد بهره  
برداری قرار می  گیرد و البته اولین خط از خطوط س��ه گانه که سال جاری به بهره 

 برداری می رسد، خط فرودگاه حضرت امام )ره( است.
شریفی با بیان این که بر اساس تفکر سیس��تمی، هیچ یک از خطوط جدید مترو 
بدون تأمی��ن واگن مورد نیاز راه اندازی نخواهند ش��د، همچن��ان که هیچ یک از 
ایستگاه های جدید مترو بدون تجهیز به پله برقی راه اندازی نمی شوند، تصریح کرد: 
بهره برداری از خطوط جدید مترو با تجهیز این خطوط به واگن های مورد نیاز، معنا 
و مفهوم می یابد و همزمان با عملیات حفر و س��اخت تونل ها و ایستگاه های مترو، 
عملیات ساخت و تولید واگن های مترو نیز در کارخانه واگن سازی تهران در جریان 
است. وی در پایان اضافه کرد: البته همزمان با تجهیز خطوط و ایستگاه ها و تولید 
واگن های مترو، باید نسبت به آموزش و تأمین نیروی انسانی مورد نیاز برای ناوگان 

تازه ریلی و ایستگاه های جدیدی که به بهره  برداری می رسند نیز اقدام شود.
معاون حمل و نقل و ترافیک ش��هرداری تهران نیز در این جلسه با اعلام این که در 
حال حاضر بالغ بر 100 کیلومتر خط مترو به صورت همزمان در تهران در دس��ت 
احداث است، گفت: با توجه به گس��تردگی عملیات ساخت و ساز مترو در گستره 
پایتخت، امروز با افتخار می تواینم اعلام کنیم متروی تهران، نه تنها باعث افتخار 

شهر تهران که موجب مباهات صنعت ریلی کشور است.
دکتر مازیار حسینی با اشاره به این که ایستگاه متروی فرودگاه حضرت امام )ره(، 
باید خاص ترین ایستگاه متروی پایتخت باش��د، چرا که این فرودگاه اولین نقطه 
تماس مسئولان و گردشگران خارجی اس��ت که وارد کشورمان می شوند، اظهار 
کرد: ایس��تگاه متروی فرودگاه حضرت امام )ره( از نظر وجه��ه عمومی از تمامی 
ایستگاه های متروی تهران مهم تر است و باید به شکلی اجرا شود که موجب غرور 

ملی هر ایرانی باشد.
وی با بیان این که خطوط س��ه گانه متروی تهران از جمله خط فرودگاه حضرت 
امام )ره(، باید با بالاترین کیفیت و بیشترین دقت انجام شود، تصریح کرد: بخشی 
از خط 6 مترو که در اعماق خیابان کریم خان در دست ساخت است، خوشبختانه 
بدون هیچ مس��أله و مش��کلی و بدون این که انبوه ش��هروندانی که هر روز در این 
مس��یر پر تردد، رفت و آمد و از روی پل کریمخان عبور می کنند، احس��اس کنند 
که همزمان چه عملیات عظیمی در زیر پای آنها در جریان اس��ت، از عمق زیر پل 

کریمخان عبور کرد.

بی پناه که باشی؛ می روی زیر پوست شهر. میروی 
به اعماق شهر. وقتی سرپناهی نداشته باشی، وقتی 
تکیه گاهی نداشته باشی؛ آن وقت است که در 
رویاهایت همیشه پناه می بریی به یك آغوش گرم. 
وقتی به آخر خط زندگی برسی آن وقت دود و 
نشئگی می شود تمام زندگیت. شاید هر روز بی 
تفاوت از کنار تنهایی خیلی ها رد شده باشیم. همان 
کودکانی که سرچهارراه ها با التماس زندگی را 
از تو گدایی می کنند تا شاید تو نگاهی حتی از سر 
ترحم به آنها داشته باشی. زنانی که  هرچند خود 
پناه کودکان بی پدر شده اند اما کمرشان زیر بار 
زندگی خم شده است. کودکان و نوزادانی که به 
جرم فقر  رها می شوند. اینجاست که می فهمی 
دنیای  مقابل  در  باید  و  است؛  سیاهی  تنهایی 
خاکستری این کودکان آغوشت مهر آفرین باشد.  
ماجرای فعالیت موسسه نیکوکاری مهر آفرین با 
سرنوشت نوزدان رها شده در میان زباله های 
شهر و یا کودکانی که در همان بطن مادران خود به 
فروش می رسند؛ گره خورده است. مهر آفرین 
دستان زنانی را به گرمی می فشارد که یا به خاطر 
بد سرپرست  بابه دلیل  و  نداشتن سرپرست 
بودن تا مرز تن فروشی و اعتیاد پیش رفته اند. 
این موسسه می خواهد که فقر شرافت انسانی 

نیازمندان را به حراج نگذارد. 
موسسه مهرآفرین پس از دو سال فعالیت پراکنده 
در سال 1384 به شکل رسمی توسط خانم فاطمه 

دانشور فعالیت های نیکوکارانه خود را آغاز کرد.
دانشور به همراه همسرش مهرداد اکبریان قسمتی از 
سرمایه خود از شرکت سیاحان سپهر آسیا )استخراج 
و حصول سنگ معدن( و خانه پدری را در مهرآفرین 
به کار گرفتند و تا 3 سال به فعالیت های نیکوکارانه 
خود ادامه دادند. همچنین زمین های پدری خود را 
در شهرستان تبدیل به شعبات موسسه مهرآفرین 

کردند.

اهداف اصلی مؤسسه
این مؤسسه که تلاش خود را بر مبنای »مشارکت 
مردمی در امور نیکوکاری«، »کارآفرینی اجتماعی« 
و مفاهیم آن، بنا کرده است، مأموریت خود را به این 
شرح تبیین کرده است: توانمندسازی و پشتیبانی 
و  بی سرپرست  پذیر،  آسیب  نیازمند،  زنان  از 
بد سرپرست، کودکان بازمانده از تحصیل به ویژه 
کودکان کار و خیابان با محوریت باورهای ملی، 
توانمند،  نسلی  تربیت  هدف  به  بومی  و  دینی 
فرهیخته و دارای عزت نفس که خود در آینده منشأ 
حرکت  های نیکوکارانه باشند و همچنین پوشش 
قراردادن خانواده های بی سرپرست، خودسرپرست 
و بدسرپرست، اعطای کمک های مالی عام المنفعه 
تسهیلات  ایجاد  پوشش،  تحت  خانواده های  به 
اشتغال برای خانواده های فوق الذکر ارتقای فرهنگ 
پوشش.  تحت  خانواده های  درمان  و  بهداشت  و 
بی سرپرست  کودکان  از  روزی  شبانه  نگهداری 
اورژانس های  و بدسرپرست، تاسیس کلینیک و 
مددکاری اجتماعی، تاسیس مجتمع ها و مراکز 
خدمات بهزیستی، مراکز نگهداری کودکان کار و 
خیابان، ایجاد واحد پژوهش و توسعه جهت خدمات 
رسانی به افراد فوق الذکر و بررسی آسیب شناسی 
اجتماعی، انتشار نشریه برای آموزش مهارت های 
زندگی به مددجویان و اطلاع رسانی به اعضای 
مهرآفرین، به طور کلی اطلاع رسانی در خصوص 
آسیب های اجتماعی به عموم، اخذ تسهیلات و 

وام های بانکی داخلی و خارجی و...
در این هدف گذاری تلاش می شود تا ظرفیت های 

نیکوکاری در جامعه گردآوری و جذب شده و در 
گروه های  آسیب زدایی  و  توانمندسازی  جهت 
هدف به کار گرفته شود، مخاطره فضاهای پرخطر 
اجتماعی کاهش پیدا کرده، و در نهایت به افزایش 
توانمندی های  ظرفیت  و  اجتماعی  سرمایه های 

جامعه افزایش پیدا کند.

مجله چهره ها و نهاد های نیکو کاری
به افراد آسیب دیده اجتماعی و بازمانده از تحصیل 
که قابلیت رشد و بالندگی دارند اما به دلیل تنگناهای 
مالی و شرایط اجتماعی شرایط رشد آنها فراهم نبوده 
یا به کلی از مسیر رشد خود منحرف شده اند و در یکی 

از گروه های زیر می گنجند؛ کمک می شود:
نوزاد تا 1 ماهگی، نوباوه تا 3 سالگی، طفل تا 5 سالگی، 
کودك تا 8 سالگی، نوجوان تا 13 سالگی، جوان 1 تا 
پایان دبیرستان، جوان 2 در محدوده سنی سربازی 
و یا دانشجو، زنان آسیب دیده، بی سرپرست، بد 
سرپرست، خود سرپرست، سرپرست خانوار تا 60 
سال. از دیگر رویکردهای این موسسه بازگرداندن 
عزت نفس به مددجویان، جایگزین کردن فرهنگ 
عزت محوری به جای ترحم محوری، و مبارزه با فقر 
فرهنگی است و به همین جهت واحد هایی مانند 
آموزش ویژه مددجویان، مشاوره، مددکاری در این 

موسسه تاسیس شده است.
ویژه  اختصاصی  مجله  اولین  که  همراز  نشریه 
مددجویان است نیز در راستای همین نگاه و رویکرد 
و در جهت اموزش خانواده ها منتشر شده و به دست 
مددجویان می رسد. از اقدامات دیگر این موسسه  
انتساب یک چهره فرهنگی مشهور و مقبول جامعه 
به عنوان سفیر مهرآفرین است که حرکتی شناخته 
انتفاعی مثل  شده در موسسات بین المللی غیر 
یونیسف می باشد. این موسسه در آبان 1387  به 
دلیل شفافیت در عملکرد و گردش مالی و همچنین 
نگاه سیستماتیک به امر نیکوکاری موفق به اخذ 
از   NGO Bench marking ی  گواهینامه 
شرکت  SGS شد. این دومین موسسه در خاورمیانه 

است که این گواهینامه را دریافت کرده است.

کودکان بی پناه ترین در آسیب های اجتماعی
فاطمه دانشور اعتقاد دارد؛ دوران کودکی، دوران 
است.  فردي  هر  شخصیت  شکل گیری  و  رشد 
شناخت کودکان و شناخت نیازهاي آنان است که 
سبب می شود هر یک از ما، رفتار بهتری با کودکان )و 
یا حتي کودکان  خودمان( در پیش گیریم؛ و در این 
مسیر فرهنگ دقیق ترین شناخت را به ما می دهد بر 
همین اساس در عنوان موسسه مهرآفرین پیشوند 
نیکوکاری را انتخاب کرده ایم؛ که جامعیت بیشتری 

دارد و احترامی افزون تر  برمی انگیزاند.
وی در این باره به هفته نامه »پدیده شهر« می گوید: 
فعالیت هاي مهرآفرین در این رابطه، با ارائه خدمات 
مطلوب به مددجویانش، از کمک به تغذیه این 
خانواده ها گرفته تا همه موارد دیگر را شامل می شود؛ 
که به شکل قرار دادن مواد ضروری در سبد خانواده، یا 
به صورت پرداخت کمک هزینه برای این منظور آغاز 
می شود و تا ساماندهي کامل و خودیابي و استیلا و 

بازگرداندن عزت نفس نیازمندان ادامه مي یابد .
دانشور ادامه می دهد: ما مي دانیم برخی ناهمگونی ها، 
موجب شده تا گروهی از افراد جامعه، بضاعت و توان 
کافی برای رشد و نمو مادی ومعنوی نیابند و در 
خطر آسیب های مختلف؛ از جمله آسیب هاي روانی 
قرار گیرند! پس وظیفه همه ما و انسان های متعهد و 
مسئول است و حکم می کند تا در حد وسع و توان، 
نیازمندان را شناسایی کرده و با حفظ کرامات انسانی، 

شوربختی و فقر را از بخت و روزگارشان پاك کنیم. این 
یک شعارنیست؛ این یک مسئولیت طلبي روشن 
ومستقیم و واضح براي راحت تر و با وجدان زیستن 
در این دنیاي نابرابر است. به گفته این عضو شورای 
شهر تهران؛ در حال حاضر مجموع خانواده های تحت 
پوشش مهرآفرین2053  است که از نظر جمعیتی 

چیزی در حدود8163 نفر را تشکیل می دهند.

ماجرای فروش 3 قلوهایی اراکی چه بود
در موسسه نیکوکاری مهرآفرین که کار کنی؛  هر 
دقیقه و ثانیه اش پر است از ماجراهای باو نکردنی از 
مردمی که زیرپوست شهر فراموش شده اند. مثل 
ماجرای فروش سه قلوهای اراکی که پدر در میان 

پایتخت نشینان به دنبال مشتری بود .
فاطمه دانشور درباره ماجرای فروش این نوزادان 
توضیح می دهد: یک ماه زود تر از موعد مقرر متولد 
شدند و در شرایطی که هنوز در داخل دستگاه و در 
بیمارستان نگهداری می شدند، پدرشان بر سر 
قیمت آنها با مشتریان پایتخت نشینش، چانه زنی 
می کرد. وسوسه شده بود تا هر طور که شده، سه قلوها 
را با بالاترین قیمت به فروش رساند. آن زمان اما با 
اطلاع مددکار موسسه خیریه مهرآفرین و رسانه ای 
شدن موضوع، جلو این این اتفاق گرفته شد. پس از 
آن بود که خبرنگار گروه جامعه خبرگزاری میزان 
به سراغ این مددکار رفت تا از شرح حال مادر سه 
قلوها و نوزادانی که تازه متولد شده بودند را جویا شود. 
همان زمان، گزارشی از وضعیت این نوزادان منتشر 
شد اما درست در همان روز انتشار خبر، برخی از 
مسئولان استان مرکزی به جای حل مسئله، تلاش 
زیادی کردند که صورت مسئله را پاك کنند. هر 
چند یکی از این مسئولان در ابتدا خبر منتشر شده 
پیرامون فروش این نوزادان را تکذیب کرد اما کمی 
بعد نیز گرفتن نوزادان از خانواده و واگذاری آنها به 
سازمان بهزیستی را فکاهی خواند. حقیقت این بود 
که موضوع فروش سه قلوها صحت داشت و خانواده 

صلاحیت نگهداری از نوزادان خود را نداشتند.
های  قوس  و  کش  از  پس  می دهد:  ادامه  وی 
فراوان،مقرر شده سه قلوهایی که 8 ماهه متولد شده 
اند، مدت زمان محدودی را در بیمارستان نگهداری 
شده و پس از عادی شدن شرایطشان، با دستور 

دادستان به بهزیستی استان مرکزی منتقل شوند.
به اعتقاد وی؛ ابلاغیه وزارت بهداشت به بیمارستان 
ها مبنی بر درمان نوزادان و کودکانی که مادرانشان 
معتاد بوده اقدام بسیار مفیدی جهت حمایت از 
حقوق کودکان است که خوشبختانه در حال حاضر 
در اکثر بیمارستان ها این کار انجام می شود و چنانچه 
مددکار و پزشک مربوطه مشکوك به سورفتار از 
سوی والدین علیه کودکان شوند می توانند با قید 
اورژانس اجتماعی سازمان  به  را  فوریت موضوع 

بهزیستی اطلاع و آنها مداخلات لازم را انجام دهند.
دانشور درباره چرایی فروش نوزادان و کودکان از 
می گوید:  و  می کند  اشاره  خانواده هایشان  سوی 
فقر اعتقادی عمده ترین دلیل فروش نوزادان است. 
ازدواج های بی ثبات و بدون پشتوانه محکم به گونه 
ای که زوجین اعتقادی به بنیان خانواده و قداست آن 
ندارند. خیلی راحت ازدواج می کنند و خیلی راحت 
نیز طلاق می گیرند. ضمن اینکه ازدواج های متعدد 
و ثبت نشده و نبود حس مسئولیت پذیری نسبت به 
فرزندان، همه می توانند از جمله دلایلی باشند که 

منجر به تصمیم به فروش کودك در والدین می شود.
اما در مورد فروش سه قلوهای اراکی باید گفت که 
علت این اتفاق را نمی توان فقر اقتصادی دانست زیرا 
در این مورد بهزیستی و خیرین تلاش زیادی کردند 

که این فروش صورت نگیرد و مبالغی که رقمش 
مناسب بود از سوی بهزیستی اراك در اختیار پدر سه 
قلوها جهت پیشگیری از فروش قرار گرفت. اما باید 
پذیرفت که اگر مشتریانی برای نوزادان تازه متولد 
شده پیدا شود اما واقعیت دردناك ان است که کسی 

کودکان بالای 5 سال را نمی خواهد. 
به گفته وی؛  بیش از 80 درصد فرزندان بهزیستي 
بدسرپرست هستند، کودکان بدسرپرست، اغلب 
در گروه سني اي قرار دارند که در صورت واگذاري 
حضانت به سازمان بهزیستي، شانس پذیرش آنها 
براي فرزندخواندگي در مقایسه با سایر ساکنان 
شبانه روزي ها - در گروه سني نوزاد یا کودکان کمتر 
از 5 سال - به مراتب کمتر است. طبق آمار سازمان 
بهزیستی کشور به ازاي هر کودك بهزیستي 7/5 
خانواده متقاضي براي فرزندخواندگي وجود دارد 
و در سال 94 نسبت به سال 93، حداقل 30 درصد 
رشد واگذاري فرزندخوانده داشته ایم و این رقم 
درسال جاري نیز افزایش خواهد یافت. در قانون 
اجازه واگذاري فرزند  قبلي فرزندخواندگي فقط 
بي سرپرست را داشتیم اما در قانون جدید مصوب 
به  مي توانند  هم  بدسرپرست  کودکان   1394
البته به شرط آنکه این  خانواده ها سپرده شوند 
موضوع براي قاضي اثبات شود که خانواده جدید 
مي تواند کودك را به سرپرستي بگیرد و در این بین 

بهزیستي فقط نقش مشاور و کارشناس را دارد.
در حال حاضر 9800 کودك در مراکز بهزیستي 
نگهداري مي شوند و سالانه 1500 کودك، واگذار 
شده و 800 کودك از مراکز ترخیص مي شوند. اما 
متاسفانه هر چه سن کودك بیشتر مي شود، درصد 
نیز کمترخواهد شد  فرزندخواندگي وي  شانس 
به طوري که اغلب افراد تمایل به سرپرستي نوزادان 
را دارند در حالي که تعداد تقاضا براي کودکان بالاي 
5 سال بسیار کمتر است. متاسفانه این تصور وجود 
دارد که هرچه سن کودك کمتر باشد، ارتباط گیري 
با وي راحت تر خواهد بود در حالي که این گونه نیست 
و بسیاري از کودکان بیش از یک سال حاضر در مراکز، 

هیچ مشکلي در این زمینه ندارند.«

آگهی تلگرامی برای فروش نوزاد در مشهد
آگهی زن مشهدی برای فروش نوزاد خود در تلگرام 
هم ماجرایی است که فاطمه دانشور درباره آن 
می گوید:  پیگیری پرونده آدم ربایی از بیمارستان، 
کارآگاهان را به نوزادفروشی در تاریکخانه تلگرام 
کشاند و بدین ترتیب، ماجرای ساختگی نوزادربایی 
در مشهد لو رفت. چند روز قبل پرونده نوزادربایی با 
اعلام شکایت یک مرد جوان در حالی مورد رسیدگی 
قرار گرفت که مرد جوان مدعی بود نوزادش را 
از بیمارستان ربوده اند!! با توجه با اهمیت ماجرا، 
با آدم ربایی،  از کارآگاهان دایره مبارزه  گروهی 
بلافاصله تحقیقات پلیسی خود را با کسب دستورات 
ویژه ای از قاضی شعبه 217 دادسرای عمومی و 

انقلاب مشهد آغاز کردند.
بررسی های مقدماتی کارآگاهان در اولین مرحله 
از ردیابی های اطلاعاتی نشان می داد که ماجرای 
آدم ربایی ساختگی است، چراکه چندین ماه از این 
حادثه می گذشت و شاکی پرونده تاکنون اعلام 
شکایت نکرده بود.  نیروهای انتظامی در بررسی های 
خود به این سرنخ رسیدند که حساب های بانکی 
و تحقیقات غیرمحسوس بیانگر آن بود که مبالغ 
میلیونی در حدود چهار ماه قبل به حساب شاکی واریز 
شده است. پیگیری این موضوع که با دستور قاضی 
سبحانی صورت گرفت، کارآگاهان را به تاریکخانه 
ترتیب،  بدین  و  کشاند  تلگرام  اجتماعی  شبکه 
شماره ای از یک زن جوان به دست آمد. تحقیقات 
نشان می داد که زن 25ساله چندین میلیون تومان 
به حساب پدر نوزاد واریز کرده است که با شناسایی 
این زن، پرونده آدم ربایی وارد مرحله جدیدی شد.  به 
گفته این زن ؛ چند ماه قبل با زن 23ساله ای در فضای 
شبکه اجتماعی تلگرام آشنا شده بود. گویا زنی که 
می خواست نوزاد خود را بفروشد در این شبکه پیام 
می داده که باردار است اما به خاطر این که نمی تواند 
به درستی از فرزندش نگهداری کند، تصمیم دارد 
نوزاد خود را بفروشد. او هم برای این که به آن زن 
کمک کرده باشد به زن فروشنده اعلام کرده فردی را 
می شناسد که حاضر است نوزاد را از شما بخرد! بعد هم 
با زوجی که صاحب فرزند نمی شدند تماس گرفته و 
قرار شده مدارك شناسایی زن 35ساله )خریدار( را به 
بیمارستان ارائه بدهد که آنها بتوانند به راحتی برای 
نوزاد شناسنامه بگیرند. ولی نوزاد مذکور زودتر از 
موعد به دنیا آمد و قرار بود که چند روز در بیمارستان 
بستری شود.  اما با روشن شدن ماجرا، نوزاد مذکور 
به دستور مقام قضایی تحویل شیرخوارگاه شد تا 

بررسی های بیشتری در این باره صورت گیرد.

فعالیت هاي مهرآفرین 
در این رابطه، با ارائه 
خدمات مطلوب به 

مددجویانش، از کمك 
به تغذیه این خانواده ها 

گرفته تا همه موارد 
دیگر را شامل می شود؛ 
که به شكل قرار دادن 
مواد ضروری در سبد 
خانواده، یا به صورت 
پرداخت کمك هزینه 
برای این منظور آغاز 

می شود و تا ساماندهي 
کامل و خودیابي و استیلا 
و بازگرداندن عزت نفس 
نیازمندان ادامه مي یابد 

مؤسسه مهرآفرین 
تلاش خود را بر مبنای 
»مشارکت مردمی 
در امور نیكوکاری«، 

»کارآفرینی اجتماعی« 
و مفاهیم آن، بنا کرده 
است، مأموریت خود را 
توانمندسازی و پشتیبانی 
از زنان نیازمند، آسیب 
پذیر، بی سرپرست و 

بد سرپرست، کودکان 
بازمانده از تحصیل 
به ویژه کودکان کار 
و خیابان و همچنین 
پوشش قراردادن 

خانواده های بی سرپرست، 
خودسرپرست و 

بدسرپرست و... تبیین 
کرده است

در حال حاضر مجموع 
خانواده های تحت 

پوشش مهرآفرین2053  
است که از نظر جمعیتی 
چیزی در حدود8163 
نفر را تشكیل می دهند



۱۰
 اسراف مواد غذایی؛ مقایسه وضعیت ایران و اروپا

 اس��راف به عنوان امری نکوهیده در دین اس��لام و مکاتب اخلاقی مطرح شده 
است. اما متاسفانه مردم کشور ما و برخی کشورهای جهان در مصرف مواد غذایی 
اسراف زیادی به خرج می دهند. این در حالی است که شاید اگر از آمار گرسنگان 

اطلاع داشته باشند، کمی به خود بیایند. به آمارهای  زیر توجه کنید: 
 870 میلیون نفر در جهان غذای کافی برای خوردن ندارند که این تعداد از سال 
1990 ،130 میلیون کاسته شده اما پس از سال 2008 کاهش تعداد گرسنگان 

روند کندی داشته است.
*منطقه آسیا و اقیانوسیه بیشترین میزان گرس��نه )حدود 563 میلیون( را در 

خود جای داده است که این رقم سیر نزولی دارد.
*فقر تغذیه ای هر س��اله باعث مرگ 6/2 میلیون کودك زیر پنج سال می شود، 

یعنی جمعیتی معادل یک سوم جمعیت کودکان جهان. 
 66میلیون کودك در مقطع ابتدایی در کش��ورهای در حال توسعه در سراسر 
جهان، گرسنه به مدرسه می روند که 23 میلیون نفر آنها در افریقا هستند. این 

آمارها، توسط  دفتر برنامه جهانی غذای سازمان ملل تهیه شده است. 

زباله موادغذایی در ایران معادل کشور اروپایی
براساس گزارش سازمان جهانی خواربار و کش��اورزی، ایرانی ها به اندازه کشور 
اروپایی موادغذایی دور می ریزند.  ضایعات موادغذایی در ایران معادل  میلیون 
تن اس��ت این درحالی است که در اتحادیه اروپا با کش��ور عضو، تنها  میلیون تن 
موادغذایی راهی زباله ها می ش��ود. یک پژوهش علم��ی ارزش مادی ضایعات 
موادغذایی در ایران را  میلیارد دلار ب��رآورد کرده که اگر این رقم را با درآمد نفتی 
پیش بینی شده در بودجه مقایسه کنیم، متوجه می شویم ایرانی ها معادل  درصد 
درآمد نفتی شان را با ضایعات غذا به سطل زباله می ریزند. از این گذشته گزارش 
مرکز ملی مطالعات راهبردی کشاورزی و آب اتاق بازرگانی نشان می دهد میزان 
آبی که برای ضایعات کش��اورزی مصرف می ش��ود، معادل , میلیارد مترمکعب 
است. جالب اس��ت بدانید که گزارش های رس��می حاکی از آن است که کل آب 
مصرفی در بخش شرب و صنعت تنها  میلیارد مترمکعب برآورد شده و این به آن 
معناست که میزان آبی که با ضایعات کشاورزی در ایران تلف می شود، به اندازه 

تمام آبی است که مردم کشور و صنایع مصرف می کنند.

سرنوشت موادغذایی نزدیک به تاریخ انقضا در اروپا و آمریکا 
حال ببینیم در کش��ورهای دیگر برای جلوگیری از اس��راف م��واد غذایی چه 
تدابیری اندیشیده شده است. آمار بس��یار بالای ضایعات غذا در جهان موجب 
شده که کشورهای اروپایی برای کنترل این اسراف چاره اندیشی کنند. با توجه 
به این که حجم عمده ضایعات غذا در کشورهای صنعتی توسط مردم تولید می 
شود تا صنایع، این کش��ورها اقدامات ویژه ای برای کنترل اسراف توسط مردم 
انجام داده اند. دامنه این راهکارها از رفتارهای تشویقی و فرهنگ سازی تا اعمال 
قوانین ویژه را در برمی گیرد.  به عنوان مثال، اخیرا در کشور فرانسه قانونی برای 
ممنوعیت دور ریختن مواد غذایی فروخته نشده توسط سوپرمارکت ها تصویب 
شده اس��ت. قانونی که البته براس��اس پیش��نهاد یک ایرانی تبار ساکن فرانسه 
شکل گرفته است. برمبنای این قانون فروش��ندگان موظفند موادغذایی را که 
به تاریخ انقضا نزدیک می ش��ود، به جای دورریختن به صورت رایگان دراختیار 
خیریه ها قرار دهند. خیریه ها نیز این موادغذایی را در بین افراد بی خانمان و فقیر 
توزیع می کنند.  در رستوران های ایتالیا ظرف هایی با عنوان »کیسه خانواده« 
دراختیار مش��تریان قرار می گیرد. این ظرف ویژه برای آن اس��ت که مشتریان 
غذای اضافه خود را به خانه ببرند و مانع از ریختن آن به زباله رستوران ها شوند. در 
آلمان صاحبان سوپرمارکت ها می توانند موادغذایی را که به تاریخ انقضا نزدیک 
شده را، با تخفیف  ویژه بفروش��ند. علاوه بر این کش��ورهای پیشرفته در بخش 
صنایع سال هاست تلاش می کنند ضایعات غذا را کنترل کنند و در روند تولید و 
سپس بازیافت از فناوری های به روز و کارآمدی بهره گیری کنند که میزان اسراف 

موادغذایی تولیدشده را به حداقل می رساند.

عرضه میوه و سبزیجات لکه دار و بدشکل در فروشگاه زنجیره ای آمریکا
یکی از بزرگترین فروش��گاههای زنجیره ای مواد غذای��ی  در آمریکا به نام “وال 
مارت” به عرضه  میوه و س��بزیجات “زش��ت” روی آورده و با اس��تقبال خوب 
ش��هروندانش مواجه ش��ده است. فروش��گاه وال مارت اعلام ک��رده که بطور 
متوس��ط  س��الانه 29 میلیارد دلار مواد غذایی در آمریکا فقط ب��ه دلیل ظاهر 
زشتشان دور ریخته می ش��وند. این میوه ها به دلیل بارش تگرگ و یا گرم شدن 
ناگهانی هوا ظاهر زیبای خود را از دس��ت داده، لک بر روی آنه��ا افتاده و یا کرم 
خورده شده اند. مقامات این فروش��گاه  تصمیم گرفتند که برای جلوگیری از 
هدر رفت محصولات کش��اورزی، میوه و س��بزیجاتی را که ظاهر زیبایی ندارند 
با قیمتی کمتر اما سالم به فروش برس��انند. یکی از میوه هایی که به شدت مورد 
علاقه شهروندان قرار گرفته، سیب های لکه دار هستند که بخش اعظمی از آنها 
سالم و قابل خوردن هستند و با یک اس��م تجاری خاص و قیمت بسیار مناسب 
و به فروش می رسند. مسئولان این فروش��گاه معتقدند که میوه ها و سبزیجات 
بدشکل و یا لکه دار یک واقعیت هس��تند که در همه در مزارع وجود دارند.  آنها 
کاملا خوراکی، خوشمزه و مغذی هستند. در حالی که کشاورزان قادر به فروش 
این محصولات به مغازه داران نیستند و در میوه فروش��ی ها این گونه میوه ها و 
س��بزیجات را به راحتی به زباله می ریزند و موجب آلودگی محیط زیست و کره 
زمین می ش��وند، زیرا زباله های مواد غذایی به نوبه خود، یک منبع اصلی انتشار 

گازهای گلخانه ای هستند.

افتتاح اولین فروشگاه غذاهای دور ریز در انگلیس
اولین فروش��گاه غذا و موادغذایی دور ریز انگلیس در ش��هر پادسی افتتاح شد. 
در این فروش��گاه مواد غذایی دور ریز رستوران ها، فس��ت فودها، فروشگاه های 
زنجیره ای جمع آوری می شود. این فروش��گاه مخصوص خانواده های ناتوان و 
ضعیف به لحاظ اقتصادی افتتاح ش��ده تا بتوانند برای خود و فرزندان شان غذا 
فراهم کنند. قیمت اجناس بر اس��اس دلخواه مشتری ست و هر قدر که بخواهد 
می تواند بپردازد. اضافه غذاهایی که در رستوران ها و فست فودها می ماند جمع 
آوری و  در این فروشگاه به فروش می رسد. همچنین مواد غذاییِ فروشگاه های 
زنجیره ای که به دلایلی از جمله نزدیکی تاریخ انقضا دور ریخته می شود را این 
فروش��گاه جمع آوری و عرضه می کند. بعضی از فروشگاه ها نیز به خاطر کلاس 
کاری فقط مواد غذایی درج��ه یک مثلا میوه خیلی تازه عرض��ه می کنند و اگر 
مدت کمی میوه ها بمانند و از تازگی ش��ان اندکی کاسته شود برای اینکه وجهه 
خودشان را جلوی مش��تری های مثلا با کلاس تر از خودشان حفظ کنند میوه 
هایی که هنوز سالم اس��ت ولی تازهِ تازه نیس��تند را دور می ریزند و با میوه های 

جدید جایگزین می کنند.

انجمن علمی اقتصاد شهری ایران بررسی کرد:

 هزینه ۱۰۰ میلیارد تومانی هر روز تعطیلی بر اثر آلودگی هوا 

  پس از مصوبه شورای تأمین، شهرداری تهران وارد عمل می شود
  ناصر امانی در دویست و نود و هشتمین جلسه علنی شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به آخرین اطلاعات تخریب طبقه هفتم مجمع علاءالدین گفت: آخرین تصمیمات منوط به جلسه شورای 
تأمین شهرستان تهران خواهد بود که امروز ساعت 11:۳0 تشکیل خواهد شد. وی افزود: شهرداری منطقه 11 برای اجرای حکم به محل مجتمع رفت اما نیروی انتظامی به استناد نامه شورای تأمین 
اجازه تخریب را به مأموران شهرداری نداد. معاون برنامه ریزی و امور شوراهای شهرداری تهران تصریح کرد: این اقدام پس از اتمام فرصت سه ماه قوه قضائیه به مالک این مجتمع صورت گرفت.
امانی ادامه داد: بر اساس نظر قوه قضائیه بنا بود با توجه به شرایط این مجتمع و تردد بالایی که در این ساختمان وجود دارد، خود مالک نسبت به این تخریب اقدام کند، اما این اتفاق نیفتاده است.وی 
گفت: پس از سه ماه شهرداری برای تخریب باقیمانده طبقه هفتم، به این مجتمع مراجعه کرد اما نیروی انتظامی با استناد به نامه شورای تأمین، به شهرداری اجازه ورود نداد.  تحلیل

امروزه کلانشهرهای کشور و به ویژه تهران پایتخت 
کش��ور و مدیریت آن، مواجه ب��ا دو معضل آلودگی 
هوا و نیز عدم دس��تیابی به درآمد پایدار می باشند.

از جمل��ه راهکارهایی که می توان جه��ت رفع این 
دو مش��کل در نظ��ر گرفت،قیمت گذاری زیس��ت 
محیطی اس��ت.اما مس��ئله این اس��ت که تاکنون 
بس��یار کم به این مهم پرداخته ش��ده است.این در 
حالی اس��ت که قیمت گذاری زیس��ت محیطی بنا 
به تجربیات انجام یافته،بالق��وه، می تواند راهکاری 
اساسی در افزایش کیفیت زیست محیطی شهری 
از یک ط��رف، و از ط��رف دیگر ی��اوری بنیادین در 
دس��تیابی به درآمد پایدار برای مدیریت ش��هری 

باشد.
اردیبهشت ماه س��ال جاری در اولین همایش بین 
المللی اقتصاد شهری پژوهش��ی با عنوان » تبیین 
نقش و جای��گاه قیمت گذاری زیس��ت محیطی در 
اقتصاد شهری« از س��وی دو تن از محققان دانشگاه 
ش��هید چمران اهواز ارائه ش��ده اس��ت که در آن با 
روش��ی توصیفی- تحلیلی به تبیین نقش و جایگاه 
قیمت گذاری آلودگی هوا با تاکی��د بر حمل و نقل 

شهر تهران به تحقیق پرداخته است.
بر اساس یافته های تحقیق،آلودگی هوا در کلانشهر 
تهران پدیدآور آس��یب های فراوان اقتصادی شده 
است؛که این علاوه بر هزینه زا بودن برای شهروندان، 
هزینه ای مزید، بر خدمات شهری مدیریت شهری 
وارد نموده اس��ت؛معضلی که مناب��ع محدود و غیر 
پایدار مدیریت ش��هری را در تنگنا قرار داده اس��ت.

بر اس��اس یافته های تحقیق،قیمت گذاری زیست 
محیطی می تواند کمک اساسی در افزایش کیفیت 
محیطی شهر تهران و نیز دستیابی به درآمد پایدار 

برای مدیریت شهری باشد.
بر اس��اس این پژوهش ش��هرها یک��ی از مهمترین 
نوآوری های بش��ر هس��تند.آنها تاریخ م��ا را در بر 
می گیرند و ابداع��ات فناورانه،تعاملات فرهنگی و 
اجتماعی،س��اختارهای اقتصادی و سیستم های 
سیاسی را آش��کار می کنند اما این شهر ها امروزه با 
انواع آلودگی های زیست محیطی مواجه می باشند.

مسئله آلودگی،از بدو ظهور جوامع صنعتی،اهمیت 
بیش��تری پیدا کرده اس��ت به گونه ای ک��ه امکان 
تولید ان��واع آلودگی ه��ا و حتی گونه ه��ای جدید 
آن و گس��ترش آن به دیگر مناط��ق زمین،از جمله 
کش��ورهای در حال توس��عه وج��ود دارد0 در این 
راس��تا،امروزه، کش��ورهای در حال توسعه در صدر 
انواع آلودگی های زیس��ت محیطی ق��رار دارند. از 
جمله مهمترین این آلودگی ها،آلودگی هوا اس��ت 
که متاسفانه بسیاری از شهرهای کشور و بخصوص 
کلانشهرهای کشور و در صدر همه تهران، نخست 

شهر و پایتخت ایران به آن دچار می باشند.
 بر اساس آمار بانک جهانی در سال 2004 خسارت 
ناش��ی از آلودگی هوا،ح��دود 7 میلیارد،این میزان 
در 2006 میلادی ب��ه 8 میلی��ارد دلار و در 2010 
میلادی به 10 میلیارد در س��ال رس��یده و در سال 

2016 نیز این رقم به 23 میلیارد دلار رسیده است.
مطالعات بانک جهانی نش��ان می دهد سالانه مرگ 
و میر ناش��ی از آلودگی ه��وای ش��هری در ایران به 
طور میانگین ح��دود 5100 میلیارد ریال،ش��یوع 
امراض ح��دود 4100 میلی��ارد ری��ال و هزینه های 
بیماری،2100 میلیارد ریال خس��ارت در پی داشته 
اس��ت که این ارقام س��الیانه در حال افزایش خواهد 
بود. علاوه بر خسارت مالی که عوارض جسمی ناشی 
از آلودگ��ی هوا بر هزینه های ش��خصی،خانوادگی و 
اجتماعی بار م��ی کند،کاهش یا توق��ف فعالیتهای 
آموزش��ی،اداری و تولی��دی نیز از دیگ��ر پیامدهای 
مخرب این آلودگی است،که بر مبنای یکی از تخمین 
ها،این خس��ارت نیز دس��تکم 100 میلیارد تومان 
به ازای ه��ر روز تعطیلی بر میزان خس��ارتهای فوق 
الذکر می افزاید؛ که این همه می تواند به عنوان باری 
سنگین بر ش��انه های لرزان اقتصاد شهری و فشاری 
مضاعف بر هزینه های مدیریت ش��هری باش��د. لذا 
مسئله، حاد می باش��د، و اهمیت و ضرورت مبارزه با 
آلودگی هوا به ویژه کلانشهرها و در این ارتباط، تدقیق 
بر راهبردها و راهکارهای اعمال این هدف هویداست.
بنابراین جای تعجب نیست که تاکنون راهکارهای 
متفاوتی برای کنترل و کاهش آلودگی هوا در تهران 
آزموده ش��ده باش��د،اما ،علیرغم تمام این تلاش��ها، 
آلودگی هوا در این کلانشهر،پایتخت و نخست شهر 
کشور تشدید یافته است.که در نهایت فشاری بیش 
از پیش را بر اقتصاد شهری و بودجه عمومی مدیریت 
این شهر و حتی بر کش��ور وارد نموده است.با تشدید 
آلودگی هوا اقتصاد و بودجه شهر در تنگنا و ضعف قرار 
می گیرد وبا ضعف این دو طرح ها وایده های کنترل 
آلودگی هوا به سرانجام مقصود نمی رسند و همچنان 

این چرخه باطل ادامه داشته و دارد.

بنا به اطلاعات منتشره از ش��هرداری تهران،تهران 
در 35 درج��ه و 35 دقیقه تا 35 درج��ه و 48 دقیقه 
عرض ش��مالی و 51 درجه و 17 دقیقه تا 51 درجه 
و 33 دقیقه طول شرقی در پهنه ای با مساحت بیش 
از 800 کیلومتر مربع بی��ن دو وادی کوه و کویر و در 
دامنه های جنوبی البرز گسترده شده است.از سمت 
شمال و شرق متمایل به جنوب شرقی به کوههای 
ری و بی بی ش��هر بانو و دش��تهای هموار شهریار و 
ورامین و از شمال به واسطه کوهستان محصور شده 

است.
جهت وزش باد غالب در تهران،غربی)270 درجه( 
و متوسط س��رعت وزش باد 5/5 متر بر ثانیه است.

بنابراین ب��ا توجه به ای��ن داده ها می ت��وان نتیجه 
گرفت؛این ش��هر نه تنها با توجه به ویژگیهای کلان 
اقلیمی)با توجه به عرض جغرافیایی( دارای ظرفیت 
پائینی از پذیرش آلودگی هوا می باشد؛بلکه ترکیبی 
از خصوصیات ژئومورفولوژیکی،جهت باد و نیز ندانم 
کاری انسانی باعث گردیده،این مسئله تشدید یابد.

زیرا که تهران از جهات شمال و شرق بستری بسته 
و اغلب صنایع آن در غرب اس��تقرار یافته اند،این در 
حالی اس��ت که جهت باد غربی می باش��د،بنابراین 
جایی برای گریز این ه��وای محبوس و انتقال یافته 
آلوده از صنایع به شهر وجود ندارد؛تنها معبر جنوب 
متمایل به غرب است که باقی صنایع در آن استقرار 
یافته، و به س��بب کویری بودن،خود در بس��یاری 
اوقات،منبعی برای آلودگی طبیع��ی هوا می تواند 

محسوب گردد.
اما هم اکنون،ب��ه طور میانگی��ن، روزانه 15 میلون 
سفر و به عبارتی 19 میلیون جابجایی در شهر تهران 
صورت می گیرد؛ک��ه با فعالیت و خدمات رس��انی 
6 هزار و 50 دس��تگاه اتوبوس روزانه تنها 3 میلیون 
و 870 ه��زار جابجایی و یا 2 میلیون و 580 س��فر با 
این وسیله نقلیه عمومی صورت می گیرد و در واقع 
سهم اتوبوسرانی از حمل و نقل همگانی تهران تنها 
2/17درصد اس��ت.با وجود 450 خط تاکسیرانی و 
ش��بکه ای به طول 4 هزار و 291 کیلومتر و بیش از 
100 هزار تاکس��ی در ش��هر تهران،س��هم تاکسی 
ها و ون ه��ا از حمل و نقل درون ش��هری حدود 25 
درصد است که این س��هم بر اساس مصوبه مجلس 
باید ب��ه 20 درصد با توج��ه به افزایش س��هم قطار 
شهری و اتوبوس��رانی برس��د.مترو نیز در حالی که 
بر اس��اس جدول زیر،با 164 کیلومتر و 5 خط،94 
ایستگاه،روزانه 1838000 مسافر با آن جابجا شده 
است؛این در حالی است که ارزانترین قیمت بلیط، 
البته به دلار،در سطح جهان،آسیا و خاورمیانه را به 

خود اختصاص داده است.
این در حالی اس��ت که بنا به گفته مسئولین ، تهران 
برای اینکه،تنها، به وضعیت فعل��ی خود ادامه دهد 
به 150 کیلومتر متروی جدی��د و 4 هزار اتوبوس نو 
نیاز دارد.حال با یک سوال بزرگ مواجه خواهیم شد: 
»آیا بودجه مدیریت شهری و به خصوص شهرداری 
و حتی اقتصاد کش��ور می تواند جوابگ��و برای این 
توس��عه جدید،البته فقط و فقط و تنها،برای حفظ 

وضعیت موجود باشد؟«
بر اساس طرح جامع ترافیک تهران باید 75 درصد از 
سفرهای درون ش��هری توسط حمل و نقل عمومی 
انجام ش��ود که این رقم اکنون 59 درصد است.این 

طرح که در خرداد 1387 به تصویب رسیده افق های 
حمل و نقل عمومی در پایتخت را مشخص می کند.

بر این اساس باید تا س��ال 1404 برای روزانه 5/25 
میلیون جابجایی در شبکه معابر تهران برنامه ریزی 
صورت گیرد که 18 میلیون س��فر آن سواره خواهد 
بود. بر اساس این طرح،تهران تا افق 1404 باید 460 
کیلومتر در 15 خط سیس��تم ریلی ته��ران احداث 
شود که 380 کیلومتر آن درون شهری خواهد بود.

در بخش اتوبوس��رانی 400 خط با حضور 11 هزار 
دستگاه با ظرفیت جابجایی 22 درصدی سفرهای 
درون ش��هری و توس��عه 150 کیلومتری خطوط 
تندرو به همراه 12 پایانه چند منظوره درون شهری 

باید احداث شوند.
همچنین،فراه��م ک��ردن سیس��تم حم��ل و نقل 
یکپارچه و ارتقای فرهن��گ ترافیک از طریق انتقال 
آموزه ه��ای ترافیک��ی و جلب مش��ارکت عمومی 
ش��هروندان،ایجاد هماهنگی بین کاربری زمین و 
سیستم حمل و نقل،بهینه سازی جریان ترافیک در 
معابر شهری از طریق اعمال مدیریت ترافیک،بهینه 
سازی مصرف سوخت،کاهش آلودگی های محیط 
زیستی و وسایل نقلیه ای همه از اهداف طرح جامع 
ترافیک تهران هس��تند. این در حالی اس��ت که در 
حال حاضر حدود 80 درص��د از آلودگی هوا،که آن 
نیز باری مضاعف بر بودجه لرزان ش��هرداری است، 
ناش��ی از حمل و نقل ش��هری اس��ت. آیا:»عدالت، 
جز،قیمت گذاری آلودگی هوا،بسترس��ازی اجرا به 
ویژه اصلاح نگرش ها در سطح عمومی و با تاکید بر 
مدیریت،نگرش سیستمی و استقرار سامانه مربوطه 

است؟«.
به طور کلی بر اساس تجربیات جهانی، چهار الگوی 
تفکری و نگرشی مدیریتی وجود دارد،که عبارتنداز:

 1- نگرش استانداردهای نشر؛
 2- نگرش استاندادهای کیفیت هوا؛

 3- نگرش مالیات نشر
 4- نگرش استاندارد های کیفیت هوا

ایده اصلی فلسفه استاندارد نشر این است که همواره 
یک میزان حداکثر ممکن )ی��ا عملی( برای کنترل 
نش��ر وجود دارد. این میزان برای رده های مختلف 
منتش��ر کنندگان آلودگی متفاوت و برای رده های 
مختلف منتشر کنندگان آلودگی مختلف است. ولی 
برای هر گروه بالقوه قابل تعیین می باشد. در صورتی 
که این می��زان برای هر گروه تعیین ش��ود و هر یک 
از اعضاء گروه میزبان نش��ر، خود را به بیشترین حد 
ممکن کاهش دهد، آلاینده های منتشره به کمترین 
میزان ممکن می رسد. از آنجا که میزان نشر و تمیزی 
هوا با یکدیگر نس��بت عکس دارند. می توان نتیجه 
گرفت که اگر این فلس��فله به طور جدی مورد توجه 

قرار گیرد تمیز ترین هوای ممکن ایجاد خواهد شد.
اگر فلسفه استاندارد نش��ر منطقاً »تمیز بین هوای 
ممکن می باش��د، فلس��فه اس��تاندارد کیفیت هوا 
نگرش »خس��ارت صفر« )ع��دم ضرر( می باش��د. 
فلسفه اس��تاندارد کیفیت هوا بر این عرض استوار 
اس��ت که موقعیت واقعی آلاینده ه��ای اصلی هوا، 
مقادیر آستانه ای اس��ت. اگر این فرض درست باشد 
و در صورتیکه بتوان غلظت متناظر به این حد آستانه 
را )ش��امل زمان در معرض قرارگیری ( تعیین کرد و 
زمان، مکان و میزان نشر آلاینده را در حدی کنترل 

کرد ک��ه از این میزان تجاوز نکند. آن��گاه می توان از 
خس��ارات ناش��ی از آلودگی هوا در هر زمان و در هر 
مکان در امان بود. مس��ئولین آلودگی هوای ایالات 
متحده س��عی در دس��تیابی به این اهداف براساس 
فلسفه اساس استاندارد کیفیت هوای قانونی هوای 

تمیز را دارند. 
 با توج��ه به انواع نگرش��ها و بر مبن��ای طرح جامع 
کاه��ش آلودگی هوای ش��هر تهران ،ط��رح جامع 
ترافیک ش��هر تهران ،عملکرد تاکنون و حتی اظهار 
نظرهای صریح مس��ئولین مربوطه و نیز نگرشهای 
سازمانهایی چون سازمان محیط زیست،شهرداری 
تهران و سایر ارگانها،س��ازمانها،وزارتخانه ها و غیره 
هیچ نگ��رش یکپارچ��ه ای از میان چه��ار نگرش 
برشمرده مش��اهده نمی گردد؛بلکه هریک با تکیه 
ای ناقص بر قس��متی از یکی از این نگرشها بر طبل 
بخش��ی نگری و تش��دید آلودگی هوا از یک سو و از 

طرف دیگر فشار بر بودجه شهری می نوازند.
فرهنگ س��ازی ،بنا ب��ه تجربیات جهان��ی، از دیگر 
محورهای استقرار س��امانه ارزش��گذاری آلودگی 
هواس��ت.نکته جال��ب و حائ��ز اهمی��ت در تقریبا 
تمام پژوه��ش های انج��ام یافته در کش��ور در این 
زمینه،عق��ب ب��ودن تفکر و ب��ه عبارت��ی فرهنگ 
مدیریتی از تفکر شهروندان،به ویژه در کلانشهرها 
اس��ت.برای مثال بنا به تحقیق انجام یافته توس��ط 
خوش اخلاق و حسن شاهی در سال 1381)توجه 
نمایید سال1381(،به طور متوس��ط،هر شهروند 
شیرازی حاضر اس��ت برای جلوگیری از بدتر شدن 
کیفیت کنون��ی هوا س��الانه مبل��غ 2927 ریال از 
مالی��ات هایش��ان هزینه گ��ردد؛در حال��ی که در 
وضعیت فعلی)1381(،مبلغ س��رانه مصرف شده 
جهت این هدف 900 ریال است که تنها 30 درصد 
از مبلغ مورد تمایل واقعی ش��هروندان اس��ت.البته 
در مجموع،متغیرهای تحصیلات،سن،نوع منطقه 
محل سکونت افراد،جنسیت،داشتن فرزند،درآمد 
خانوار و داش��تن خودرو در این فرهنگ شهروندی 

موثر بوده است.
اما در ای��ن بین،با توجه ب��ه آموزه ه��ای حاصل از 
تجربیات جهانی،ع��لاوه بر توجه ب��ه ماهیت چند 
بعدی و س��خت قیمت گذاری آلودگ��ی هوا،نکات 
زیر می تواند راهگش��ا بوده و از تک��رار تجربیات تلخ 

جلوگیری نماید:
1- ترجمه و تدقیق بیش��تر بر تجربیات انجام یافته 
در س��ایر نقاط جهان در زمینه ارزشگذاری محیط 

زیست و در این چارچوب آلودگی هوا
2- اصلاح نگرش��ها در ارتباط با کنترل آلودگی هوا 
و در این راس��تا،اتفاق نظر بر نگرش��ی مشترك در 

سازمانهای دخیل
3- تلاش در جهت تبدیل ارزشگذاری آلودگی هوا 

به یک انگاره در کشور
4- تاکید بر ارتقاء فرهنگی در هر دو س��طح مردم و 

مدیریت
5- تاکید بیش��تر ب��ر اقتص��اد محیط زیس��ت در 

تحقیقات کشور
6- تش��کیل پایگاه داده کام��ل و به روز ب��ه ویژه در 

سطح خرد
7- استقرار سامانه مدیریت کیفیت هوا با محوریت 
قیمت گذاری زیس��ت محیطی و بر مبنای نگرشی 

که بر آن اتفاق نظر حاصل شده است.
8- استفاده از راهکار قیمت گذاری زیست محیطی 
در ارتب��اط با آلودگی ه��وای کلانش��هر تهران می 
تواند،دو س��و، داشته باش��د.توضیح اینکه، مسئله 
ارجحیت ارتق��ای محیط زیس��ت خواهد ب��ود، یا 
اینکه در اثر وسوس��ه درآمد پایدار ناشی از آلودگی 
هوا،درآمدزای��ی آن ب��ر افزای��ش کیفیت زیس��ت 
محیطی ارجحیت یابد که لازم است سازوکارهایی 

در این ارتباط پیش بینی گردد.
9- باید در انجام آن مباحثی چون توسعه پایدار،رشد 

اقتصادی،فقر و غیره نیز در نظر گرفته شد.

بر اساس یافته های 
تحقیق،آلودگی هوا در 

کلانشهر تهران پدیدآور 
آسیب های فراوان 

اقتصادی شده است؛که 
این علاوه بر هزینه زا بودن 
برای شهروندان، هزینه ای 
مزید، بر خدمات شهری 

مدیریت شهری وارد 
نموده است؛معضلی که 

منابع محدود و غیر پایدار 
مدیریت شهری را در تنگنا 

قرار داده است

 بر مبنای طرح جامع کاهش 
آلودگی هوای شهر تهران 
،طرح جامع ترافیك شهر 
تهران ،عملكرد تاکنون و 

حتی اظهار نظرهای صریح 
مسئولین مربوطه و نیز 
نگرشهای سازمانهایی 
چون سازمان محیط 

زیست،شهرداری تهران 
و سایر ارگانها، سازمانها، 
وزارتخانه ها و غیره هیچ 

نگرش یكپارچه ای از میان 
چهار نگرش برشمرده 

مشاهده نمی گردد؛بلكه 
هریك با تكیه ای ناقص 
بر قسمتی از یكی از این 
نگرشها بر طبل بخشی 
نگری و تشدید آلودگی 
هوا از یك سو و از طرف 

دیگر فشار بر بودجه شهری 
می نوازند
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رتبه متروی تهران در متروهای جهان،آسیا و خاورمیانه در سال2015

مقدارنوع اطلاعات
 رتبه 

در جهان
 رتبه 

در آسیا
 رتبه 

در خاورمیانه

)Km(16419101طول خطوط
533111تعداد خطوط

9434151تعداد ایستگاهها
183800023142تعداد جابجایی مسافر روزانه
111./21ارزانترین قیمت بلیط به دلار



October 22 , 2016    www. padidehshahr.com   telegram:@padideshahr   instageram:padidehshahrweekly 13۹5 12صفحه   سال سوم  دوره جدید، شماره: 12   شنبه اول آبان

۱۱
“تونل های مترو” از دلایل فرونشست های اخیر پایتخت

معاون عمرانی فرمانداری تهران با اشاره به سست بودن خاک در شهر تهران تاکید کرد: حضور تونل های مترو در فرونشست ها بی دلیل نیست و در حوادث اخیر به جز چهارراه مولوی در مابقی موارد تونل 
های مترو از محل حادثه عبور کرده است و بی تردید یکی از دلایل محسوب می شود. غلامحسین آرام در گفت وگو با ایسنا، گفت: زمین شهر تهران سست است و هرکجا که در زیرسطح فعل و انفعالاتی در آن 

انجام شود با توجه به بخشهای مختلف خاک تغییراتی در سطح رخ خواهد داد. وی درباره نقش حفاری های مترو تهران در فرونشست های اخیر در برخی نقلط پایتخت گفت: حضور مترو بی دلیل نیست. در 
حوادث اخیر به جز چهارراه مولوی در مابقی موارد مکان هایی بوده که خطوط مترو از آنجا رد شده است. این تونل های مترو یکی از دلایل فرونشست ها بوده است. وی ادامه داد: در پروژه ای که به طول 100 
کیلومتر در زیر سطح تهران در حال انجام است پیش بینی چنین اتفاقاتی امکان پذیر است، لذا باید نهایت دقت توسط پیمانکاران و شرکت مترو لحاظ شود تا کمترین آسیب برای شهر و شهروندان داشته باشیم.
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براساس آمارهای مربوط به بودجه شورای شهر تهران و یک چارچورب تحلیلی:

هزینه تمام شده هر جلسه شورا شهر : 390 میلیون تومان
هزینه تمام شده نمایندگی 4 ساله هر عضو شورا: 5 میلیارد تومان

شورای شهر تهران برای مردم و شهر تهران واجد هزینه ها و فواید مختلف است. هزینه هایی مثل هزینه های جاری)دستمزد و حقوق اعضا 
و کارکنان دفاتر آنها و. ..(، هزینه های س��اختار اداری- تشکیلاتی شورا )و شورایاری ها و س��من ها(، هزینه تصمیمات، مصوبات و طرحهای 
ش��ورا) در صورت ناکارآمد بودن ( و فوایدی چون نتایج ناشی از تصمیمات، مصوبات و طرح های ش��ورا )در دو بعد نظارتی و قانونگذاری( در 
صورت کارآمد بودن و درست بودن آنها از نظر اجتماعی و اقتصادی. دراین بین،کمی کردن این مولفه ها،به عنوان یک مساله کلیدی مطرح 
است و در یک بررسی دقیق،با هزینه آشکار)درج شده در بودجه س��الیانه شورا( و هزینه پنهان برخورد می کنیم که یافتن هزینه های پنهان 
و فوائد ش��ورا، قضیه را مقداری بغرنج وپیچیده می کند چرا که بخش عمده ای ازاین دو مولفه قابلیت کمی کردن ندارد. برخی بر این باورند 
که می توان مصوبات و تصمیمات ش��ورا را بر اساس یکسری ش��اخص ها قابل ارزیابی نمود که این کار در نوع خود نیازمند مطالعه و پژوهش 
جدی است. براساس مفاهیم علمی وعقلانی باید فواید آشکار و پنهان شورا بزرگتر و یا مساوی با هزینه های آشکار و پنهان شورا باشد.از آنجا 
که بخشی از معادله،قابل کمی کردن نیست باید طیفی ازنگاه های کیفی را مورد بررس��ی قرار داد که در این زمینه سه دیدگاه مطرح است؛ 
یک دیدگاه بر این باور است که »فوائد ناشی از مصوبات و نظارت های مستمر ش��ورا و اعضا آن عملًا چندین برابر هزینه هایی است که مردم 
شهر برای شورا می پردازند. « دیدگاه رقیب،این است که کارنامه شورا از حیث شاخص هزینه و فایده قابل قبول نیست. به عبارت دیگر شورا 
کارایی لازم را نداشته اس��ت و می تواند در ش��رایط بهینه تری عمل نماید. یک دیدگاه دیگر براین مدعاس��ت که اساسا چهارچوب هزینه و 
فایده، معیار مناسبی برای قضاوت در خصوص عملکرد شورا نیست. ودرخصوص نهاد شورا   نمی توان حتی به فرض عدم اثربخشی برروندها 
و فرآیندهای مدیریت شهری نهادی دیگر به جای آن گذاشت، معنای دقیق این گفتار این است که ش��وراها به عنوان بخشی از حقوق ملت 
برای تعیین سرنوشت خویش ایجاد می شود و به واسطه آنکه بخشی از مسئولیت حاکمیت برای مدیریت و پیشرفت کشور را انجام می دهد 
تحت هیچ شرایطی یک پروژه تلقی نمی ش��ود و لذا با روش های ارزیابی پروژه هم قابل ارزیابی نیست. درخصوص ارزش و ضرورت فعالیت 
نهادی چون شورای اسلامی شهر و روستا، که در ذات خود در برگیرنده ارزش ها و کارکردهای دیگری چون کارکردوارزش فرهنگی،کارکرد 
و ارزش معنوی،کارکرد و ارزش اجتماعی،کارکرد وارزش نظارتی،کارکرد وارزش مدنی،کارکرد و ارزش مقررات گذاری و مانند آن اس��ت، 

بایستی از روش ارزیابی عملکرد و تحقق و یا عدم تحقق کار ویژه های آن بهره جست.
دیدگاه نگارنده به عنوان فردی که مس��ائل ش��ورا را از نزدیک پیگیری می کند در قدم اول س��اختن معیاری نس��بی ب��رای افکار عمومی و 
شهروندان است که بر اس��اس این معیارها بتوانند قضاوت روش��ن تری در خصوص عملکرد شورای شهر داشته باش��ند که برای نیل به این 
هدف دو ش��اخص ارائه می شود؛ شاخص قیمت تمام ش��ده )هزینه( هر جلسه شورای ش��هر تهران که این ش��اخص بریک پایه تئوریک در 
اقتصاد استوار اس��ت. در زنجیره تولید یک خدمت یا کالا ممکن اس��ت نهاده ها و کالاهای واس��طه ای متعددی مورد استفاده قرار گیرد که 
نهایتاً منجر به تولید یک کالای نهایی ش��ود. با بررس��ی دقیق نقش و کارکرد ش��ورا در قانون می توان گفت محصول نهایی یا کالای نهایی 
شورای اسلامی شهر همان مصوبات آنهاست ) در دو ش��کل طرح یا لایحه (.اگر بخواهیم عینی تر این مفهوم را باز کنم بدین صورت است که 
ماحصل تلاش یک تشکیلات اداری با حدود 400 نفرنیروی انسانی و یک ساختار کمیس��یونی ) مرکب از 6 کمیسیون تخصصی (و ساعتها 
جلسه و ... نهایتاً در جلسات ) علنی و غیر علنی (به شکل مصوبات ش��ورا در می آید .بر اساس مفاهیم علمی این کالاها و نهاده ها و فرایندهای 

واسطه بخشی از زنجیره تولید کالای نهایی محاسبه می شوند و در ارزش گذاری آنها علی الاصول به قیمت کالای نهایی توجه می شود.
البته برخی از اعضا ش��ورا،دو اش��کال به این تکنیک محاس��به وارد می کنند؛ یکی اینکه اعضا ش��ورا تعداد زیادی جلس��ات کارشناس��ی و 
کمیسونی داشته و در آنجا ساعت ها وقت می گذارند و مدعی هس��تند که در این روش، این تلاش آنها مورد محاس��به قرار نمی گیرد که به 
نظر نگارنده این اشکال چندان قابل قبول نیست و هر تلاشی که اعضا ش��ورا به هر صورتی انجام می دهند نهایتاً در قالب مصوبات آنها قابلیت 
اجرایی و قانونی پیدا خواهد کرد .دیگر اینکه برخی از اعضا معتقدند بخش نظارتی ش��ورا در این تکنیک مورد توجه قرار نگرفته اس��ت و این 
موضوع را اشکال اساسی این مدل می دانند.اما در پاس��خ این دس��ته از منتقدان باید گفت؛اگر منظور از نظارت، نظارت سیستمی و ضابطه 
مند باشد به طور معمول در مصوبات، طرح ها، و موضوع حسابرس��ی و مسائل مربوط به بودجه خود را نش��ان می دهد که این موارد نیز باید 
در جلس��ات ش��ورا صورت عملی و قانونی پیدا کند.و اگر منظور از نظارت ،بازدیدهای میدانی اعضا باش��د ، این بخش نیز در جلسات شورا به 
صورت تذکر مطرح می ش��ود واگر هم در جلسات شورا مطرح نشود بیشترش��امل نظارت های فردی اعضا می ش��ود که نظارت های فردی 
)این چنینی( در مقیاس مس��ائل و مشکلات عظیم شهر تهران متغیر قابل توجهی نیس��ت .بخش دیگر از وظایف نظارتی شورا هم مربوط به 
پیگیری مسائل و مش��کلات مراجعه کنندگان مردمی به دفاتر اعضا اس��ت که این مورد اولا در خصوص همه اعضا صدق نمی کند و از طرفی 
حجم مراجعات مردمی در مقام مقایس��ه با جمعی��ت میلیونی تهران عدد قابل توجهی نیس��ت .می توان گفت که تنها اش��کال وارده به این 
تکنیک در همین بخش نظارت شورا است ) هر چند این اشکال کلیت مسأله را از بین نمی برد(.البته با یک روش دیگر نیز می توان استدلال 
کرد که اش��کال فوق خدش��ه چندانی به مدل ما وارد نمی کند.همه اعضا ش��ورا در پاس��خ به نحوه و میزان حقوق دریافتی خود می گویند 
که دریافتی ما حق الجلسه ای اس��ت. این نکته به معنای تأیید ضمنی مدل ما است. حال اگر بخواهیم بر اس��اس این شاخص قضاوت کنیم 
بایستی هزینه کل شورا در طول سال را بر تعداد جلسات شورا تقسیم نماییم. بودجه کل شورا )ش��ورا، سمن ها ، شورایاری ها و حسابرسی( 
در سال 93 معادل سی و ش��ش میلیارد تومان بوده است و تعداد جلسات ش��ورا در این سال با کس��ر ایام تعطیل حدود 92 جلسه می شود، 
از تقسیم این دو عدد به هم به عدد س��یصد و نود میلیون تومان خواهیم رس��ید. بنابراین می توان گفت هزینه )قیمت( تمام شده هر جلسه 
شورای ش��هر تهران معادل سیصد و نود میلیون تومان اس��ت. اگر یک جلسه شورا را به طور متوسط سه س��اعت فرض کنیم، آنگاه با تقسیم 
عدد سیصدو نود میلیون تومان بر این زمان هزینه هر دقیقه ش��ورا معادل دو میلیون و صد و پنجاه هزار تومان خواهد بود. حال بر اساس این 
شاخص می توان مباحث و موضوعات مطرح شده در هر جلسه شورای ش��هر تهران را مورد ارزیابی قرار داده و در مورد آن قضاوت کرد. علاوه 
بر این می توان شاخص قیمت تمام ش��ده )هزینه( عضویت چهار ساله هر عضو را بررسی کرد. ش��ورای کنونی تهران مرکب از 31 عضو است 
که به مدت چهار سال برای شورا انتخاب شده اند. اگر سرجمع بودجه شورا را در چهار س��ال عضویت بر تعداد اعضا تقسیم کنیم، در نتیجه، 
هزینه ای که برای عضویت هر عضو پرداخت می ش��ود، به دست می آید.)البته این فقط هزینه ای است که ش��هر و مردم در طول دوره چهار 
ساله متحمل می ش��وند .و هزینه های قبل از آن یعنی هزینه های انتخابات و استقرار شورا در آن لحاظ نش��ده است(. با محاسبه افزایش ده 
درصدی در بودجه سالیانه شورا سرجمع چهار سال معادل صدو پنجاه و دو میلیارد تومان اس��ت که با تقسیم این عدد بر تعداد اعضا، هزینه 
تمام ش��ده عضویت هر عضو شورا )به مدت چهار س��ال( حدود پنج میلیارد تومان خواهد بود. و بر این اس��اس، عملکرد فردی هر عضو را می 
توان با مقایسه کمی و کیفی عملکرد با این هزینه تمام ش��ده مورد قضاوت و ارزیابی قرار داد . حال نکته کلیدی آن است که چه چیزی را باید 
با شاخص های ارائه شده، مقایسه کرد. برای پاسخ به این مس��اله، باید در دو بخش به آن پرداخت. ابتدا بررسی هزینه )قیمت( تمام شده هر 
جلسه شورا به عنوان معیاری برای سنجش عملکرد کلی شورا و دیگری؛ شاخص قیمت )هزینه ( تمام شده نمایندگی و عضویت که معیاری 
است برای بررسی عملکرد هر عضو ش��ورا. برای محاس��به و ارزیابی هزینه تمام شده هر جلسه ش��ورا، باید یک پایه و معیار منطقی و محکم 
تعریف کرد. برای تعریف این معیار فرض کنید که ش��ورا اساس��ا وجود خارجی نداشت. در این حالت ش��هرداری و سیستم مدیریت شهری 
وظایف و س��ر فصل های کاری خود را با یک کیفیتی انجام می داد و خروجی عملکرد آن، واجد یکس��ری مختصات کمی و کیفی بود. حال، 
شورا را به معادله مدیریت ش��هری اضافه کنید. در این حالت آنچه که باعث بهبود عملکرد کیفی و کمی ش��هرداری می شد، به عنوان سهم 
شورا از کارآمدی مدیریت شهری به تعریف می رس��ید. به عبارت دیگر، چنانچه قانونگذاری و نظارت باعث ایجاد تفاوت معنادار در خدمات 
رسانی سیستم شهری شود، آنگاه می توان چنین اس��تدلال کرد که این بهبود محصول عملکرد شوراس��ت و این بهبود در کمیت و کیفیت 
خدمات رسانی را می توان با شاخص هزینه هر جلسه شورا مقایس��ه و قضاوت کرد. اینجا، این افکار عمومی و نخبگان هستند که باید این دو 

شاخص را با هم مقایسه کنند و به کارنامه کلی شورا نمره دهند که در این بخش، شورا می توانست بسیار بهینه تر عمل کند.
اما در ارزیابی ش��اخص قیمت )هزینه( تمام ش��ده نمایندگی و عضویت، ضروری است که چارچوب های ملموس��ی برای عملکرد هر عضو 
تعریف و تبیین کرد. معیارهایی چون اظهارنظرها، موافقت و مخالفت در جلس��ات علنی و میزان مش��ارکت در گفتگوها و تصمیم گیری ها، 
تذکرات به شهرداری و نتایج آن، نطق پیش از دس��تور و موضوعات اصلی نطق، بازدید از پروژه های ش��هری و نتایج و آثار بازدیدها، کیفیت 
و میزان تأثیرگذاری و حضور در کمیس��یون های تخصصی ش��ورا و نتایج و کارکردهای آن، میزان حضور در مجامع عمومی و در میان مردم 
و محلات و کیفیت و کمیت رسیدگی به مس��ائل و مش��کلات آن ها، حجم مراجعات مردمی به دفاتر عضو و نحوه پاس��خگویی به مطالبات 
و مش��کلات آن ها، کمیت و کیفیت حضور در رس��انه ها و نش��ریات و میزان تعامل با آن ها و نتایج و کارکردهای آن. حال بایستی با مقایسه 
این معیارها با هزینه تمام ش��ده برای هر عضو به قضاوت دقیق رسید. به نظر می رسد، برخی اعضای ش��ورا در دو سال گذشته در حد بهینه 
عمل کرده اند و کارنامه قابل قبولی دارند و برخی از آنها در حد س��ربه س��ری عمل نموده و تعدادی نیز در پایین تر از هزینه انجام شده منشا 
تاثیر بوده اند. گرچه تحلی��ل هزینه - فایده یک روش ارزیابی پروژه اس��ت که عمدتا برای بررس��ی پروژه های اقتصادی ب��ه کار می رود که 
عمدتا قابلیت کمی کردن دارند ام��ا می توان از این روش به عنوان یک چارچوب عقلانی و منطقی ب��رای قضاوت کردن در خصوص نهادها و 

سازمان های اجتماعی- سیاسی استفاده کرد.گرچه ممکن است به کارگیری تحلیل فوق در این موارد تا حدی مناقشه برانگیز باشد. 

تحلیل



۱2
October 22 , 2016   telegram:@padideshahr   instageram:padidehshahrweekly شنبه اول آبان 13۹5   سال سوم  دوره جدید، شماره: 12   12صفحه

دفتـر مرکـزی: ته��ران - می��دان هف��ت تی��ر - خیاب��ان به��ار ش��یراز- خیاب��ان س��لیمان خاط��ر- خیاب��ان ملای��ری پ��ور غرب��ی - پ��لاک 109- طبق��ه 2 -واح��د 5

    صاحب امتیاز و   مدیر مسئول  :  سیمین سالاری اسکر
   سردبیر:  عابدین سالاری اسکر

  معاون  سردبیر: افسانه قانع
  مدیر اجرایی:  عبدا... سالاری

  مدیر هنری :  لیلا صبری
   عکاس :  مهدی هادی

  چاپ:  بامشاد سبز
    توزیع:  نشرگستر امروز

  تلفن:   88320654- 09122257897
 www.padidehshahr.com  :سایت اینترنتی  

  info@padidehshahr.com:پست الکترونیکی هفته نامه  

به گزارش شهرنوش��ت و به نق��ل از معاونت خدمات 
شهری ش��هرداری تهران، مجتبی یزدانی در نشستی 
با مشاورین امور آب خام و روسای فضای سبز مناطق 
22گان��ه که با حض��ور مختاری، مدیرعامل س��ازمان 
بوس��تان ها و فضای سبز ش��هر تهران و دیگر مدیران 
این س��ازمان برگزار شد، پس از اس��تماع گزارشات و 
توضیحاتی در خصوص طرح جامع آب خام و افق این 
طرح، گفت:اجرای طرح جامع آب خام  در دهه گذشته 
توسط ش��هرداری تهران آغاز و تاکنون اقدامات بسیار 

خوبی در این زمینه صورت گرفته است.
 یزدانی با اش��اره به بحران آب در کشور گفت:با توجه 
به بحران کم آبی برنامه ریزی های لازم برای استفاده 
درست و بهینه از آب های غیرشرب در آبیاری فضای 

سبز شهر تهران صورت گیرد.

وی در ادامه گفت:خوش��بختانه در چند سال گذشته 
برنامه ریزی های خوبی برای منابع ذخیره آب صورت 

گرفته است.
یزدانی با تاکید بر اهمیت و لزوم بازسازی و ساماندهی 
قنوات شهر تهران، اذعان کرد: تهیه اطلس قنوات شهر 

تهران با پیشرفت 60درصدی در حال انجام است.
وی ب��ر ارائه آماری صحیح از تعداد قنوات در س��طح 
مناطق 22گانه تاکید کرد و گفت: تعداد و وضعیت چاه 

ها باید به سرعت تعیین تکلیف شوند.
یزدانی در ادامه بر تش��کیل تیمی متشکل از سازمان 
بوس��تان ها، مش��اورین امور آب خام و روسای فضای 
سبز مناطق 22گانه تاکید کرد و گفت: پس از احصاء 
آم��ار واقعی از تعداد چاه ها و قنوات و برای رس��یدن 
به نتیجه مطلوب در راستای آبیاری فضای سبز شهر 

تهران، مطالعات کارشناسی نیز در خصوص استفاده از 
گونه های گیاهی متناسب با شرایط اقلیمی شهر تهران 

صورت گیرد که به آب کمتری نیاز داشته باشد.

معاون خدمات ش��هری ش��هرداری تهران با ذکر این 
نکته که اقدامات بس��یار خوبی در بحث توسعه فضای 
سبز شهر تهران در یک دهه گذشته انجام شده است، 

خاطرنشان کرد: انصافا با اقدامات بسیار خوب سازمان 
بوستان ها و فضای سبز شهر تهران، مشاورین امور آب 
خام و روسای فضای س��بز مناطق 22گانه و... به این 

مهم دست یافتیم.
یزدان��ی در ادامه خاطرنش��ان کرد: فضای س��بز جزو 
س��رمایه های ملی ش��هر تهران محس��وب می شود، 
بنابرای��ن باید با تمام ت��وان در حفظ و نگهداری از آن 

بکوشید.
وی در پای��ان با اش��اره به این ک��ه در این معاونت 
دو اولویت مهم را در دس��تور کار قرار دادیم، گفت: 
فضای سبز و پس��ماند جزو اولویت های ما هستند 
از این جهت که ش��هروندان ارتباط مستمری با این 
دو حوزه دارند و ه��دف ما جلب رضایت حداکثری 

شهروندان است.

معاون خدمات شهری شهرداری تهران خبر داد:

پیشرفت 60درصدی تهیه اطلس قنوات شهر تهران

هفته نامه» پدیده شهر« بررسی می کند :

 کارنامه ضعیف
 اصلاح طلبان شورا

روابط عمومی معاونت شهرسازی و معماری شهرداری 
تهران به سوالات  مهندسان مشاور در خصوص پروژه 

»سهیل« پاسخ داد؛

ساخت مجموعه فرهنگی 
ورزشی وتجاری براساس 

 طرح تفصیلی بود 
نه احساس!

مدیرکل دفتر نظارت بر طرح های توسعه و عمران وزارت 
راه و شهرسازی در رابطه با پروژه »سهیل« مطرح کرد؛

 اعلام تخلف
 به مراجع قضایی

تاریخچه محله »مجیدیه«

ازدحام در مراکز معاینه 
L.E.Z فنی با اجرای طرح

همه شهرداران شهر تهران
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در نشست شورایاران محله »مجیدیه« تهران با سردبیر هفته نامه »پدیده شهر « مطرح شد :

 همزیستی صمیمانه و مسالمت آمیز
 مسلمانان و مسیحیان

 September 24 , 2016   www. padidehshahr.com
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توم��ان  قیم��ت:3000   شنبه 3 مهر 1395   سال سوم  دوره جدید، شماره: 9   1۲صفح��ه  

جرثقیل های کارگاه های ساختمانی شمال تهران 
بازدید ایمنی می شوند

جرثقیل های تاور کرین در کارگاه های س��اختمانی بلند مرتبه ش��مال 
تهران در راستای طرح نگهداشت شهر وبا هدف ارتقاء سطح ایمنی نظارت 

مستمر می شوند.
ب��ه گزارش خبرگزاری مهر، محمد رضاپ��ور رییس اداره حریم و کنترل 
کارگاه های س��اختمانی ش��هرداری منطقه یک با بیان خبر فوق اظهار 
داشت: در حال حاضر حدود 2۱۸ تاور کرین در کارگاه های ساختمانی 
شمال تهران مشغول فعالیت هس��تند که با برنامه ریزی انجام شده در 
سطح نواحی ۱0 گانه ، به صورت مستمر مورد بازدید و کنترل قرار می 

گیرند .
وی افزود: بازدیدها توسط کارشناسان شهرسازی نواحی ده گانه انجام و 
پس از بازرس��ی دقیق از جرثقیل ها گواهی نامه صلاحیت دار حرفه ای 

اپراتور و گواهینامه فنی از مراجع ذیصلاح اخذ می شود.

قالیباف: از نقد غیرمنصفانه پرهیز کنیم
 محمدباقر قالیباف ش��هردار تهران در اختتامیه پنجمین جش��نواره »تئاتر 

شهر« از منتقدان بی انصاف گلایه کرد.
به گزارش خبرنگار مهر، محمدباقر قالیباف ش��هردار تهران شامگاه سه شنبه ۳0 
شهریور ماه در مراسم اختتامیه پنجمین جشنواره »تئاتر شهر« ضمن تبریک عید 
غدیر و با یادی از، از دست رفتگان هنر و زنده یاد داوود رشیدی گفت: من شرمنده 
یکایک جوانان عزیز و پیشکسوتان فرهنگ و هنر کشورم هستم که با همه تلاش ما، 
همچنان به قدر استعداد جوانان و جمعیت ۹ میلیونی تهران فرصت و زیرساخت 

مناسبی برای بروز استعدادها فراهم نشده است.
وی افزود: من به عنوان یک مدیر اجرایی این ش��رمندگی را دارم اما به گمانم دیگر 
مدیران اجرایی در سطوح بالای مدیریت نیز باید این شرمندگی را متوجه شوند و به 
جای اینکه قضاوت های غیرمنصفانه ارائه کنند نگاهی به دورانی که خود مسئولیتی 

داشتند و آنچنان که باید نتوانستند در این عرصه خدمتی کنند داشته باشند.
ش��هردار تهران تاکید کرد: چندی پیش نوش��ته ها و بیاناتی را خواندم که بسیار 
نامنصفانه بود. مساله اینجاست بیش از دو دهه وظیفه رسیدگی به بخش فرهنگ 
و هنر و زیر ساخت ها به عهده همین کسانی بود که چنین مسائلی را مطرح می کنند. 
من ابتدا به آن صحبت ها به دیده انتقاد نگاه ک��ردم اما بعد مروری به فعالیت های 
خودم از زمانی که در پلیس تهران شروع به فعالیت کردم، داشتم. من اولین اقدامی 
که در پلیس تهران انجام دادم این بود که نگاه به پلیس را از شکل امنیتی به شکل 

جامعه محور تبدیل کنم و مردم جرات کنند بر اقدامات پلیس نظارت کنند.
قالیباف اف��زود: در همان زمان ما جش��نواره فیلم کوت��اه »۱۱0 ثانی��ه ای« را راه 
انداختیم و هنوز آن 2۵ فیلمی که در آن جشنواره برگزیده شد در خاطرم هست و 
یا جشنواره فیلم »پلیس« را استارت زدیم و آثاری همچون سریال »خواب و بیدار« و 
انیمیشن »سیا ساکتی« در آن زمان کلید خورد. من هنرمند نیستم اما با تمام وجود 
معتقدم یکی از مولفه های ارتقای فرهنگی کش��ور توجه به هنر و هنرمند است.

وی در س��خنانی عنوان کرد: وظیفه من در مدیریت شهری برای خدمتگزاری به 
عرصه فرهنگ و هنر و توجه به مس��ایل اجتماعی شهر سنگین تر است، خصوصا 
باید توجه ویژه ای به آس��یب های اجتماعی داشته باشیم ولو اینکه وظیفه قانونی 

شهرداری نباشد، اما بدون شک وظیفه انسانی یکایک ما به شمار می رود.
ش��هردار تهران با بیان اینکه شهرداری متعلق به مردم اس��ت، گفت: من در اولین 
جلسه ای که در شهرداری و در سال ۸۴ داشتم بر این نکته تاکید کردم که رویکرد 
شهرداری اجتماعی و فرهنگی است. من دغدغه جوانانی را که در عرصه هنر فارغ 
التحصیل می شوند و بسیار هم با استعداد هستند اما جایی برای بروز استعدادهای 
خود ندارند دارم. برای زیرساخت های فرهنگی و هنری تلاش بسیاری در این سال 
ها شده است و توسعه چندین برابری را شاهد بوده ایم اما شاید همچنان انتظار اهل 

هنر و پیشکسوتان برآورده نشده باشد.
این مدیر اجرایی اضافه کرد: از م��ن به عنوان یک مدیر اجرای��ی توقع نمی رود 
که دس��ت به قلم ببرم و کار تولید محتوا را انجام دهم اما این توقع بود که حداقل 
سالن های سینما و سالن های تئاتر این شهر و عرصه های توسعه فرهنگی شهر 
را در این دوره زمانی کوتاه چند برابر کنم. امروز نیز خوش��حال هستم که بخش 
کوچکی از این وظیفه را انجام دادم، اما نتوانس��تیم آن چنانی که زیبنده ش��ما 
پیشکسوتان عرصه فرهنگ و هنر و خصوصا استعداد های جوان است، کار کنیم 
چرا که جوانی جوانان غیر قابل بازگشت است. من نتوانستم این زیر ساخت ها را 
به گونه ای توسعه دهم که یکایک ش��ما بتوانید در این عرصه عرض اندام کرده و 
خلاقیت های خودتان را به خانواده ها و پدر و مادرانتان نشان دهید و وقتی این کم 
کاری را از سوی مسئولان می بینم، احساس شرمندگی می کنم. وی در پایان نیز 

اظهار امیدواری کرد به جای نقد غیرمنصفانه به نقد منصفانه روی بیاوریم.

 آقای قالیباف! 
حجم نارضایتی از شهرداری 

خیلی بالاست 

آگهی خود را  به ما بسپارید  88320654

صدای محله های تهران است  سیاسی
          اجتماعی

                   فرهنگی

هفته نامه
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  عابدین سالاری اسکر

 اینجا؛ نان، عشق و کار
 رویایی است  پشت پلک کودکان !


